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اسلامی: 
ساخت نیروگاه 300 مگاواتی 

»کارون« آغاز شده است
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:
ایران رتبه اول علمی

 منطقه را دارد
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مکاتبه بنیاد مسکن با 
بانک مرکزی برای ابلاغ
     وام ۳۵۰ میلیونی    

    مسکن روستایی

ایران با ۴۷ نشان رنگارنگ در 
جایگاه دوم بازی های پاراآسیایی

011  -3330۴۴01  -3 و     33300231  -3   

ن  مـــــا ز ســـــا
هــــای    آگـــهــــی 

پیـشـــرو    روزنــــامـــه 

شالبافیان در گفتگو با خبرنگار پیشرو :

 ۶ میلیون گردشگر خارجی تا آخر 
امسال میزبان کشور هستند

علی اصغر شالبافیان معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی در برنامه صف اول که از شبکه یک سیما پخش 
شد گفت: بعد از شیوع بیماری کرونا در شهریور سال ۱۴۰۱ روند صعودی ورود گردشگران خارجی به کشور 
را داشتیم به نحوی که تا آن زمان حدود ۴۱7 هزار گردشگر ورودی داشتیم به خصوص که بحث لغو روادید با 

عراق را نیز انجام شده بود. اما با وقایعی که افتاد این روند کاهش محسوسی پیدا کرد.وی افزود: تعداد زیادی..

کاروان ورزشی ایران در روز دوم بازی های پاراآسیایی هانگژو ۲۵ نشان 
رنگارنگ کسب کرد و همچنان با مجموع ۴7 نشان، جایگاه خود را در رده 

دوم جدول بازی ها حفظ کرد.روز دوم چهارمین دوره بازی های 
پاراآسیایی هانگژو هم برای کاروان کشورمان پر افتخار بود و 
نمایندگان کشورمان در رشته های مختلف ۲۵ نشان رنگارنگ 
دیگر کسب کردند.  مجموع نشان های ایران در این روز ۲۵ 

نشان متشکل از ۸ طلا، ۱۱ نقره و 6 برنز بود. اسامی مدال آوران..
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رهبرانقلاب: 

آمریکا شریک قطعی جنایت و نگران 
متلاشی شدن رژیم صهیونیستی است

کاهش قیمت و ثبات در بازار با نهضت ملی مسکن
سرمقاله/ ایرج رهبر

اجرای طرح های مربوط به حوزه مسکن در گذشته و با قرابت 
بسیار زیاد در تجربه ساخت مسکن مهر توسط دولت های نهم 
و دهم حکایت از آن دارد که پس از اجرا نه تنها دیگر شاهد 

افزایش قیمت نبودیم بلکه ثبات نیز به بازار مسکن بازگشت. 
مواجهه  دوازدهم  و  یازدهم  دولت های  که  است  حالی  در  این 
مساعد و مناسبی با طرح مسکن مهر نداشتند و به مرور زمینه 
توقف آن را ایجاد کردند؛ موضوعی که از آن زمان تاکنون باعث 
انباشت تقاضا و به تبع آن افزایش قیمت قابل توجه در اجاره و 
خرید شد. به گونه ای که می توان گفت مردم دیگر قادر به خرید 

مسکن نیستند. 
در طول سال های گذشته علاوه بر آنکه بر انباشت تقاضا افزوده 
شده، افزایش قیمت را نیز شاهد بودیم. حال با مطرح شدن و 
اجرای طرح های اقدام ملی و نهضت ملی مسکن هم برنامه ها و 
سیاستگذاری ها به این سو هدایت می شود و هم آنکه اثر روانی 

آن بر بازار مثبت خواهد بود. 
و  تمایل  می دهد  نشان  مسکن  بازار  موجود  وضعیت  بررسی 
همگان  و  ندارد  وجود  مردم  میان  در  فروش  و  خرید  توانایی 
در حال حاضر  آمار  استناد  به  این طرح هستند.  نتایج  منتظر 

انباشت تقاضا وجود دارد، به  بیش از سه میلیون و ۵۰۰ هزار 
قطعاً  رقم  این  رو  پیش  سال  چهار  در  جمعیت  رشد  انضمام 

افزایش می یابد. 
بازه  در  می تواند  مسکن  ملی  نهضت  طرح  اجرای  حال  این  با 
زمانی تعریف شده بخش قابل توجهی از این نیاز انباشت شده 
را مرتفع کند و پس از مدتی ثبات قیمت و به دنبال آن آرامش 
غافل  نکته  این  به  توجه  از  نباید  برگردد.البته  مسکن  بازار  به 
باشیم که تجربیات مسکن مهر چه در وجه مثبت و چه منفی 
می تواند در پیشبرد موفق طرح نهضت ملی مسکن بسیار مؤثر 
باشد. به عنوان مثال عجله دولت های نهم و دهم برای اجرای 
مسکن مهر سبب جانمایی نادرست در برخی مناطق  و واگذاری 
نداشتند.  را  و صلاحیت لازم  تعهد  که  انبوه سازانی شد  به  کار 
امروز دولت سیزدهم می تواند از انباشت علمی و تجربی مسکن 
مهر بهره ببرد و از افراد و گروه های ذیصلاح برای اجرای طرح 
پشتوانه  از  مسکن  ملی  نهضت  طرح  همچنین  کند.  استفاده 
مجلس شورای  اخیراً  قانونی که  است؛  برخوردار  قانونی  محکم 
اسلامی تحت عنوان جهش تولید مسکن تصویب کرد که تمام 
زوایا و الزامات تولید مسکن برای اقشار کم درآمد را لحاظ کرده 
و بسیار دقیق حجم کار و منابع لازم را معین و دولت را مکلف به 
اجرای آن کرده است. موضوعی که در اثربخشی و نتیجه گرایی 

این طرح تأثیر غیرقابل انکار دارد.

پدیده ی آسیب اجتماعی
یادداشت 

پدیده ی آسیب اجتماعی از جمله مشکلات عمده بشری در قرن 
حاضر و گذشته بوده و میلیون ها انسان را درگیر خود نموده است. 
روند رشد آن رو به گسترش بوده و بر خلاف انتظار روشهای مداخله 
ای نیز تأثیر قابل ملاحظه ای در آن نداشته است.در تعریف آسیب 
اجتماعی میتوان گفت آسیب های اجتماعی نظم جامعه را برهم می 
زنند و هنجارهای آن را مورد تعرض قرار میدهند. افزایش ناهنجاری 
نشانه ای از وجود بحران است و نظم اجتماعی را تهدید میکند.روند 
رو به رشد آسیب های اجتماعی,ضرورت  مداخله اصولی و به هنگام 
و تفکری جامع و عزم همگانی برای پیشگیری را می طلبد.در تعریف 
دیگری از آسیب اجتماعی میتوان گفت هر رفتاری که به طریقی با 
انتظارهای مشترک اعضا جامعه سازگاری ندارد و بیشتر افراد آن را 
نادرست و ناپسند می دانند یک نوع آسیب اجتماعی است.همچنین 
هر نوع عمل فردی یا جمعی که در چارچوب اصول اخلاقی قرار نگیرد 
و یا منع قانونی و قبح اخلاقی داشته باشد به نوعی یا یک نوع آسیب 
اجتماعی تلقی شده یا ریشه و منشاء آسیب اجتماعی شناخته میشود.

آسیب های اجتماعی مسایل، شرایط یا مواردی هستند که جامعه آنها 
را به منزله خطری برای راه و رسم زندگی یا آسایش خود میداند لذا 
ضرورتاً باید در جهت کاهش آن برنامه ریزی و اقدام گردد.تغییرات 
متعدد ناشی از عوامل مختلف، عدم تطابق و رشد ناهماهنگ غیر مادی 
و تضادهای فرهنگی و اجتماعی در سازگاری اجتماعی مشکلاتی ایجاد 
خواهد کرد. متأسفانه مطابق آمارهای موجود هر ساله بیش از ۱۵ 
درصد آسیب های اجتماعی رشد داشته اند.باتوجه به اینکه آسیبهای 
اجتماعی پدیده های متغییر و نسبی هستند ممکن است برحسب 
زمان و مکان تغییر یابند. بهرحال از عمده ترین آسیبهای اجتماعی 
رایج در جامعه ما می توان به پرخاشگری، خودکشی، اعتیاد، قاچاق 
مواد مخدر، سرقت و جرایم مالی و روسپیگری و فرار دختران از خانه 
اشاره کرد. آنچه امروز در یک جامعه آسیب یا کجروی نامیده می شود، 
ممکن است در یک جامعه یا زمان دیگر به عنوان آسیب تلقی نگردد.

مشکل وقتی جنبه فردی دارد ممکن است برای حل آن همکاری 
روانشناسان و مشاورین حوزه ضروری به نظر برسد اما در خصوص 
آسیب ها و مشکلات اجتماعی با توجه به تفاوت زمینه ها، انگیزه ها، 
ابعاد و علل آسیب نیازمند بررسی دقیق و مطالعه ریشه های ایجاد 
انحرافات در جوامع هستیم بطورکلی جوامعی که آسیب  آسیب و 

اجتماعی در آنها بالاست چندین ویژگی عمده دارند:
۱٫ فاصله طبقاتی در آنها محسوس است.

۲٫ در معرض تغییرات سریع فرهنگی هستند.

۳٫ در زمینه ارتباطات تغییرات قابل ملاحظه ای دارند.

در بررسی های انجام شده مهمترین زمینه ها و عوارض ایجاد انحرافات 
به شرح ذیل می باشند:

۱٫ نابرابری اقتصادی و اجتماعی

گاهاً فرد در موقعیت خود نقش های اجتماعی مناسب را نمی یابد. 
عدم تعهد به معیارها و تردید در اصالت آن، عدم پایبندی به قوانین 
شد.  خواهد  ایجاد  اجتماعی  انحرافات  سوی  به  کشش  سرانجام  و 
همچنین مسایل فرهنگی حاکم بر محلات فقیر نشین شاید منشا 

بسیاری از انحرافات باشد.
۲٫ عدم تجانس افراد و ازدیاد جمعیت خصوصاً در شهرهای بزرگ می 

تواند در ابعاد انحرافات موثر واقع گردد.
۳٫ کثرت کار به دلیل زیاده طلبی  ناشی از چشم و هم چشمی اغلب 

موجب تضعیف روابط عاطفی و انسانی خانواده ها شده و این عامل نیز 
می تواند زمینه مساعدی برای کشش به سوی انحرافات باشد.

۴٫ فشارهای متعدد ناشی از فقر مالی و عدم بینش ناشی از محرومیت 

تحصیلات والدین، ناآگاهی والدین و محیط های ناامن خانوادگی و 
نزاع و ستیز والدین موجبات ایجاد فضای متشنج خانواده شده که 
منشاء اغلب انحرافات خصوصاً در قشر جوان و پدیده فرار دختران از 

خانواده شده است.
۵٫ در برخی موارد مشکلات جسمی و روانی افراد نیز ممکن است زمینه 

ساز ایجاد آسیب های اجتماعی شده و می تواند این موضوع یکی از 
دلایل ایجاد آسیب در جامعه محسوب گردد.صاحب نظران در کاهش 
آسیب دو راه حل پیشنهاد میکنند:    کوتاه مدت: سطحی وسخت 
افزاری شامل جریمه، زندان و محرومیت که تجربه ثابت کرده اثرات آن 
مقطعی بوده و تاثیر مطلوبی در جامعه نداشته است.    بلند مدت: ریشه 
ای و نرم افزاری شامل فرهنگ سازی، درونی نمودن ارزش ها و هنجار 
ها، همچنین آموزش مهارتهای اجتماعی در سنین کودکی و نوجوانی  
عوامل بسیاری دخیل در ایجاد آسیب ها در جامعه بوده اما بهرحال 
بهترین راه حل ها در پیشگیری از آسیب های اجتماعی استفاده از 
توان و ظرفیت مردم در چهارچوب قانون برای این امر مهم است.

افزایش سطح آگاهی های عمومی به هر طریق مقدور شامل برگزاری 
جلسات سخنرانی، نمایشگاهها، تهیه و نصب بنر، توزیع بروشور می 
تواند سهم بسزایی در کاهش آسیب ها داشته باشد. آنچه مسلم است 
هزینه پیشگیری قطعاً از هزینه های درمان کمتر و انجام آن انسانی 

تر و معقول تر است.
شهین ثقفی

وفات حضرت معصومه سلام الله علیها را تسلیت عرض می نمائیم
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در جلسه شورای فرهنگ عمومی؛
1۵ مهر به عنوان روز حماسه جوانان 

فلسطینی نامگذاری شد
شورای فرهنگ عمومی روز ۱۵ مهر را به عنوان روز 
حماسه جوانان فلسطینی و ۲۵ مهر را به عنوان روز 
نسل کشی کودکان و زنان فلسطینی نامگذاری کرد.

هشتصد هشتمین جلسه شورای فرهنگ عمومی کشور 
به ریاست محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و دبیری سید مجید امامی  با حضور اعضای 
تشکلات  و  مجامع  جمعیت ها؛  نمایندگان  این شورا، 
فلسطین  مظلوم  مردم  مقاومت  از  حمایت  مردمی 
برگزار شد.در این نشست به اتفاق آرا، ۱۵ مهر به عنوان 
روز حماسه جوانان فلسطینی و ۲۵ مهر هم همزمان 
از  )با بیش  المعمدانی  بیمارستان  به  با جنایت حمله 
روز  عنوان  به  زنان(  و  کودکان  خصوصا  ۱۵۰۰شهید 
نسل کشی کودکان و زنان فلسطینی ثبت شد تا بعد 
از تصویب نهایی شورای عالی انقلاب فرهنگی در تقویم 
رسمی کشور درج و نامگذاری گرددهمچنین در حاشیه 
این جلسه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از سیدحسین 
دیگر  و  ایراندخت  نماهنگ  کننده  تهیه  میرداماد 
سازندگان آن تقدیر کرد.در متن لوح تقدیر محمدمهدی 

اسماعیلی خطاب به سیدحسین میرداماد آمده است:
بی شک گوهر فرهنگ و هنر این مرز و بوم که جوهره آن 
ایمان و اساسش عشق است با تلاش مداوم و خستگی 
ناپذیر هنرمندان و فرهیختگان این عرصه متجلی شده و 
در بازتابی تابناک به حیات خود ادامه میدهدهنر، تجلی 
عالی ترین تعهد انسان برای ترویج معارف دینی و احاطه 
قلبهاست و ترنم روح انگیز هنر برای به تصویر کشیدن 
رشادت های قهرمانان در طول تاریخ این سرزمین با 
زبانی موجز و گویا بر جان و دل مردمان و اهالی معرفت 
در این سرزمین خوش می نشیند.ضمن ادای احترام به 
روح پرفتوح شهیدان و پهلوانان ایران اسلامی، تلاش 
ارزشمند جنابعالی برای تهیه و ساخت مجموعه نماهنگ 
» ایراندخت « که روایت قهرمانانی است که تا پای جان 
در دفاع از این سرزمین ایستادگی کردند قدر دانی می 
گردد، امیدوارم حضور موثر هنرمندانی چون جنابعالی 
موجب ارتقاء و تعمیق روز افزون فرهنگ اصیل ایرانی 
که  ایراندخت  باشد.نماهنگ  مان  اسلامی  میهن  در 
روایت قهرمانان ایرانی از آریو برزن تا شهید سردار حاج 
قاسم سلیمانی است که تا پای جان در دفاع از "ایران" 
میرداماد،  حسین  سید  کنندگی  تهیه  به  ایستادند، 
نویسندگی و کارگردانی آرش آقاجانی و با صدای فرهاد 
قائمیان به سفارش مرکز بسیج صداوسیما ساخته شده 
است.فرهاد قائمیان که در آخرین جشنواره فیلم فجر 
جایزه بهترین بازیگر مکمل مرد را دریافت کرد، شعر 

نماهنگ »ایراندخت« را دکلمه کرده است

رئیس سازمان غذا و دارو مطرح کرد؛
درخواست سازمان غذا و دارو برای 

بودجه متمم
بازار دارویی  رئیس سازمان غذا و دارو، درباره وضعیت 
داد.سیدحیدر  توضیحاتی  جاری،  سال  پایان  تا  کشور 
پزشکی  تجهیزات  و  دارو  بازار  شرایط  گفت:  محمدی، 
کشور، پایدار است و اگر از جهت تأمین ارز و نقدینگی، 
دچار مشکل خاصی نشویم؛ می توانیم با همین شرایط 
تا پایان سال پیش برویم.وی از درخواست بودجه متمم 
برای دارو و تجهیزات پزشکی خبر داد و افزود: درخواست 
است. جاری  سال  برای  تومان  میلیارد  هزار   ۸۵ تا  ما 

محمدی با عنوان این مطلب که کمبود بودجه را باید 
از طریق سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی دنبال 
کنیم، گفت: آن بخش که مربوط به سازمان های بیمه گر 
است که باید خود سازمان برنامه و بودجه تأمین کند، اما 
آن قسمت که مربوط به بانک مرکزی است، باید با رایزنی 
حل شود.رئیس سازمان غذا و دارو در خصوص بودجه 
پیشنهادی سال ۱۴۰۳ نیز افزود: پیشنهاد ما ۱۸۰ هزار 
میلیارد تومان برای دارو، تجهیزات و شیرخشک است که 

باید مجلس شورای اسلامی بررسی کند.

ضرغامی:
موافقت دولت با لغو روادید برخی 

کشورها
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری گفت: امروز در دولت 
پیشنهاد لغو روادید برای بیشتر کشورهای مطرح شده 
کشورها  برخی  به  نسبت  بررسی ها  ادامه  و  آورد  رأی 
که ملاحظاتی درباره شان وجود داشت، به جلسه آینده 
موکول شد.عزت الله ضرغامی  در حاشیه هیات دولت در 
با کشورها،  لغو روادید  با خبرنگاران درباره  گفت و گو 
امنیتی  امروز جلسه کمیسیون سیاسی و  گفت: صبح 
از  زیادی  بخش  برگزار  کشور  وزیر  ریاست  به  دولت 
کشورهایی که پیشنهاد لغو روادیدشان داده شده بود به 
اتفاق آرا، رأی آوردند.وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
درباره برخی کشورها که ملاحظاتی بود ادامه بررسی به 
جلسه آینده کمیسیون موکول شد که پس از بررسی در 
جلسه آینده اسامی تمامی این کشورها اعلام می شود.

ضرغامی گفت: امروز به عنوان یک ضرورت گردشگری، 
درهای کشور باید باز شود تا گردشگران بتوانند به ایران 
سفر کنند. این مزیت نسبی ماست. هر گردشگری که به 
ایران می آید باوجود برخی مشکلاتی که در کشور داریم، 
دیدگاهش در نظرسنجی ها بالای ۹۰ درصد نسبت به 
ایران هراسی  تبلیغات  تمام  یعنی  ایران عوض می شود. 
این  منتفی می شود.وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
را هم گفت: خوشبختانه امروز کشور منسجم و همراه 
است. باید درهای کشور را باز کنیم تا گردشگران راحت 
به ایران بیایند. این حق همه مردم دنیاست.وی یادآور 
شد: لغو متقابل روادید هم به طور طبیعی در دستور کار 
وزارت خارجه است اما آنچه ما در وزارت میراث فرهنگی 
این است که مردم همه  دنبال می کنیم  و گردشگری 

کشورها بتوانند راحت به ایران سفر کنند.

و  رئیس جمهور  معاون  نیایش:  مجتبی  سید 
آغاز  از  کشورمان،  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
ساخت نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی هسته ای »کارون« 
خبر داد.محمد اسلامی در حاشیه نشست هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در اجرای 
سند ۲۰ ساله سازمان انرژی اتمی، چرخه سوخت 
هسته ای و توسعه فعالیت های صنعت معدنی را 
در دستور کار قرار داریم و روز گذشته، عملیات 
از دوازدهمین معدن در آذربایجان  بهره برداری 

غربی را آغاز کردیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: این فعالیت، یک 
سرمایه گذاری ۵ هزار میلیاردی برای استخراج 
مواد پرتوز است و کار ساخت نیروگاه »کارون«، 
تجهیزات ،  داخلی  ساخت  قراردادهای  و  آغاز 

منعقد شده است.
اسلامی افزود: این نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی هسته ای 
است که باید برای فعالیت های پیش نیاز آن، آب 
و برق آن جا را تامین می کردیم و ساخت یک 
نیروگاه ۲۴ مگاواتی »سی اچ پی« و آب شیرین کن 

را انجام می دادیم که در دست اجرا است.

اسلامی: 

ساخت نیروگاه 300 مگاواتی »کارون« آغاز شده است

ایران  بیمه سلامت  سازمان  مدیرعامل 
گفت: مردم منتظر یک خبر خوب در 

حوزه دندانپزشکی باشند.
محمدمهدی ناصحی،   در برنامه صبح 
بخیر ایران شبکه یک سیما، با اشاره به 
مشکلات مردم در پرداخت هزینه های 
خدمات  متأسفانه  گفت:  دندانپزشکی، 
خیلی  پایه  بیمه های  در  دندانپزشکی 
جایگاه نداشت و بیمه سلامت از دو سال 
پوشش  را  خدماتی  حوزه  این  در  قبل 
در  که  طرحی  به  اشاره  با  می دهد.وی 
شورای عالی بیمه سلامت مطرح است، 
افزود: بر اساس این طرح، تمامی خدمات 

دندانپزشکی به جز ایمپلنت و ارتودنسی، 
تحت پوشش بیمه های پایه قرار خواهد 

گرفت.
ناصحی ادامه داد: اجرایی شدن این طرح 

نیازمند همراهی و موافقت سازمان برنامه 
امیدواریم مشکلات  که  است  بودجه  و 
بهداشت دهان و دندان مردم حل شود.

در  اجرای چنین طرح هایی  افزود:  وی 
راستای کاهش پرداخت از جیب مردم 

مردم صورت می گیرد.
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران، 
که  روانشناسی  خدمات  خصوص  در 
تحت پوشش بیمه پایه قرار گرفته است، 
اظهار داشت: ویزیت روانشناسی و روان 
خانوادگی،  و  گروهی  فردی،  درمانی 
داده  پوشش  پایه  بیمه های  توسط 

می شود.

ناصحی عنوان کرد؛

مردم منتظر خبر خوب دندانپزشکی باشند

عی
ا نو

مین
س: 

عک

مخبر به منظور شرکت در بیست و 
دومین نشست شورای نخست وزیران 
کشور های عضو سازمان همکاری های 
شانگ های تهران را به مقصد بیشکک 

پایتخت قرقیزستان ترک کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، 
معاون اول رئیس جمهور پیش از سفر 
در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه 
همکاری  سازمان  عضو  کشور های 
با  مشترکی  دیدگاه های  شانگ های 
زمینه  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
نظم بین المللی چند قطبی، مقابله با 
تحریم های آمریکا و گسترش روابط 
موضوعات  در  اقتصادی  و  سیاسی 
منطقه ای و بین المللی دارند، گفت: 
نوید  می تواند  دیدگاه  اشتراک  این 
بخش آینده ای روشن برای ملت های 

منطقه باشد.
مخبر افزود: با توجه به این که سازمان 
یک الگوی موفق از همکاری راهبردی 
در  داریم  نظر  در  است  منطقه ای 
جنایات  گردهمایی  این  فرصت 
رژیم صهیونیستی در رابطه با غزه و 
فلسطین را محکوم نموده و بر ضرورت 
و  فلسطین  مظلوم  مردم  از  حمایت 
فشار بر رژیم صهیونیستی برای توقف 

جنگ، پایان دادن به محاصره و ارسال 
کمک های انسان دوستانه تاکید کنیم.

فراوان  ظرفیت های  به  اشاره  با  وی 
صنعت،  حوزه های  در  کشورمان 
و  پیشرفته  فناوری های  کشاورزی، 
این  در  کرد  امیدواری  اظهار  انرژی، 
سفر در خصوص زمینه های همکاری 
و مشارکت دوجانبه با کشور های عضو 

نیز توافق و برنامه ریزی شود.
تصریح  جمهور  رئیس  اول  معاون 
کرد: سیاست دولت سیزدهم و جناب 
آقای رئیسی مبنی بر ارتقای روابط و 
در  را  منطقه  دولت های  با  همکاری 
و  کرد  خواهیم  دنبال  نیز  سفر  این 
امیدواریم برگزاری موفق این اجلاس 
به توسعه همکاری های همه جانبه به 
منظور حفظ و تقویت صلح و امنیت 
منطقه  اقتصادی  توسعه  و  ثبات  و 

بیانجامد.
در این سفر که با بدرقه رسمی رئیس 
دفتر رئیس جمهور و جمعی از اعضا 
هیات دولت آغاز شد، وزرای نفت و 
راه و شهرسازی و تعدادی از مسئولان 
دستگاه های مربوطه مخبر را همراهی 

می کنند.
نشست  برنامه  است تصویب  گفتنی 

شورای سران دولت های عضو و برنامه 
استراتژی  پیاده سازی  برای  ریزی 
همکاری  سازمان  اقتصادی  توسعه 
همکاری های  برنامه  و  شانگ های 
اقتصادی  و  تجاری  جانبه  چند 
جمله  از  عضو  دولت های  بین 
از  دوره  این  مهم  دستورجلسات 

نشست نخست وزیران است.
امضای اسناد نهایی و تصویب بودجه 
سازمان همکاری شانگ های در سال 
۲۰۲۴ و مسائل مربوط به فعالیت های 
دائمی  اعضای  سازمانی  و  مالی 
سازمان همکاری شانگ های از دیگر 
دستورجلسات این نشست محسوب 

می شود.
علاوه براین پیشنهاداتی در خصوص 
توسعه فعالیت های ریلی، تدوین سند 
برای  پلتفرم هایی  و همچنین  انرژی 
تجارت دیجیتال بین کشور های عضو 

نیز مورد بررسی قرار می گیرد.
جمهور  رئیس  اول  معاون  همچنین 
ایرانی  بلندپایه  هیات  همراهی  با 
اصلی  برنامه های  حضور  بر  علاوه 
این اجلاس در حاشیه آن حدود ده 
حاضر  اعضا  با  نیز  دوجانبه  نشست 
پیرامون همکاری های متقابل دارد که 

دیدار با نخست وزیران روسیه، چین، 
جمله  از  تاجیکستان  و  قرقیزستان 

آنهاست.
نخست  شورای  است  ذکر  به  لازم 
وزیران به عنوان یکی از نهاد های اصلی 
شانگ های  همکاری های  سازمان 
و  می شود  برگزار  یکبار  سال  هر 
بصورت  شورا  نشست  نخستین  این 
کرونا  بحران  از شیوع  پس  حضوری 
رسمی  جلسه  نخستین  همچنین  و 
عنوان  به  ایران  که  است  سازمان 
عضو اصلی پس از طی فرایند تکمیل 

عضویت در آن شرکت می کند.
عمده وظیفه نشست نخست وزیران 
اقتصادی  همکاری های  محور  حول 
است و از آنجا که پیمان شانگ های 
از ابتدا بر اساس همکاری های امنیتی 
وظیفه  نشست  این  گرفته،  شکل 
را  اقتصادی  همکاری های  راهبری 
برای رسیدن به همگرایی بیشتر بین 

کشور های عضو بر عهده دارد.
به  در دو سال گذشته محمد مخبر 
عنوان معاون اول رئیس جمهور ایران 
به عنوان عضو ناظر در نشست مجازی 
این اجلاس حضور داشته و سخنرانی 

کرده است.

معاون اول رئیس جمهور: 

اعضای پیمان شانگ های ظرفیت های زیادی برای همکاری های
 اقتصادی دارند

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:
ایران رتبه اول علمی منطقه را دارد

بیان  با  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
اینکه مرجعیت علمی برای ما هدفی راهبردی و از 
آرمان های انقلاب اسلامی است، گفت: بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی بود که توانستیم گامی به جلو برداریم 
و در حال حاضر رتبه اول علمی و رتبه دوم نوآوری 
نشست  در  اللهی،  عین  داریم.بهرام  منطقه  در  را 
نخبگان تحقیقات علمی با موضوع نقش اخلاق در 
کردن  محکوم  ضمن  علمی،  مرجعیت  و  سلامت 
جنایات رژیم غاصب صهیونیستی در غزه، اظهار کرد: 
جنایات صهیونیست ها علیه مردم بی دفاع فلسطین 
جنایت  گناه،  بی  مردم  کردن  مجروح  و  کشتن  و 
علیه بشریت است و جامعه پزشکی در تمام دنیا 
این جنایات را محکوم می کند.وی افزود: متاسفانه 
سازمان های بین المللی با سکوتشان در قبال فجایع 
غزه، نشان دادند که فقط ظاهری فریبنده دارند و 
خالی از محتوا هستند.وی با اشاره به سفر خود در 
قاهره و حضور در اجلاس وزرای بهداشت کشور های 
بهداشت،  جهانی  سازمان  شرقی  مدیترانه  منطقه 
عنوان کرد: این اجلاس با حضور ۲۲ کشور در قاهره 
برگزار شد و با اینکه فقط چند روز از حوادث غزه 
می گذشت، از هیچکدام از مقامات سازمان های بین 
المللی، حمایتی دیده نشد و این در شرایطی است 
که جان و سلامت انسان های بی گناه در چند قدمی 
دست  از  المللی  بین  و  بشری  حقوق  سازمان های 
معظم  مقام  تأکید  به  اشاره  با  اللهی  می رود.عین 
رهبری مبنی بر حرکت به سمت خودکفایی و تکیه 
بر علم و ابتکار دانشمندان در داخل کشور، تصریح 
کرد:باید برای پیشرفت نگاهمان به داخل کشور باشد.

وزیر بهداشت با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری 
معظم  رهبر  کرد:  خاطرنشان  نخبگان،  جمع  در 
اشاره  علمی  خیزش  به  نخبگان  جمع  در  انقلاب 
کردند و برای دستیابی به این خیزش علمی باید 
ارتقای استادان، نقش مقالات  موضوعاتی همچون 
پژوهش ها  و مساله محور شدن  اساتید  ارتقای  در 
مورد بررسی قرار گیرد و در مورد آن گفتگو شود.

وی گفت: در حال حاضر ۲۲ هزار عضو هیات علمی 
داریم؛ هرم علمی در دانشگاه ها نیز شامل ۶۸ درصد 
استادیار، ۲۰ درصد دانشیار، ۱۰ درصد استاد و ۲ 
درصد مربی است، همچنین، ۴۸ درصد از اساتید 
دانشگاه های علوم پزشکی را بانوان تشکیل می دهند.

عین اللهی اظهار کرد: مرجعیت علمی برای ما هدفی 
راهبردی و از آرمان های انقلاب اسلامی است و بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی بود که توانستیم گامی به 
جلو برداریم؛ به طوری که کشور های منطقه نیز بعد 
از ما شروع به حرکت کردند. ما در حال حاضر رتبه 
اول علمی و رتبه دوم نوآوری را در منطقه داریم.وی 
خاطر نشان کرد: برای پیشرفت باید حرکت در مسیر 
مرجعیت علمی، همگرایی و هم افزایی را مدنظر قرار 
دهیم و همچنین به همتاپروری و نسل سازی توجه 
داشته باشیم. امروزه وظیفه ما همتاپروری است و 
باید در های مراکز تحقیقاتی را به روی نخبگان باز 
کنیم. نخبگان باید نسل آینده پژوهشی را بسازند و 
همچنین باید فرهنگ کار تیمی را بین افراد ترویج 
دهیم.وی خاطرنشان کرد: مراکز تحقیقاتی باید به 
سمت حل مساله حرکت کنند و مأموریتی را که 
در نظام سلامت به عهده دارند، به انجام برسانند. 
و  تحقیقات  معاونت  پژوهشی،  اعتبارات  بخش  در 
را  پژوهشی  بودجه های  اخیر  سال  دو  در  فناوری 
براساس آمایش توزیع می کند.عین اللهی با تاکید 
بنیان ها گفت:  دانش  از سوی  ثروت  لزوم خلق  بر 
مرحله  در  حاضر  حال  در  بنیان ها  دانش  مشکل 
انتقال به صنعت است و در این مرحله نیاز به تقویت 
دارند.وی اظهار داشت: معاونت تحقیقات و فناوری 
باید نظام مسائل حوزه سلامت را  وزارت بهداشت 
طراحی و تهیه کند و آن را به مراکز تحقیقاتی و 
کارگروه های نخبگانی بسپارد تا بر اساس آن عمل 
فعال  نخبگان  از  شبکه ای  باید  اینکه  ضمن  شود؛ 
شود تا پژوهش های مورد نیاز را با کار جهادی به 
ثمر برساند.وزیر بهداشت گفت: دانشگاه های علوم 
پزشکی برای توسعه علم باید دیپلمات علمی یعنی 
دانشمندانی تربیت کنند که به ارزش های کشور خود 
اعتقاد داشته و پایبند به آن باشند.وی گفت: در حوزه 
ارتباطات علمی، با ۲۰ وزیر بهداشت در حوزه های 
مختلف همسایه های ایران، گروه اورآسیا، شانگ های 
و آمریکای لاتین تفاهمنامه داریم و بر این اساس 
باید همایش های علمی ما افزایش یابد.عین اللهی با 
تاکید بر اهمیت داده در علم و توسعه علمی گفت: 
پرونده الکترونیک سلامت منبعی غنی از داده است 
و باید شرایط مناسبی برای استفاده از این داده ها 
فراهم شود. دانشگاه ها نباید در این زمینه منفعل 
عمل کنند؛ ضمن اینکه مراکز تحقیقاتی هم باید به 
صورت مجتمع فعالیت کنند تا هم در هزینه ها صرفه 
جویی شده و هم از داده ها به طور کامل استفاده 
شود.وی خاطرنشان کرد: موضوع سلامت خانواده از 
اولویت های اصلی وزارت بهداشت است که پزشک 
خانواده بخشی از آن است. با تکمیل برنامه سلامت 
خانواده هر ایرانی یک کدملی و یک پرونده سلامت 
خواهد داشت که به صورت دیجیتال تهیه می شود 
و می تواند یکی از منابع مهم پژوهش باشد؛ چنانکه 
اکنون از ۹۳ شهر هدف گذاری شده در برنامه سلامت 
به  افراد  خانواده، اطلاعاتی درباره وضعیت سلامت 
به  دست آمده است.وزیر بهداشت تصریح کرد: ما 
دنبال ساماندهی یافته های علمی هستیم، در همین 
دانشگاهی  کنسرسیوم های  تشکیل  با  باید  زمینه 
زمینه دسترسی محققان به مجلات علمی روز فراهم 
شود؛ چرا که محقق باید معلومات روز آمد داشته و 
در دسترسی به علوم روز پیشتاز باشد.وی، از معاونت 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت خواست تا بانک 
ایده با همکاری محققان سلامت راه اندازی شود و افزود: 
این موضوع به ایده پردازی و خلاقیت کمک می کند و 
محققان با دسترسی به آن می توانند نیاز های پژوهشی 
را مشاهده کنند.عین اللهی با تاکید بر لزوم بازنگری 
در ساختار مراکز تحقیقاتی، پژوهشکده ها و پژوهشگاه 
ها، گفت: چابک سازی، کار جهادی، ارزیابی، نظارت و 
رعایت اخلاق در پژوهش از عوامل مؤثر در این بازنگری 
هستند. افرادی هم که در حوزه آموزش سلامت فعالیت 

می کنند، باید با روش های پژوهشی آشنا شوند.

سخنگوی ستاد انتخابات وزارت کشور گفت: 
زمان  تا   است،  ثبت نام  آخر  روز  که  دیروز 
قطعی  ثبت نام  نفر   ۱۸۸۳۱ خبر   تنظیم 

کردند.
وی در ادامه گفت: تا ساعت ۱۸ امروز فرصت 

هست که داوطلبانی که پیش ثبت نام کردند، 
ثبت نام خود را قطعی کنند.

اسلامی خاطرنشان کرد: همچنان ۱۱ درصد 
تشکیل  بانوان  را  دوره  این  داوطلبان  از 
را  کنندگان  درصد شرکت  و ۸۹  می دهند، 

آقایان تشکیل می دهند و ترکیب سنی تا این 
لحطه این گونه است که؛ ۳۰ تا ۴۰ سال ۲۸ 
درصد، ۴۰ تا ۵۰ سال ۳7 درصد، ۵۰ تا ۶۰ 
سال ۲۶ درصد و ۶۰ تا 7۵ سال ۹ درصد از 

داوطلبان هستند. 

بیش از 18 هزار نفر در انتخابات مجلس ثبت نام کرده اند

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در 
بزرگداشت  کنگره  دست اندرکاران  دیدار 
به  اشاره  با  لرستان  استان  شهید   ۶۵۵۵
مظلومیت  توام با صبوری و اقتدار مردم غزه 
در مقابل جنایات مداوم رژیم صهیونیستی، 
تأکید کردند: رژیم زخم خورده و ازپاافتاده 
اشغالگر در حال گرفتن انتقام ضربه کاری 
رزمندگان فلسطینی از مردم غزه است اما 
با وجود همه حمایت  های  بدون تردید و 
اشرار عالم و همدستی قطعی آمریکایی ها 
در جنایات صهیونیست ها، این همه ظلم و 
جنایت، در نهایت راه به جایی نمی برد و در 
این قضیه و قضایای آینده، پیروزی از آن 

ملت فلسطین است.
حضرت آیت الله خامنه ای حوادث جاری در 
غزه را حوادثی آینده ساز دانستند و با اشاره 
به مظلومیت توام با اقتدار مردم پراستقامت 
غزه، گفتند: دشمن ددمنش و خونخوار، 
برای جنایت و کشتار کودک و زن و مرد 
و  نیست  قائل  و جوان هیچ حدی  پیر  و 
مردم غزه به معنای عمیق و حقیقی کلمه 

مظلومند.
ایشان با تجلیل از صبوری و توکل مردم 
تصاویر  و  مظاهر  برخی  به  غزه،  مظلوم 
و  کردند  اشاره  آنها  استقامت  و  صبر 
فرزندش  شهادت  در  که  پدری  افزودند: 
خدا را حمد می گوید، والدینی که فرزند 
شهیدشان را به فلسطین تقدیم می کنند، 
نوجوان مجروحی که آیات قرآن می خواند 
و صحنه های مشابه، نشان دهنده گوشه ای 

از صبر و توکل عمیق مردم غزه است.
بسیار  را  غزه  مردم  انقلاب صبوری  رهبر 
مهم و نشان دهنده شکست دشمن در به 

و  خواندند  فلسطینی ها  کشاندن  تسلیم 
تأکید کردند: همین صبوری و توکل به  داد 
مردم غزه خواهد رسید و در نهایت آنها را 

پیروز میدان خواهد کرد.
دیگر  بار  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
ضربه وارد شده در حمله شنبه ۱۵ مهر 
را  غاصب  رژیم  به  فلسطینی  رزمندگان 
تعیین کننده و بی سابقه خواندند و گفتند: 
با گذشت زمان، غیر قابل  ترمیم بودن آن 
ضربه کاری، بیشتر در حال آشکار شدن 

است.
آمریکا  روسای  پی در پی  عزیمت  ایشان 
مانند  ظالم  و  شرور  کشورهای  دیگر  و 
فلسطین  به  آلمان  و  فرانسه  انگلیس، 
اشغالی را تلاش برای جلوگیری از نابودی 
رژیم غاصب خواندند و افزودند: اشرار عالم 
می بینند که رژیم صهیونیستی براثر ضربه 
رزمندگان  تعیین کننده  و  محکم  بسیار 
نابودی«  و  »تلاشی  حال  در  فلسطینی 
است؛ به همین علت با این سفرها و ابراز 
اسباب  گذاشتن  اختیار  در  و  همبستگی 
جنایت مانند بمب و دیگر تسلیحات، سعی 
را  ازپاافتاده  و  زخم خورده  رژیم  می کنند 

به زور سرپا نگهدارند.
رهبر انقلاب با اشاره به نرسیدن زور رژیم 
گفتند:  فلسطینی،  رزمندگان  به  غاصب 
رزمندگان فلسطینی روحیه و انگیزه و توان 
و آمادگی خود را برای اقدام حفظ کرده اند 
و ان شاءالله از این به بعد هم همین گونه 
خواهد بود و رژیم غاصب به دلیل ناتوانی 
در رویارویی با آنها، در حال گرفتن انتقام از 

مردم بی دفاع غزه است.
ایشان گفتند: هرکس درباره غزه صحبت 

می کند باید از صبر و اقتدار مردم غزه هم 
بگوید وگرنه به این مردم ظلم می شود.

مهم  نکته  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
قطعی  جرم  شریک  را  آمریکا  دیگری، 
جنایتکاران صهیونیست خواندند و تأکید 
به  مرفق  تا  آمریکایی ها  دست  کردند: 
خون کودکان، زنان و دیگر شهیدان غزه 
آلوده است و در واقع آمریکایی ها در حال 

مدیریت این جنایات هستند.
 رهبر انقلاب تکان خوردن وجدان عمومی 
کشورهای  و  اروپا  آمریکا،  در  جهانیان 
اسلامی و دیگر مناطق جهان را واکنشی 
مکرر  جنایات  عمق  و  وسعت  مقابل  در 
افزودند:  و  برشمردند  صهیونیستی  رژیم 
اروپا،  در  بشر  حقوق  و  آزادی  مدعیان 
ممنوع  را  فلسطینی ها  نفع  به  تظاهرات 
این  به  بی اعتنا  مردم،  اما  کرده اند 
ممنوعیت ها، به خیابان ها می آیند و خشم 
و عصبانیت و ناراحتیِ وجدانی خود را فریاد 
توانست  نخواهد  می زنند و هیچکس هم 
مقابل  در  ملت ها  عکس العمل  جلوی 

وحشی گری های صهیونیست ها را بگیرد.
ایشان دولت های مسلمان را نیز به مراقبت 
و هوشیاری در قضیه فلسطین فراخواندند 
و گفتند: کشورهای اسلامی و سخنگویان 
سیاسی نباید در مقابل فضاسازی غربی ها 
قافیه را ببازند و با تکرار هرغلطی که آنها 
می کنند، فلسطینی ها را تروریست بنامند.

آمریکایی ها،  گفتند:  انقلاب  رهبر 
را  وطن  و  خانه  مدافع  فلسطینی های 
تروریست می نامند اما آیا رژیم غاصبی که 
خانه و وطن آنها را اشغال کرده تروریست 
است یا کسانیکه می خواهند خانه و کاشانه 

خود را پس بگیرند؟
پایان  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
سخنانشان تأکید کردند: همه بدانند که در 
این قضیه و قضایای آینده، ملت فلسطین 
پیروز است و دنیای آینده، دنیای فلسطین 

است نه دنیای رژیم صهیونیستی.
رهبر معظم انقلاب اسلامی همچنین در 
از سخنان خود خطاب به  بخش دیگری 
دست اندرکاران کنگره بزرگداشت شهیدان 
استان لرستان، جریان سازی فکری و عملی 
نسل های  ارزشمند  میراث  انتقال  برای 
گذشته به نسل جوان امروز را هدف اصلی 

کنگره های تجلیل از شهدا برشمردند.
و  »دلاوری  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
شجاعت« و »رفاقت، صداقت و وفاداری« 
اقوام لرُ را از برجسته ترین خصوصیات مردم 
لرستان و مناطق لرُی خواندند و گفتند: 
تاریخ مردم لر در صد سال اخیر، متشکل از 
بخش مظلومیت و اختناق در دوران پهلوی 
و بخش دیگر، حماسه سازی، درخشش و 
اسلامی  جمهوری  دوره  در  بروز  و  ظهور 
است و برای اینکه جوان ها تاریخ خودشان 
را بدانند، باید هر دوی این صفحات تاریخی 

محفوظ مانده و با هم مقایسه شوند.
و  فکری  جریان سازی  بر  تأکید  با  ایشان 
جوان  ارزشمند  میراث  انتقال  در  عملی 
کشور،  امروز  جوان  به  گذشته  فداکار 
افزودند: کشور رو به سمت قله است و در 
این مسیر، هم کار و تلاش زیاد نیاز دارد و 
هم خطر زیاد است؛ اگر بخواهیم با قدرت 
این راه را بپیماییم، باید از گذشته تاریخی 
خود استفاده کنیم و میراث گذشته را به 

نسل های کنونی منتقل کنیم.

رهبر انقلاب در دیدار اعضای کنگره بزرگداشت شهدای استان لرستان تاکید کردند:

آمریکا شریک جرم قطعی جنایت رژیم صهیونیستی در غزه است
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گروه خبری : حوزه فضایی ایران همانند بسیاری از 
کشورها با حمایت دولت و نقش آفرینی اصلی دولت 
فعالیت کرده است اما در سال های اخیر شاهد حضور 
نیز  عرصه  این  در  کشور  فضایی  خصوصی  بخش 

بوده ایم.
شرکت "امید فضا" یک شرکت دانش بنیان در حوزه 
هوا و فضا است که توسط "دکتر حسین شهرابی 
 1397 سال  در  شرکت  این  مدیرعامل  فراهانی" 
در  امید  ملی  ماهواره  پروژه  مدیر  شد.  تأسیس 
سال های 1385 تا 1387، مدیر پروژه ماهواره فجر و 
رئیس گروه فضایی صاایران در سال های 1392 تا 
1397 از جمله مسئولیت ها و سوابق دکتر شهرابی در 

حوزه فضایی کشورمان بوده است.
ساخت  و  طراحی  دادن  قرار  محور  با  شرکت  این 
ماهواره های سبک و ارزان قیمت برای توسعه منظومه 
ماهواره های در مدار کم ارتفاع زمین فعالیت خود را 

برای طراحی و ساخت ماهواره "کوثر" شروع کرد.
یکی از اولویت های این شرکت دانش بنیان، تربیت 
لذا  است  کشور  فضایی  صنعت  برای  زبده  نسلی 
شتاب دهی تیم های فنی نیز در دستور کار مدیران 
این شرکت قرار گرفت تا کنار افراد باتجربه در حوزه 
فضا نقش آفرینی کنند؛ همزمان شتابدهی تیم ها با 
موضوع کاربری های هوشمندسازی فضاگرا برای به 
کاربری رساندن منظومه ماهواره ای نیز در دستور کار 

قرار گرفت.
بر این اساس با ایجاد کنسرسیومی از شرکت های 
و  ماهواره  ساخت  و  طراحی  زمینه  در  دانش بنیان 
کاربرد آن در پایین دست صنعت فضایی یعنی کاربرد 
برای شهروندان، گام نهاده است. این کنسرسیوم تا 
امروز موفق به ساخت 2 ماهواره "هدهد و کوثر" شده 
با همکاری کشور  این دو ماهواره قرار است  است؛ 
مدار 500کیلومتری  به  دسامبر 2023  در  روسیه 

پرتاب شود.
ماهواره کوثر ساخت محققان شرکت دانش بنیان امید 
فضا، یک ماهواره سنجشی با وضوح 3.5 متر است که 
قرار است به ارتفاع 500کیلومتری در مدار لئو پرتاب 
برای  ماهواره  این  از  دریافت شده  تصاویر  شود؛ 
حد نگاری  و  نقشه برداری  کشاورزی،  کاربردهای 
مناسب است و عمر مداری این ماهواره 2ساله خواهد 

بود.
 IOT کاربری  با  ماهواره  یک  هدهد،  ماهواره  اما 
استاندارد  ابعاد  در  که  است  اشیا(  )اینترنت 
"کیوب ست" و ابعاد 3U طراحی و ساخته شده است؛ 
حوزه های  برای  ماهواره  این  خدمات  کاربردهای 

کشاورزی، حمل ونقل و مدیریت بحران است.
شهرابی  "حسین  دکتر  سراغ  به  بهانه  همین  به 
"امیدفضا"نخستین  شرکت  مدیرعامل  فراهانی" 
شرکت خصوصی طراح و سازنده ماهواره و نخستین 
که  کشوررفتیم  در  فضایی  تخصصی  شتاب دهنده 
"ماهواره های  عنوان  با  ما  گفتگوی  نخست  بخش 
ایرانی "کوثر و هدهد" آماده پرتاب شدند منتشر شد؛ 

در ادامه مشروح بخشی از این گفتگو را می خوانیم:
در راه ساخت دو ماهواره کوثر و هدهد با چه 

مشکلاتی دست به گریبان بودید؟
مشکلات زیادی سد راه ماه بود و شاید مشکلات 
راه وجود دارد! در موضوع  بر سر  نیز هنوز  زیادی 
"حمایت" نیز صندوق نانو یکی از صندوق هایی است 
که ذیل معاونت علمی به شرکت دانش بنیان امید فضا 
در  و  بوده  پژوهش  صندوق  یک  که  کرد  کمک 
چارچوب وام های معاونت علمی، این صندوق به ما 
کمک کرد.به دلیل پرریسک بودن این پروژه، بسیاری 
از صندوق های پژوهش حاضر نیستند حتی ریسک 
بگیرند!  برعهده  را  ما  ضمانت نامه های  قبول 
صندوق های دیگر همچون صندوق کریمه، صندوق 
جهاد دانشگاهی یا صندوق دانشگاه تهران به فراخور 
و به مرور به ما کمک کردند. از نگاه مشتری، خود 
ما  به  مسلح  نیروهای  از  بخشی  و  فضایی  سازمان 
توانستیم  کمک کردند و در حوزه جذب مشتری 

موافقت هایی را جذب کنیم.
از فرایندهایی که باعث پررنگ شدن بخش خصوصی 
می شود برگزاری مناقصات است و از سال 1398 تا 
امروز، این فرایند شکل گرفته و هرچقدر که جلو رفته، 
دوره  در  ایران  فضایی  سازمان  است.  شده  پخته تر 
است  ایستاده  حوزه  این  مشکلات  کار  پای  جدید 
چراکه طرف حساب این حوزه، یک سازمان دولتی 

است که به شدت قوانین سختگیرانه و خشک مالی 
دارد و آنطرف نیز مخاطب و مصرف کننده، درکل یک 
این  و  است  پردردسر  و  پیچیده  پرریسک  صنعت 

دوفرایند با یکدیگر همخوانی ندارند.
فرایندهای معاونت علمی ریاست جمهوری با صنعت 
فضایی ایران سازگارتر است چرا که ذاتاً یک معاونت 
پژوهش محور و خطرپذیر است اما منابع غیرپژوهشی 
و  ساز  ایران، عملاً  دولتی همچون سازمان فضایی 

کارهای آن متناسب این حوزه نیست!
پرریسک بودن صنعت فضا و عدم ورود بیمه گذار به 

حوزه صنعت فضایی
یک بخشی از این حوزه مربوط به صنعت بیمه و 
صنعت صندوق های پژوهش و خطرپذیر زیست بوم 
فضایی است. امروز برای دو ماهواره کوثر و هدهد، 
مدار  در  ماهواره  عملکرد  بیمه  که  گرفتیم  تصمیم 
منعقد کنیم و با سه شرکت داخلی و یک شرکت 
دلیل  به  و  دادیم  انجام  مذاکراتی  نیز  خارجی 
ریسک های این صنعت، عملاً از 3 شرکت داخلی، 
فقط یک شرکت در حال مذاکره با ما است و آن 

شرکت خارجی نیز انصراف داده است!
تست موفقیت آمیز جدایش ماهواره کوثر از پرتابگر

حمایت  برای  شکوفایی  و  نوآوری  صندوق  دلایل 
نکردن از بخش خصوصی فضایی!

حوزه اعطای تسهیلات و وام و ضمانتنامه بانکی را نیز 
داریم و در کنار آن صندوق های پژوهش، صندوق های 
خطرپذیر و صندوق نوآوری و شکوفایی را داریم که 
ذاتاً یک صندوق خطرپذیر است و وظیفه تأمین مالی 
شرکت  دارد.  برعهده  را  دانش بنیان  شرکت های 
امیدفضا از دو سال گذشته مذاکراتی را با صندوق 
عنوان  به  تا  است  داشته  شکوفایی  و  نوآوری 
سرمایه گذار، هزینه پرتاب و بیمه  ماهواره کوثر را 

برعهده بگیرند.
اگر  که  کرد  کار، شرط  این  برای  نوآوری  صندوق 
مشتری پای کار این ماهواره را بیاوریم عملاً ریسک 
بازار از بین رفته و ما در این پروژه، سرمایه گذاری 
خواهیم کرد که این یک اتفاق مثبت بود هرچند که 

پای کار آوردن مشتری اصلاً کار راحتی نبود!
بعد از دو سال، سازمان فضایی با یک فرایند بسیار 
پیچیده ، قرارداد پیش خرید ماهواره کوثر را با شرکت 
امیدفضا منعقد کرد و ما عملاً توانستیم شرط اصلی 
صندوق نوآوری را برای مشارکت که تأمین بازار بود را 
پوشش بدهیم اما صندوق نوآوری اعلام کرد که شما 
همچنان ریسک فناوری دارید و عملاً ما مشارکت 
نخواهیم کرد! و تا امروز نتوانستیم صندوق نوآوری را 
پرونده صندوق نوآوری برای ما  قانع کنیم و عملاً 

بسته شده است.
صندوق های پژوهش نیز همین ترس را دارند چراکه 
ما با 14 تا 15 صندوق پژوهش در کشور مذاکراتی 
داشتیم که فرایندهای ما را مشاهده کردند و از این 
تعداد 3 صندوق با همکاری یکدیگر یک قرارداد را 
پشتیبانی کردند که همین امر نشان دهنده آن است 

که این فرایند، ریسک بسیار بالایی دارد.
صنعت فضایی در ایران یک صنعت کاملاً دولتی است 
که کارفرمای این صنعت دولت، پیمانکار، دولتی و 
منابع آن نیز دولتی بوده است. صنعت فضایی در ایران 
یک صنعت پرریسک و بدون تقریباً هیچ ضمانت 

اجرایی از نظر تضامین و ... است. 
در صنعت فضایی باید شاهد یک گذار تاریخی باشیم 
فعالیت  امروز  به  تا  که  دولتی  مثل صنایع  نباید  و 
داشته اند ازنظر تضامین ولنگار باشد! و از طرفی دیگر 
هم نباید آنقدر سفت و سخت باشد که یک صندوقی 
همچون صندوق نوآوری و شکوفایی که وظیفه ذاتی 
آن، خطرپذیر بودن است جرات ورود به این حوزه را 

نداشته باشد!

عدم  برای  نوآوری  بهانه صندوق  فناوری"  "ریسک 
حمایت از بخش خصوصی فضایی

این  صددرصدی  به صورت  اینکه  موافق  من  البته 
ریسک برداشته شود، نیستم و ریسک های منطقی 
باید در کار وجود داشته باشد و باید بازیگران منطقی 
به این حوزه ورود کنند و اینطور هم نباشد که ریسک 
کار به کلی کنار برود و هرکسی با کوچکترین ادعایی 

به این حوزه ورود کند.
اقتصاد  و  فناوری  و  علمی  معاونت  وظایف  بین 
و  نوآوری  و صندوق  ریاست جمهوری  دانش بنیان 
شکوفایی این تقسیم وظایف وجود دارد که صندوق 
نوآوری باید ریسک بازار را پوشش بدهد و معاونت 
علمی نیز ریسک پژوهش را پوشش دهد. در بحث 
ماهواره ها، ریسک بازار و ریسک پژوهش وجود دارد و 
بنابراین باید یک کار مشارکتی بین معاونت علمی و 
صندوق نوآوری صورت بگیرد تا عدم قطعیت های 
فضایی  پژوهش در حوزه  از  ناشی  و  بازار  از  ناشی 

پوشش داده شود.
معاونت علمی و صندوق  بین  عدم همگرایی لازم 

نوآوری برای پوشش ریسک بازار
نکته بسیار مهم اینکه این همگرایی امروز در کشور 
وجود ندارد؛ درخواست ما از سازمان فضایی ایران نیز 
این است که در برنامه فضایی، باید یک همگراهایی 
معاونت  بخش طرح های کلان  باشد  داشته  وجود 
صندوق  کند،  مشارکت  مسیر  این  در  باید  علمی 
نوآوری و صنعت بیمه باید در این مسیر همکاری های 
لازم را انجام دهند و برنامه فضایی ایران باید بابت این 

سرفصل ها، دارای محتوا باشد.
آیا علت واسپاری پرتاب  ماهواره کوثر و هدهد 
به پرتابگر روسی، صرفاً ارزان بودن پرتاب بوده 

یا دلایل دیگری نیز داشته است؟
این رویکرد که پرتاب  ماهواره کوثر و هدهد به خاطر 
ارزان بودن پرتابگرهای روسی، به آنها سپرده شده، 
رویکرد درستی است البته تا قبل از اینکه بازیگری 
بیاید!  میدان  به  اسپیس ایکس  همچون  خصوصی 
چراکه اسپیس ایکس بازار پرتاب را از روس ها گرفت 
البته روس ها پرتابگرهای خوبی دارند و یکی از دلایل 
انتخاب پرتابگر روسیه برای ماهواره کوثر، اعتماد بسیار 
بالای آن است و از طرفی نیز اصرار داشتیم که حتماً 
پرتابگر بین المللی انتخاب کنیم چراکه یکی از اهداف 
شرکت امیدفضا و هر بازیگر دیگر صنعت فضایی،  نگاه 
به بین الملل است و اینکه در صنعت فضایی صرفاً نگاه 
داخلی داشته باشیم نگاه ابتری بوده و نگاه درستی 

نیست.
چرا پرتاب ماهواره های ایرانی "کوثر و هدهد" 

را به روس ها سپرده ایم؟
یکی از دلایلی که در موضوع پروانه اپراتوری در سال 
بازار  کردند  تلاش  که  بود  این  شد  مطرح   1398
داخلی برای آن پروانه شکل بدهند که در نهایت نیز 
شکل نگرفت و بیزینس پلن آن در روی کاغذ نیز 

مثبت نشد.
یکی از راهبردهای اصلی شرکت دانش  بنیان امیدفضا 
این است که نگاه به بین الملل داشته باشد و در این 
کردیم.  واگذار  خارجی ها  به  را  خود  پرتاب  مسیر، 
پرتابگرهای داخلی ایران نیز متأسفانه به قابلیت اعتماد 
بالایی نرسیدند و سال های زیادی است که توسعه 
صنعت ماهواره و توسعه بخش خدمات ماهواره منوط 
به عملکرد صنعت پرتاب شده است که حداقل باید از 
اینکه  یا  شود  خارج  فضایی  صنعت  گلوگاه  مسیر 
طوری مدیریت شود که هرکسی بتواند بدون آنکه از 

دیگری تأثیر منفی بگیرد، راه خود را ادامه دهد.
ما همچنان به دنبال همکاری با کشورهای مختلف 
هستیم و به کشور روسیه منحصر نخواهیم بود. از 
آنطرف قطعاً نگاه به داخل نیز خواهیم داشت به عنوان 

مثال در ماهواره کوثر طراحی ها به نحوی بود که با 
پرتابگر داخلی نیز قابل پرتاب باشد.

حتمال موفقیت ماهواره کوثر و هدهد چقدر 
پلن  احتمالی،  شکست  صورت  در  و  است؟ 

بعدی شما چه خواهد بود؟
مأموریت های  برای  که  شرکت هایی  یا  کشورها 
مختلف، ماهواره پرتاب می کنند به پرتاب های اول 
گفته   IOD یا  مدار  در  نمایش  پرتاب های  آنها، 
می شود به عنوان مثال شرکت اسپیس ایکس زمانی 
که قصد راه اندازی یک منظومه پرتعداد را داشت در 

ابتدا تعدادی پرتاب آزمایشی انجام داد.
یکی از دلایلی که در پرتاب های پیش روی کوثر و 
هدهد، نتوانستیم هیچ شرکت بیمه ای را پای کار این 
پروژه بیاوریم این بود که پرتاب کوثر و هدهد، پرتاب 
IOD و پرتاب اول است و طبیعی است که با توجه 
به ریسک پرتاب اول، سازمان ها و ارگان ها از ورود به 

این پروژه واهمه داشته باشند!
برنامه ما این است که هم ماهواره کوثر و هم ماهواره 
هدهد با 100 درصد معیار موفقیت به سرانجام برسند 
و تا امروز نیز نوع آزمایشات و کارهایی که بر روی 

ماهواره ها انجام شده، براین مبنا بوده است.
تسنیم: تست های ماهواره کوثر چگونه انجام می شود؟

نمونه جرمی ماهواره کوثر از لحاظ ابعاد،  جرم و همه 
و  است  اصلی  ماهواره  شبیه  مکانیکی،  مشخصات 
محفظه  دور ماهواره نیز به پرتابگر متصل می شود و 
روی  بر  کامل  صورت  به  نهایت  در  مجموعه  این 
موشک سوار می شود؛ این ماهواره قرار است بر روی 
موشک، یکسری ارتعاشات را تجربه کند و بعد از اینکه 
به نقطه اصلی مدار رسید با یک فرمانی، درب آن باز 

شده و ماهواره از آن پرتاب شود.
از  سالم  و  موفقیت  با  ماهواره  ما،  تست های  طبق 
محفظه جدایش بیرون آمده است و بعد از آن به 
و  شده  برده  ارتعاشی  تست های  آزمایشگاه  محل 
شبیه سازی ارتعاشات پرتاب بر روی آن انجام شده و 
ارتعاشات پرتابگر بر روی ماهواره اعمال شده و قاعده 
ماهواره  ارتعاشات،  اعمال  از  بعد  که  است  این  کار 

همچنان به صورت سالم باز شود.
از  بعد  امیدفضا  شرکت  آتی  برنامه  و  پروژه 

ماهواره های کوثر و هدهد چیست؟
ما چند کار را در دستورکار خود قرار دادیم. یک نگاه 
توسعه ای داریم که در این نگاه توسعه ای، هم عمیق  
مورد  ماهواره ها  آن  تکثیر  و هم  کردن محصولات 
این  کردن  پرتعداد  سمت  به  و  بود  خواهد  توجه 
برای یک  را  ماهواره ها پیش می رویم یعنی هدهد 
منظومه پرتعداد اینترنت اشیا یا IOT و کوثر را برای 
کار  به  کشاورزی  هدف  با  سنجشی  منظومه  یک 
خواهیم گرفت همچنین باید در حوزه تأمین منابع و 
پای کار آوردن مشتریان  نیز دستاوردهایی داشته 

باشیم.
ما برای تعمیق محصولات خود نیز تلاش می کنیم و 
دور"  از  "سنجش  حوزه  در  بعدی  گزینه های  در 
امیدواریم که گام های خوبی برداریم و باید بتوانیم با 
که  کنیم  منعقد  قرارداد  کار،  پای  مشتری  یک 

مذاکراتی نیز آغاز شده است.
انتظار ما این است که مشتریان بخش های دولتی 
جلوتر آمده و در این حوزه پیش قدم شوند؛ گاهی 
حرف هایی به ما زده می شود که اجازه بدهید ماهواره 
اول شما به ثمر بنشیند و بعد ما ورود کنیم که پاسخ 
ما به آنها این است که اگر ماهواره اول موفقیت آمیز 

باشد، ورود دستگاه ها بعد از آن اصلاً هنر نیست!
هنر آن است که امروز که عدم قطعیت و ریسک 
وجود دارد، نهادها و ارگان ها به این پروژه ورود کنند؛ 
بسیار  سنجشی  ماهواره  یک  به  رسیدن  برای  ما 

پیشرفته، فقط یک قرارداد فاصله داریم!
تحصیلی  رشته های  و  سنی  ترکیب  تسنیم: 
فعالیت  امیدفضا  شرکت  در  که  بچه هایی 

می کنند، چگونه است؟
میانگین سنی بچه هایی که در این شرکت فعالیت 
ترکیب جنسیتی  نظر  از  است؛  می کنند 25 سال 
نزدیک به 30 درصد خانم و الباقی آقا هستند و از نظر 
تنوع دانشگاهی، همه دانشگاه ها را پوشش داده ایم و 
الکترونیک،  فضا،  و  هوا  آنها  دانشگاهی  رشته های 
صنایع، مالی و بازرگانی و ... است؛ برای ما پایه مدرک 
و خود دانشگاه ملاک و معیار نیست بلکه قابلیت های 

آن فرد برای ما مهم و تأثیرگذار است.

سردار رادان:
حداقل 1۵0 هزار دوربین البسه برای 

نیروهای پلیس نیاز است
فرمانده فراجا اعلام کرد: در حال حاضر حدود 20 هزار دوربین 
البسه پلیس در اختیار است که 8 هزار مورد آن دوربین آنلاین 
و 12 هزار مورد آفلاین است.سردار رادان، فرمانده فراجا درباره 
مصوبه  کرد:  اعلام  البسه  دوربین  مورد  در  مجلس  مصوبه 
مربوطه خیلی خوب است و نوعی کمک به پلیس، مردم و 
دستگاه نظارتی محسوب می شود ولی متمم این ماده باید 
بودجه آن هم دیده شود. در صورتی می توان این اقدام را انجام 
داد که بودجه باشد ما آمادگی زیرساختی داریم و شناسایی 
فنی هم صورت گرفته ولی اعتبار باید اختصاص یابد.وی در 
یک برنامه تلویزیونی افزود: در حال حاضر حدود 20 هزار 
دوربین البسه در اختیار است که 8 هزار مورد آن دوربین 
آنلاین و 12 هزار مورد آفلاین است.فرمانده فراجا ادامه داد: 
برای تحقق مصوبه مجلس که همه مأموران در مأموریت ها و 
البسه  را جابه جا می کنند، دوربین  خودروهایی که متهمان 
داشته باشند، حداقل 150 هزار دوربین البسه نیاز است.گفتنی 
است؛ نمایندگان مجلس دیروز نیروی انتظامی را موظف به 
نصب دوربین کشف جرم روی لباس ضابطان، خودروها و 

اماکن کردند.

چرا قرار است "ماهواره های ایرانی کوثر و هدهد" را روس ها 
به فضا پرتاب کنند؟! 

معاون  شالبافیان  اصغر  علی  شجاعی:  رحمان 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی در برنامه صف 
اول که از شبکه یک سیما پخش شد گفت: بعد 
از شیوع بیماری کرونا در شهریور سال 1401 
روند صعودی ورود گردشگران خارجی به کشور 
را داشتیم به نحوی که تا آن زمان حدود 417 
به خصوص که  هزار گردشگر ورودی داشتیم 
بحث لغو روادید با عراق را نیز انجام شده بود. اما 
با وقایعی که افتاد این روند کاهش محسوسی 
پیدا کرد.وی افزود: تعداد زیادی گردشگر ورودی 
از آذربایجان داشتیم که به دلیل مسائل مختلفی 
که وجود دارد این آمار به یک دهم کاهش پیدا 
کرد. ملاحظات برای صدور روادید گردشگران 

گردشگران  تعداد  عملاً  دیگر  همسایه  کشور 
ورودی از آن هم 500 هزار نفر کاهش پیدا کرد. 
اما این روند در اواخر سال با اقدامات انجام گرفته 
بهتر شد. الان در 7 ماه سال 1402 حدود سه 
میلیون و 900 هزار گردشگر ورودی داریم. که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 44 درصد رشد 
داشته است.همکاری با کشور چین و لغو روادید 
با این کشور از طریق قرار گرفتن این در فهرست 
20 مقصد گردشگری این کشور بی تأثیر نبود. 
از  ماه  نیز که دو  با روسیه  روادید گروهی  لغو 
اجرایی شدن آن می گذرد نیز انجام شده است.

وی ادامه داد: ما طرح تردد گردشگران کشورهای 
همسایه را خودروی شخصی را نیز اجرا کردیم 

البته لغو روادید با ۶0 کشور نیز در دستور کار 
است. پیش بینی می شود با روند رو به رشدی که 
در جذب گردشگران خارجی داریم به استثنای 
بازارهایی که در حال حاضر مبادلات گردشگر با 
حدود ۶  میزبان  داشته  محسوس  کاهش  آنها 
میلیون گردشگر خارجی باشیم.شالبافیان گفت: 
بازار کشورهای  بر  مبتنی  دنیا  بازار گردشگری 
همسایه است. ایران نیز از این قاعده مستثنی 
نیست. گردشگری درون منطقه ای هست از این 
رو بسیاری از گردشگران سلامت از کشورهای 
همسایه به ایران سفر می کنند. بنابر اعلام وزارت 
بهداشت از بین بیش از چهار میلیون گردشگری 
که در کل سال وارد ایران شدند یک میلیون و 

200 هزار نفر با هدف گردشگری سلامت به 
ایران آمدند. بنابراین غیر از هدف تفریح و زیارت 
گردشگران با هدف سلامت هم سفر کرده اند.این 
جذب  تشویق  برای  گفت:  مسئول  مقام 
گردشگران ورودی، جوایز صادراتی پس از 14 
سال احیا شد و به فعالان این حوزه جوایزی داده 
مورد  گردشگری  نمونه  صادرکنندگان  و  شد 
تقدیر قرار گرفتند. همچنین برای بهسازی تصویر 
درست از ایران، در نظر گرفته شده تا هزینه تولید 
محتوای گردشگری به زبان های خارجی از هزینه 
مالیات کسر شود. این تسهیلات نه فقط برای 
فعالان  همه  برای  بلکه  گردشگری  فعالان 

اقتصادی است.

شالبافیان در گفتگو با خبرنگار پیشرو :

 ۶ میلیون گردشگر خارجی تا آخر امسال میزبان کشور هستند

تشکیل کارگروه تثبیت مالکیت و صدور 
اسناد واحدهای صنعتی

پریا حاجیان: رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور از تشکیل 
کارگروه فوق العاده  جهت تثبیت مالکیت و صدور اسناد واحدهای 
رئیس  و  قضائیه  قوه  رئیس  معاون  بابایی  داد.حسن  خبر  صنعتی 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در دیدار با سرپرست سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه سازمان ثبت 
در راستای تحقق عملی شعار سال و تأکیدات ویژه رئیس قوه قضاییه، 
از هر اقدامی که باعث رشد تولید و رفع معضلات صنعتگران باشد 
حمایت می کند و تسهیل گری در تثبیت مالکیت های مادی و معنوی 
در بخش صنعت و تولید را با سرعت انجام تا سرمایه گذاران با خیال 
اقدام  با  و  اخیر  یکماه  افزود: در  بپردازند.وی  امور خود  به  راحت تر 
جهادی ثبت استان ها بیش از ۶ هزار سند مربوط به شهرک های 
صنعتی شامل 2 هزار و 500 سند برای شهرک های صنعتی استان 
آذربایجان شرقی، یک هزار و 800 سند برای شهرک های صنعتی 
استان قم و یک هزار و 719 سند برای شهرک های صنعتی استان 
اصفهان صادر و به آن ها تحویل داده شده است.رئیس سازمان ثبت در 
العاده ای جهت تثبیت  با پیشنهاد تشکیل کارگروه فوق  این دیدار 
دو  نمایندگان  با حضور  واحدهای صنعتی  اسناد  مالکیت و صدور 
سازمان اظهار کرد: در این با برنامه ریزی و تعامل باید طوری اقدام شود 
که تا سال آینده تمامی مالکیت های شهرک های صنعتی تثبیت و 
صنایع  سازمان  سرپرست  مقیمی  شود.فرشاد  صادر  آن ها  اسناد 
با توجه به ماموریت های  ایران هم  کوچک و شهرک های صنعتی 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و نیازمندی شهرک های صنعتی به 
خدمات این سازمان، به بیان برخی چالش های موجود در این زمینه 
پرداخت.وی افزود: حدود 2 هزار و 700 هکتار از اراضی و املاک 
شهرک های صنعتی در کشور با اسناد عادی نقل و انتقال پیدا می کنند 
و شرکت شهرک های صنعتی هیچ آمار و اطلاعاتی از این معامله ها 
ندارد و این در حالی است که بر اساس قانون باید هرگونه نقل و انتقال 
در دفتر شرکت شهرک های صنعتی انجام شود که با حدنگاری و 
صدور اسناد رسمی این شهرک ها این معضلات رفع خواهد شد.

موافقت با پذیرش تقاضای صدور اسناد مالکیت مفروز از طریق قانون 
تعیین تکلیف اراضی، موافقت با ایجاد لایه ثبتی نسبت به محدوده 
اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی، تبدیل اسناد مالکیت دفترچه ای 
در صدور  تسریع  برگی،  تک  به سند  اراضی شهرک های صنعتی 
صورت مجلس تفکیکی اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی از طریق 
حذف عملیات پی کنی و پذیرش نقشه واگذاری اراضی، تجدیدنظر 
در نحوه محاسبه هزینه تفکیک، صدور اسناد تک برگی نسبت به 
صورت مجلس های تفکیکی صادره در سنوات قبل بدون انجام نقشه 
برداری مجدد، صدور بخشنامه به ادارات کل ثبت استان ها مبنی بر 
از  استعلام  اخذ  به  تکلیف  تعیین  قانون  هیئت  دبیرخانه های  الزام 
شهرک های صنعتی و صدور بخشنامه به ثبت استان ها مبنی بر الزام 
هیئت نظارت ثبتی به حضور نماینده و همچنین ابلاغ تصمیمات 
هیئت مزبور به شرکت شهرک های صنعتی استان در مواردی که 
مرتبط با اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی باشد از مباحث و موارد 
مورد بررسی در این جلسه بود که نسبت به اجرای آن ها تصمیمات 

لازم اتخاذ شود.

خودکفایی 100 هزار خانوار تحت پوشش 
کمیته امداد تا پایان امسال

مائده فرخی: مدیرعامل بنیاد حیات گفت: تا پایان سال میزان 
خانوارهای مجری طرح های اشتغال کمیته امداد به 100 هزار 
خانوار خواهد رسید.مرتضی فیروزآبادی مدیرعامل بنیاد حیات، 
با اشاره به تکالیف شورای عالی اشتغال برای کمیته امداد،گفت: 
در شورای عالی اشتغال 2 تکلیف برای کمیته امداد پیش بینی 
برای مددجویان و  اشتغال  ایجاد  اول  تکلیف  شده است که 
دهک های پایین تر از پنج و تکلیف دوم راه اندازی 500 هزار 
فرصت شغلی در سال است.وی ادامه داد: سال گذشته عملکرد 
خوبی در پرداخت تسهیلات اشتغال داشتیم و در همه بانک ها 
بالای 80 درصد و بخش عمده بانک ها بالای 90 درصد تکلیف 
بانک مرکزی را محقق کردند.به گفته مدیرعامل بنیاد حیات، 
در مجموع سال گذشته 8۶ درصد از منابع و تسهیلات تبصره 
1۶ توسط بانک ها محقق شد که عدد قابل قبولی است.وی با 
امداد،  حمایت  از  مددجویان  خروج  و  خودکفایی  بر  تاکید 
خاطرنشان کرد: اشتغال پایدار مبتنی بر زنجیره تولید، طرح های 
دانش بنیان، مشاغل نوین و فناورانه و هوشمند بر بستر سامانه ها، 
و  کودکان  برای  مهارت آموزی  توسعه  و  فروش  بازار  توسعه 
به  اشاره  با  دارد.فیروزآبادی  قرار  کار  دستور  در  نوجوانان 
راستی آزمایی طرح های اشتغال مددجویان، تاکید کرد: بیش از 
92 درصد تسهیلات اشتغال مددجویان کمیته امداد به هدف 
رسیده است.مدیرعامل بنیاد حیات گفت: از ابتدای سال جاری 
به  امداد  کمیته  اشتغال  طرح های  مجری  خانوار  هزار   41
خودکفایی رسیده اند که این میزان تا پایان سال به 100 هزار 

خانوار می رسد.

مدیرکل محیط زیست شهرداری تهران خبرداد:
استمرار طرح صندوق سبز

 در فروشگاه های شهروند و میادین
 میوه و تره بار

مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران گفت: 
اجرای طرح صندوق سبز در فروشگاه های شهروند به عنوان 
راهکارکوتاه مدت و اثرگذار برای فرهنگسازی شهروندان ادامه 
خواهد داشت.حلیا سادات حسینی در چهارمین جلسه کمیته 
اجرای  از  گزارشی  ارائه  ضمن  پلاستیک  مصرف  کاهش 
کمیته  دبیرخانه  در  گفت:  کمیته  جلسه  سومین  مصوبات 
از  استفاده  با  کردیم  تلاش  پلاستیک  مصرف  کاهش 
ظرفیت های داخلی اداره کل و برنامه ریزی بلندمدت در این 
پذیرد.  صورت  تخریب پذیر  کیسه های  جایگزینی  حوزه، 
همچنین آموزش چهره به چهره به شهروندان به عنوان برنامه 
کوتاه مدت در فروشگاه های هدف و فرهنگ عدم استفاده از 
به  دادیم.وی  رواج  شهروندان  بین  در  را  پلاستیکی  کیسه 
استقبال خوب شهروندان از طرح کاهش مصرف پلاستیک در 
ابتدای  از  تره بار که  فروشگاه های شهروند و میادین میوه و 
خرداد تا پایان تیر امسال اجرایی شد، اشاره کرد وافزود: آمارها 
نشان دهنده آن است که با توجه به تفاوت ماهیت خرید از 
در  طرح  بازخورد  تره بار،  میادین  و  شهروند  فروشگاه های 
کیسه  جایگزین  نداشتن  به  توجه  با  شهروند  فروشگاههای 
و  محیط زیست  است.مدیرکل  بوده  بهتر  خیلی  پلاستیکی 
توسعه پایدار شهرداری تهران اضافه کرد: میزان کاهش مصرف 
کیسه پلاستیکی در بازه زمانی یک ماهه در میادین میوه و 
و  غیبی  شهید  سهروردی،  لواسانی،  شهید  ولنجک،  تره بار 
دریاچه چیتگر به صورت میانگین 3.9 درصد بوده است.وی 
ادامه داد: در فروشگاه های شهروند با اختصاص یک صندوق 
و  بهاران  بهرود،  بوستان،  بیهقی،  فروشگاه های  در  فروش 
آزادگان این طرح اجرایی شد که با استقبال خوب مشتریان 
همراه بود و اجرای طرح صندوق سبز در فروشگاه های شهروند 
به عنوان راهکار کوتاه مدت و اثرگذار جهت  فرهنگسازی برای 
روابط عمومی  اعلام  داشت.براساس  خواهد  ادامه  شهروندان 
تهران،  شهرداری  پایدار  توسعه  و  محیط زیست  اداره کل 
حسینی با اشاره به برگزاری جلسات متعدد و کارشناسی با 
جایگزینی  و  الگو  تغییر  زمینه  در  بنیان  دانش  شرکت های 
کیسه های پلاستیکی یادآور شد: در صدد آن هستیم بهترین 
و کم هزینه ترین محصول دوستدار محیط زیست را جایگزین 

کیسه های پلاستیکی کنیم.

مدیرکل امور مراتع:
هرگونه بهره برداری از منابع طبیعی باید 

در قالب طرح انجام شود
مدیر کل دفتر امور مراتع سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور اعلام کرد: سازمان منابع طبیعی تمام اقدامات و فعالیت های 
خود را در قالب طرح انجام می دهد و به استناد ماده 3 قانون 
مردادماه  مصوب  مراتع  و  جنگل ها  از  بهره برداری  و  حفاظت 
134۶، هرگونه بهره برداری از منابع طبیعی باید در قالب طرح 
انجام شود.ترحم بهزاد درباره نحوه صدر پروانه های چرا در مراتع 
کشور توضیح داد: در قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و 
مراتع به سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اجازه داده شده 
است که تا زمان تهیه طرح های مرتع داری، با صدور مجوز موقت 
در قالب پروانه چرا، چرای دام را قانون مند کند و حداکثر دو سال 
پس از انجام فرآیند ممیزی و صدور پروانه چرا، دارندگان پروانه 
چرا مکلف به تهیه و ارائه طرح مرتع داری هستند.بهزاد با بیان این 
که از مساحت 84 میلیون و 800 هزار هکتاری مراتع کشور، 
تاکنون بیش از 82 میلیون هکتار از مراتع ممیزی شده و برای 
43 میلیون و 700 هزار هکتار، طرح های مرتع داری تهیه شده 
از  تا کنون 24 میلیون و 2۶0 هزار هکتار  اضافه کرد:  است، 
طرح های مرتع داری تهیه شده، به مجریان احاله مدیریت شده 
تهیه  طبیعی،  منابع  سازمان  مراتع  امور  دفتر  است.مدیرکل 
طرح های مرتع داری و واگذاری مدیریت این طرح ها به مرتعداران 
را بسیار مهم دانست و گفت: مزایای این اقدام شامل عدم تمدید 
سالانه پروانه چرا و پرداخت عوارض پروانه چرا، اجرای پروژه های 
مختلف اصلاح و احیای مرتع، تهیه طرح مرتع داری تلفیقی که 
در بهبود وضعیت معیشتی مجریان بسیار اثرگذار است و استفاده 
از پتانسیل هایی مثل توسعه گیاهان دارویی، زراعت چوب، توسعه 
کشت گونه های درختی و درختچه ای بومی منطقه، آبزی پروری، 
پرواربندی دام، پرورش حیات وحش، بوم گردی و گردشگری، 
پرورش ماکیان، زنبورداری، کشت علوفه و انرژی های نو است.این 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  در  مسئول  مقام 
مانع  فعال  همچنین خاطرنشان کرد: داشتن طرح مرتع داری 
در  و  می شود  غیرمجریان  به  مرتع  واگذاری  مقابل  در  جدی 
قسمت هایی از مرتع که عملیات مختلف اصلاح و احیاء یا ایجاد 
جنگل دست کاشت انجام شده باشد، امکان واگذاری وجود ندارد 
و یا طرح مرتع داری که در آن بیش از 50 درصد برنامه های 
انجام شود، به عنوان طرح  پیش بینی شده در طرح به درستی 
ارزیابی می شود و دیگر در آن واگذاری به غیر، به جز  موفق 
طرح های عمومی و عمرانی کشور، ممنوع است.بهزاد در ادامه 
تصریح کرد: در مراتعی که دارای طرح مرتع داری قدیمی هستند 
و مدت قرارداد اجرای کتابچه طرح به اتمام رسیده است، براساس 
بخشنامه رئیس سازمان منابع طبیعی، یک فرصت مجدد دو 
ساله تا سال 1403 به همه مجریان داده شده است تا در اسرع 
وقت نسبت به تهیه و ارائه طرح مرتع داری جدید اقدام کنند. البته 
باید توجه داشت که این فرصت قابل تمدید نیست و برای اولین 
بار چنین ظرفیتی در راستای حمایت و پشتیبانی از مجریان و 
بهره برداران برای مدت دو سال فراهم شده است .مدیرکل دفتر 
امور مراتع سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اظهار داشت: 
طرح هایی که مدت قرارداد یا دوره اجرای آنها به اتمام رسیده 
کلیه  نشود،  تکلیف  تعیین  اعلام شده  فرصت  در  اگر  است، 
مجوزهای صادره قبلی باطل می شود و مرتع بلامعارض و فاقد 
و  قانون  اعمال  طریق  از  و  می شود  تلقی  مجاز  بهره بردار 

دستورالعمل های جاری به متقاضیان دیگری داده خواهد شد.

و  درمان  بهداشت،  وزارت  پرستاری  معاون 
آموزش پزشکی گفت: با اجرای برنامه آموزش 
درصدی  رضایتمتدی 98  بیمار،  پیگیری  و 
مردم، کاهش 8 و نیم درصدی مراجعات به 
اورژانس و کاهش هزینه های بستری مجدد را 

شاهد بوده ایم.
کشوری  سمینار  اولین  در  عبادی  عباس 
محل  در  که  بیمار  پیگیری  و  آموزش 
شد،  برگزار  رجایی  شهید  قلب  بیمارستان 
گفت: اجرای برنامه آموزش و پیگیری بیمار از 
دو سال پیش آغاز شده و با وجود مشکلات از 
جمله کمبود نیروی انسانی و منابع مورد نیاز، 
تلاش شده تا خدمات با کیفیت به گیرندگان 

خدمت ارائه شود.

وی گفت: وزیر بهداشت تاکید کرده اند که 
شانَ و منزلت بیمار و همراه بیمار باید در مراکز 
درمانی رعایت و حفظ شود و تلاش کرده ایم 
با تکمیل زنجیره و ساماندهی برنامه " آموزش 
و پیگیری بیمار " این خدمت را به مردم و 
مراجعه کنندگان به مراکز درمانی ارائه دهیم.

دکتر عبادی اظهار داشت: مقام معظم رهبری 
اهمیت موضوع  به  فرمایشات خود  بارها در 
جوانی جمعیت تاکید کرده اند و در این زمینه 
باید تمامی دستگاه ها اقدامات لازم را برای 
فرهنگ سازی بهتر انجام دهند ولی متاسفانه 
در موالید آمار کاهشی داشته ایم و امیدواریم 
بتوانیم با برنامه هایی که در اولویت  قرار داده 
سالمندی  با  و  افزایشی  را  موالید  آمار  ایم 

جمعیت مقابله کنیم.
معاون پرستاری وزارت بهداشت، مهم ترین 
غیر  افراد  ورود  را  حوزه  این  در  مشکلات 
متخصص و اظهارنظرهای اشتباه و همچنین 
و  کرد  عنوان  مناسب  سازی  فرهنگ  عدم 
گفت: انتظار می رود رسانه ها و به خصوص 
صدا و سیما در زمینه برنامه جوانی جمعیت 
فرهنگ سازی های لازم را در جامعه انجام 
دهد.معاون پرستاری وزارت بهداشت در ادامه 
با بیان اینکه با اجرای برنامه آموزش و پیگیری 
بیمار، مراجعه غیر ضرور به اورژانس کاهش 
می یابد، اظهار داشت: درگیر کردن اعضای 
خانواده می تواند در این برنامه نقش کلیدی 
داشته باشد.دکتر عبادی با بیان این که این 

بر روی 11  تمرکز  با  از سال 1400  برنامه 
بیماری آغاز شده است، گفت: یک هزار و ۶0 
 ۶70 که  دارد  وجود  کشور  در  بیمارستان 
علوم  دانشگاه های  زیر مجموعه  بیمارستان 
پزشکی قرار دارند که در شروع اجرای این 
 111 و  پزشکی  علوم  دانشگاه   51 برنامه 
بیمارستان حضور داشتند و امروز این تعداد به 
۶7 دانشگاه علوم پزشکی و 527 بیمارستان 
رسیده و انتظار می رود تمامی بیمارستان ها 
وارد این برنامه شوند تا زنجیره این برنامه کامل 
شود.وی در پایان افزود: با اجرای این برنامه، 
رضایتمندی 98 درصدی مردم، کاهش 8 و 
نیم درصدی مراجعات به اورژانس و کاهش 

هزینه های بستری مجدد را شاهد بوده ایم.

معاون پرستاری وزارت بهداشت عنوان کرد:

رضایتمتدی ٩٨ درصدی مراجعه کنندگان به مراکز درمانی با اجرای برنامه 
آموزش و پیگیری بیمار
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ایمن سازی مدارس آذربایجان شرقی 
با توجه دولت و همراهی خیران

 بیش از هشت هزار مدرسه و مرکز آموزشی با ۲۵هزار کلاس 
آنها  ۲۰درصد  که  دارد  وجود  شرقی  آذربایجان  در  درس 
فرسوده یا غیرمستحکم بوده و نیاز به بازسازی کامل دارد، اداره 
نوسازی و تجهیز مدارس استان به عنوان متولی با استفاده 
از منابع و اعتبارات دولتی و مشارکت خیران مدرسه ساز به 
دنبال حذف مدارس کانکسی و ایجاد محیطی امن برای دانش 
آموزان است. امسال ۱۰۵ مدرسه نوساز شامل ۳۳۱ کلاس 
درس با هزینه کرد سه هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال از سوی اداره 
کل نوسازی و تجهیز مدارس آذربایجان شرقی تحویل آموزش 
و پرورش شد که گام مهمی برای حذف مدارس غیرایمن در 
استان به شمار می رود.هرچند تا حذف کامل مدارس کانکسی 
)اتاقکی( و فرسوده در آذربایجان شرقی فاصله بسیار است اما 
این نوسازی و مقاوم سازی مدارس که با همکاری و مشارکت 
خیران در حال انجام است این نوید را می دهد که در آینده 
نزدیک همه مدارس استان برای تحصیل فرزندان این مرز و 

بوم، امن و زیبا خواهد شد.
در کنار مدارس فرسوده، ۳۱۹ مدرسه کانکسی)اتاقکی( نیز 
در آذربایجان شرقی وجود دارد که طبق برنامه ریزی انجام 
شده و در قالب طرح شهید پناهی، حدود ۶۶ مدرسه کانکسی 
استان که بالای ۱۰ نفر دانش آموز دارند ساماندهی خواهد شد 
و استان در حذف این گونه مدارس، یک گام دیگر به هدف 
نزدیک تر می شود.تکمیل مدارس نیمه تمام در آذربایجان 
شرقی که تعداد آنها ۸۰۰ مدرسه است نیز می تواند در تحقق 
حذف مدارس فرسوده و غیرمستحکم موثر واقع شود و در 
این ارتباط، دولت سیزدهم با تخصیص اعتبارات لازم و به 
موقع، گام های موثری برداشته است.معاون هماهنگی امور 
عمرانی استاندار آذربایجان شرقی نیز در این ارتباط گفت: در 
دولت سیزدهم ۲۵ هزار میلیارد ریال برای تکمیل فضاهای 
آموزشی نیمه تمام این استان مصوب شد.جبارعلی ذاکری 
اظهار کرد: در سفر نخست رئیس جمهور ۹ هزار میلیارد ریال 
و در سفر دوم ۱۶ هزار میلیارد ریال برای تکمیل مدارس 
نیمه تمام آذربایجان شرقی به تصویب رسید.در سفر نخست 
رئیس جمهور ۹ هزار میلیارد ریال و در سفر دوم ۱۶ هزار 
میلیارد ریال برای تکمیل مدارس نیمه تمام آذربایجان شرقی 
به تصویب رسید.وی ادامه داد: با اعتبارات مصوب از سوی 
دولت بخش اعظمی از مدارس نیمه تمام آذربایجان شرقی 
تکمیل و تحویل آموزش و پرورش خواهد شد.ذاکری گفت: 
توسعه فضاهای آموزشی در استان را به جد پیگیر هستیم تا در 
آینده شاهد برچیده شدن مدارس سنگی و کانکسی )اتاقکی( 
و مقاوم سازی مدارس استان باشیم.مدیرکل نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس آذربایجان شرقی با بیان اینکه حدود ۲۰ 
درصد مدارس استان غیرمستحکم هستند، افزود: در یک سال 
گذشته به اندازه همه سال های گذشته، تعدادی از مدارس 
فرسوده و غیرمستحکم را بازسازی و نوسازی کرده ایم.فرهاد 
فرهودی گفت: امسال ۱۰۵ طرح آموزشی شامل ۳۳۱ کلاس 
درس با سه هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال هزینه کرد در استان بهره 
برداری و به آموزش و پرورش تحویل شد که از رقم هزینه 
شده، یک هزار و ۵۰ میلیارد ریال از سوی خیران و ۲ هزار و 

۵۰۰ میلیارد ریال نیز از اعتبارات دولتی تامین شد.
امسال ۱۰۵ طرح آموزشی شامل ۳۳۱ کلاس درس با سه 
هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال هزینه کرد در استان بهره برداری و به 
آموزش و پرورش تحویل شد که از رقم هزینه شده، یک هزار 
و ۵۰ میلیارد رسال از سوی خیران و ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
ریال نیز از اعتبارات دولتی تامین شده بود.وی با بیان اینکه 
سیاست آموزش و پرورش، توانمند سازی و تجهیز مدارس 
دولتی همچون دانشگاه های دولتی است، گفت: همانگونه که 
دانشگاه های دولتی مجهز و توانمند هستند مدارس دولتی نیز 
باید سرآمد دیگر مدارس باشند و در یک برنامه چهار ساله، 
تلاش خواهیم کرد تا مشکلات سخت افزاری مدارس دولتی 

را برطرف کنیم.
فرهودی اظهار کرد:تا پایان سال ۱۴۰۲، حداقل ۱۲۰ طرح 
شامل ۴۰۰ کلاس درس و با اعتبار سه هزار و ۷۰۰ میلیارد 
ریال به بهره برداری خواهد رسید و در مجموع، امسال ۳۳۵ 
مدرسه و فضای آموزشی شامل بیش از ۷۰۰ کلاس درس 
تحویل آموزش و پرورش می شود.تا پایان سال ۱۴۰۲، حداقل 
۱۲۰ طرح شامل ۴۰۰ کلاس درس و با اعتبار سه هزار و 
۷۰۰ میلیارد ریال به بهره برداری خواهد رسید و در مجموع، 
امسال ۳۳۵ مدرسه و فضای آموزشی شامل بیش از ۷۰۰ 
کلاس درس تحویل آموزش و پرورش می شود که دستاورد 
بزرگی است و با اقدامات صورت گرفته در زمینه مدرسه سازی 
در سالجاری با همه سال های گذشته برابری می کند.وی 
ادامه داد: بر اساس آمار، متوسط سرانه آموزشی در کشور 
۵.۲۲ متر مربع و در آذربایجان شرقی ۵.۱۷ متر مربع است 
که پیش بینی می شود تا پایان سال ۱۴۰۲، متوسط سرانه 
آموزشی استان با تکمیل طرح های در دست اجرا، از متوسط 
سرانه آموزشی کشور بیشتر شود و به ۵.۶۱ متر مربع برای 
هر دانش آموز برسد.فرهودی در مورد مدارس کانکسی استان 
افزود: در قالب طرح شهید پناهی، ساماندهی مدارس کانکسی 
مستقل بالای ۱۰ نفر در استان شروع شده و قرار است تا پایان 
سال ۱۴۰۲، ۶۶ مدرسه کانکسی مستقل بالای ۱۰ نفر در 
آذربایجان شرقی ساماندهی شوند و ساماندهی دیگر مدارس 
کانکسی نیز با توجه به قرار گرفتن در مناطق سخت گذر، در 
برنامه های سال آینده گنجانده شده است.در قالب طرح شهید 
پناهی، ساماندهی مدارس کانکسی مستقل بالای ۱۰ نفر در 
استان شروع شده و قرار است تا پایان سال ۱۴۰۲، ۶۶ مدرسه 
کانکسی مستقل بالای ۱۰ نفر در آذربایجان شرقی ساماندهی 
شوند و ساماندهی دیگر مدارس کانکسی نیز با توجه به قرار 
آینده  برنامه های سال  در  مناطق سخت گذر،  گرفتن در 
گنجانده شده است.وی اضافه کرد: مدارس کانکسی فضای 
مطلوبی برای آموزش نیستند از این رو تلاش خواهیم کرد 
همانگونه مدارس خشتی را در استان جمع آوری کردیم این 
مدارس را نیز جمع آوری کنیم ضمن اینکه در برخی موارد به 
دلیل کمبود دانش آموز، مجبور به استفاده از این نوع مدارس 
هستیم.فرهودی بیان کرد: سیاست ما حذف ۹۰ درصد از 
مدارس کانکسی بوده که به همین منظور حدود پنج هزار و 
۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز است که اولویت ما سوق دادن 
خیران به این سمت است.وی، کمبود فضاهای آموزشی در 
مناطق محروم روستایی و شهری استان را از جمله مشکلات 
عمده عنوان کرد و گفت: از اعتبارات محرومیت زدایی حدود 
چهار هزار میلیارد ریال به این موضوع اختصاص یافت که ۵۰ 
درصد آن تخصیص یافته و ساخت مدارس در مناطق محروم 
شهری و روستایی از اولویت های این اداره کل است.مدیرکل 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس آذربایجان شرقی با اشاره به 
اینکه در دور دوم سفر رئیس جمهور به استان ۱۶ هزار میلیارد 
ریال برای بازسازی و احداث فضای آموزشی مصوب شد، گفت: 
اگر بتوانیم این اعتبارات را که برای ۲ سال در نظر گرفته شده 
جذب کنیم انقلاب بزرگی در فضای آموزشی استان و رفع 

محرومیت از چهره این حوزه صورت خواهد گرفت.

رامین جعفری:  مدیرکل راه و شهرسازی استان اردبیل 
گفت: تکمیل تونل دوم حیران نیازمند ۲ هزار میلیارد 
ریال اعتبار است و در صورت تامین منابع مورد نیاز این 
تونل سال آینده مورد بهره برداری قرار می گیرد.محبوب 
حیدری درباره آخرین وضعیت احداث تونل دوم حیران 
در مسیر اردبیل- آستارا اظهار کرد: طول تونل در دست 
خاکبرداری  آن  متر  که ۴۲۰  است  متر  احداث ۷۳۰ 
سنگی کف انجام شده و عملیات بتن ریزی کف تونل 
هم در سطح ۱۲۰ متر به اتمام رسیده است.مدیرکل راه 
و شهر سازی استان اردبیل همچنین از اجرای عملیات 
لاینینگ )روکش لاستیکی( تونل دوم به میزان ۸۴ متر 
خبر داد و گفت: با بهره برداری از این تونل ضمن کاهش 
قابل توجه ترافیک در مسیر اردبیل - آستارا و بالعکس 
و  محقق شده  و سوخت  وقت  در  زیادی  صرفه جویی 
ایمنی تردد هم در این مسیر افزایش خواهد یافت.وی 
با بیان اینکه در مجموع ۸۱۴ کیلومتر بزرگراه در مناطق 
مختلف استان در مراحل مختلف بهره برداری، در دست 
تکمیل  با  انتظار می رود  که  است  مطالعات  و  ساخت 
پروژه های در دست اجرا شاخص بهره مندی استان از 
بزرگراه افزایش یابد.حیدری با بیان اینکه تقریبا تمامی 
پروژه های بزرگراهی استان دارای ردیف اعتبار ملی است، 

گفت: در حال حاضر ۲۳۷ کیلومتر بزرگراه تکمیل و به 
روی خودروها گشوده شده است. ۲۷۸ کیلومتر در دست 
احداث است که به تدریج مورد بهره برداری قرار می گیرد 

و ۲۹۹ کیلومتر نیز در مراحل تکمیل مطالعات قرار دارد.
طرح های  برخی  تکمیل  و  اجرا  در  تاخیر  دلیل  وی 
راه سازی استان را عدم تامین اعتبار به موقع اعلام کرد 

و گفت: مسئولان تلاش می کنند تا از محل منابع ملی 
زیربنایی  طرح های  برای  لازم  اعتبارات  نفت  تهاتر  و 
حوزه راه جذب شده و طرح ها در موعد مقرر تکمیل 
شود. استان اردبیل از نظر شاخص های بزرگراهی جزو 
استان های محروم کشور است به طوری که هنوز ارتباط 
مرکز استان با مرکز کشور از طریق بزرگراه برقرار نشده 
است.در حال حاضر پروژه های بزرگراهی در قالب قطعات 
مختلف از جنوب تا شمال استان در دست اجراست و به 
گفته مسئولان اداره کل راه و شهرسازی انتظار می رود 
با تکمیل پروژه های در دست اجرا شاخص بهره مندی 
برسد. درصد   ۳۰ به  امسال  بزرگراه  از  اردبیل  استان 

اردبیل به لحاظ موقعیت جغرافیایی و طبیعی خود و 
قرار گرفتن در سرزمینی فلاتی شکل با شیب های بسیار 
تندی به زمین های کم ارتفاع اطراف خود شامل کرانه های 
دریای خزر، جلگه پست مغان و نیز دشت های کم ارتفاع 
استان های آذربایجان شرقی و زنجان منتهی می شود و به 
همین دلیل جاده های این استان اغلب دارای پیچ ها و 

شیب های بسیار تند هستند.
هشت گردنه سخت گذر و برف گیر به نام های حیران، 
صایین، کجل، نقدوز، الماس، لنگان، قره آغاج و اسالم در 

جاده های این استان قرار دارد.

 مدیرکل راه و شهرسازی استان اردبیل :

تکمیل تونل دوم حیران نیازمند ۲ هزار میلیارد ریال اعتبار است

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهر گفت: با هزینه کرد ۲۵۰ میلیارد 
ریال در »بنک« شهرستان کنگان از توابع 
استان بوشهر شاهد کیفی سازی آب شرب 
این شهر به عنوان یکی از مطالبات جدی 
مردم هستیم.ابوالحسن عالی  اظهار کرد: 
طرح ارتقا سطح کیفی آب شهر »بنک « 
بر احداث  در شهرستان کنگان مشتمل 
۲ باب ایستگاه پمپاژ، حفر و تجهیز یک 
حلقه چاه و همچنین اجرا خط انتقال بین 
مخازن کنگان و بنک بطول ۶ کیلومتر بوده 
است.وی بیان کرد: » ای . سی « متوسط 
آب شهر بنک قبل از شروع طرح بالای پنج 
هزار »میکروزیمنس« بر سانتی متر بود که 
با اجرا پروژه یاد شده هم اکنون به حدود ۲ 
هزار »میکروزیمنس« بر سانتی متر کاهش 
یکهزار  زیر  به  آن  اتمام  از  پس  و  یافته 

»میکروزیمنس« بر سانتی متر کاهش پیدا 
کرده است.

استان  فاضلاب  و  آب  مدیرعامل شرکت 

طرح  این  اجرا  در  کرد:  تصریح  بوشهر 
همچنین ۲ حلقه چاه تاکنون به دلیل بالا 
بودن شوری از مدار بهره برداری خارج شده 

که این فرایند کمک بسیار زیادی به تقویت 
کیفیت آب شهر »بنک« است و در انتهای 
طرح یک حلقه چاه دیگر نیز از مدار تولید 
آزمون  داد:  ادامه  شد.عالی  خواهد  خارج 
فاضلاب،  و  آب  کیفیت  میکروبی  های 
)شامل۲۴  شیمیایی  و  فیزیکی  آزمون 
)شامل  سنگین  فلزات  آزمون  و  پارامتر( 
۱۰ پارامتر( انجام شده که همگی نشان از 
سلامت آب شرب مشترکان استان بوشهر 
براساس  همچنین  کرد:  عنوان  است.وی 
ارزیابی های انجام گرفته بوشهر جزو استان 
های پیشرو در کسب گواهینامه کشوری 
ایمنی آب است.عالی یادآور شد: در نیمه 
نخست امسال نیز حدود ۵۰ هزار آزمایش 
از  بیش  و  مناطق شهری  در  کلرسنجی 
استان  آزمایش در روستاهای  ۱۳۰ هزار 

بوشهر انجام شده است.

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر  اعلام کرد:

کیف سازی آب شرب شهر » بنک « با 2۵0 میلیارد ریال اعتبار

یاری: مدیر آب و خاک سازمان  مرضیه 
جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: این 
استان رتبه نخست اجرای طرح »انتقال 
آب با لوله« در مزارع کشاورزی را دارا است 
که این اقدام نقش مهمی در کاهش هدر 

رفت و مدیریت آب کشاورزی دارد.
جعفر جوادی  افزود: در قالب طرح انتقال 
آب با لوله از سال ۱۳۹۵ تاکنون بیش از 
استان  کشتزارهای  از  کیلومتر  هزار   ۲۱
میزبان اجرای این طرح شده که همین 
عملکرد خراسان رضوی را جزو استانهای 
موفق کشور از حیث اجرا و جلوگیری از 
هدررفت آب در مزارع کشاورزی معرفی 
اعتبارات سال  کرد:  بیان  است.وی  کرده 
خراسان  استان  در  حوزه  این  گذشته 

رضوی ۷۴۳ هزار و ۷۸۵ میلیون ریال از 
محل اعتبارات استانی و ۱۰۰ هزار میلیون 
بوده  خشکسالی  اعتبارات  محل  از  ریال 

است.
مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان رضوی گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
تا پایان نیمه اول امسال ۳۵۰ کیلومتر طرح 
انتقال آب با لوله در استان اجرا شده که این 
امر در جلوگیری از هدررفت آب در بخش 
است.وی  داشته  بسزایی  تاثیر  کشاورزی 
اظهار کرد: برای این منظور نوسازی شبکه 
های فرعی پایاب سدهای مخزنی، احیا و 
مرمت قناتها و ایجاد استخرهای ذخیره 
مورد  رضوی  خراسان  استان  در  نیز  آب 
توجه است.جوادی با بیان اینکه تامین آب 

برای بخش کشاورزی مشکل اصلی است، 
تاکید کرد: در این راستا افزایش بهره وری 
آب با استفاده از روشهای نوین آبیاری و 
نیز در الگوهای تولید و کشت مناسب با 
شرایط اقلیمی و البته مهار آبهای سطحی 
که موجب به بار آمدن خسارتهای فراوان 
می شود، به جد در دستور کار است.وی 
آبیاری،  نوین  سامانه های  اجرای  گفت: 
تاثیر مهمی در مدیریت مصرف آب بخش 
کشاورزی دارد و بر این اساس حمایت از 
کشاورزان در این زمینه بسیار مورد توجه 
است.بیش از ۳۳۸ هزار بهره بردار در بخش 
کشاورزی خراسان رضوی فعالیت دارند و 
حجم تولید سالانه انواع محصولات باغی، 
زراعی و دامی این استان هشت میلیون 

تن است. سالانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
هکتار زمین در این استان زیر کشت ۸۳ 
نوع محصول می رود که ۹۰۰ هزار هکتار 
 ۳۰۰ و  زراعت  به  مربوط  سطح  این  از 
هزار هکتار آن باغ است.بخش کشاورزی 
خراسان رضوی سالانه هفت و نیم میلیون 
تن محصولات کشاورزی با ارزش بیش از 
۵۰ هزار میلیارد تومان تولید می کند و بر 
این اساس ۱۸ و سه دهم درصد اشتغال 
دارد. قرار  کشاورزی  بخش  در  استان 

خراسان رضوی در تولید هفت محصول 
کشاورزی و دامی رتبه اول و در تولید ۹ 
محصول رتبه دوم، در تولید ۶ محصول 
رتبه سوم و در تولید چهار محصول رتبه 

چهارم کشور را دارد.

رتبه نخست طرح »انتقال آب با لوله« کشور متعلق به خراسان رضوی است

عمران،  کمیسیون  رییس  غافلی:   سمیه 
معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر 
اهواز با اشاره به تداوم روند انجام آسفالت 
معابر شهر، گفت: از ابتدای امسال تاکنون 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار مترمربع از معابر 
اهواز آسفالت شده  است.حمید دغاغله در 
هفتاد و چهارمین جلسه کمیسیون عمران 
شهرسازی و معماری با اشاره به هدفگذاری 
عملیات  مترمربع  هزار  و ۵۰۰  میلیون   ۲
آسفالت در اهواز تا پایان امسال بیان کرد: 

تاکنون بیش از ۵۰ درصد بودجه اختصاص 
آسفالت  اجرای  صرف  شهرداری  به  یافته 
شده و تلاش می کنیم تا پایان امسال میزان 
باقی مانده محقق شود.وی افزود: با توجه به 
بودجه ۱۰ هزار میلیارد ریالی و قراردادهای 
منعقد شده برای آسفالت، به زودی شاهد 
آسفالت ریزی بیشتری در مناطق هشت گانه 
شهرداری اهواز خواهیم بود.رییس کمیسیون 
عمران، معماری و شهرسازی شورای اسلامی 
شهر اهواز، آسفالت و بهبود کیفیت معابر 

شهری را یکی از اولویت های مهم مدیریت 
شهری دانست و گفت: داشتن معبر و خیابان 
شهروندان  اصلی  دغدغه های  از  مناسب 
شهر  اسلامی  شورای  است.عضو  اهوازی 
اهواز با اشاره به رضایت نسبی شهروندان 
در مناطق آسفالت شده، بیان کرد: کمبود 
زیرساخت مناسب همچون خطوط آب و 
فاضلاب، از جمله دلایلی است که مانع از 

آسفالت شدن برخی مناطق شده است.
مربوطه  سازمان های  از  گفت:  دغاغله 

درخواست داریم که هرچه سریعتر تأسیسات 
زیر زمینی خود را به سرانجام رسانده و شاهد 
حفاری مجدد نباشیم، زیرا این کار موجب 
ناراحتی شهروندان شده است.بر اساس این 
گزارش، در این جلسه ۲ دستور کار مناقصه 
سطح  در  معابر  آسفالت  روکش  و  تراش 
لایحه  پیشنویس  و  شهرداری   ۲ منطقه 
واحدی  پارکینگ مجتمع های چهار  کسر 
این  در  شهرسازی  معاونت  پیشنهادات  و 

خصوص مورد بررسی قرار گرفت.

رییس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر اهواز :

یک میلیون و ۵00 هزار مترمربع از معابر شهر اهواز
 آسفالت شده است

مدیرکل حفاظت محیط زیست کردستان :
تدوین راهکارهای عملیاتی برای 

حفاظت از تنوع زیستی در کردستان 
ضروری است

محیط  حفاظت  مدیرکل  پیشرو:  کردستان-خبرنگار 
عملیاتی  راهکارهای  تدوین  گفت:  کردستان  زیست 
مطلوب برای حفاظت از تنوع زیستی دراستان ضروری 
است و یکی از راه های دستیابی به این مهم برگزاری 
دوره های آموزشی است. اقبال حمیدی در دوره آموزشی 
آشنایی با سمندر و راهکارهای حفاظت از آن که در 
سالن اجتماعات اداره کل محیط زیست استان برگزار 
شد، اظهار کرد: این دوره آموزشی به منظور آشنایی با 
سمندرهای ایران و راه کارهای حفاظت از آن با تمرکز بر 
سمندرهای استان برای کارشناسان و محیط بانان محیط 
زیست برگزار شده است.وی با اشاره به اینکه به دلیل 
وجود زیستگاه گونه اندمیک و منحصر به فرد سمندر 
کوهستانی در کردستان، نیاز به ارتقاء و بروزکردن دانش 
بیان کرد:  است،  درباره سمندر  اطلاعات تخصصی  و 
وضعیت طبیعی استان، شرایط زیستگاهی مناسبی را 
به وجود آورده است و تنوع زیستی بسیار خوبی راممکن 
کرده است.مدیرکل حفاظت محیط زیست کردستان 
دانش  موجب  اینکه  دلیل  به  دوره ها  این  شد:  یادآور 
افزایی و تبادل تجربیات و اندیشه ها می شود، می تواند 
به تدوین راهکارهای عملیاتی مطلوبی برای حفاظت از 
تنوع زیستی منتهی شوند.رئیس موسسه خزنده شناسی 
پارس و مولف کتاب دوزیستان ایران و مدرس این دوره 
هم به تشریح وضعیت دوزیستان و بویژه سمند در ایران 
به  خود  آموزشی  مباحث  در  و  پرداخت  کردستان  و 
موضوعاتی مانند تاریخچه مطالعات دوزیستان در ایران، 
چرخه زندگی دوزیستان، ارزش و اهمیت دوزیستان و 
چالش های حفاظت از سمندر و راهکارهای حفاظت از 
آن اشاره کرد.باربد صفایی نقش بسیار مهم محیط بانان، 
انجمن های محیط زیستی، کوهنوردان و روستائیان در 
حفاظت از این گونه ها را بسیار با اهمیت خواند و گفت: 
تخریب زیستگاه، انتقال آب، خرید و فروش و بخشی 
نگری از چالش های حفاظت از این گونه است.وی بیان 
کرد: برگزاری نشست ها و کارگاه های آموزشی برای 
آشنایی محیط بانان، انجمن های محیط زیستی، مردم 
محلی و کوهنوردان و همچنین تدوین طرح عمل و توجه 
به ایده حفاظت بدون مرز از راهکارهای حفاظت از این 
گونه است.در این دوره آموزشی ۴۰ نفر از کارشناسان 
مریوان،  بانه،  شهرستان های  اجرایی  بانان  محیط  و 
کامیاران و سروآباد )زیستگاه های سمندر های استان( 
حضور داشتند.کردستان دارای پنج منطقه حفاظت شده 
شامل منطقه چلچمه و سارال با ۹۷ هزار هکتار، منطقه 
حفاظت شده بیجار با وسعت ۳۲ هزار هکتار، منطقه بدر 
و پریشان قروه با وسعت ۴۳ هزار هکتار، منطقه حفاظت 
شده شاهو و کوسالان با وسعت ۵۷ هزار هکتار و منطقه 
عبدالرزاق سقز با وسعت ۳۹ هزار هکتار است.همچنین 
استان دارای پناهگاه حیات وحش زریوار با وسعت سه 
هزار هکتار و ۲ اثر طبیعی ملی و چندین منطقه شکار 
ممنوع است که این استان را در زمره منحصربفرد ترین 
نقاط کشور به لحاظ تنوع گونه های جانوری و گیاهی 

قرار داده است.

کرمانشاه- خبرنگار پیشرو:  معاون توسعه مدیریت و منابع 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با اعلام اینکه این کلانشهر 
اکنون تنها یک بیمارستان عمومی برای ارائه خدمات درمانی 
به مردم دارد، گفت: باتوجه به جمعیت بیش از یک میلیون 
نفری این شهر باید بیمارستان ۵۴۰ تختخوابی نیز در راستای 
ارتقای سطح کیفی و کمی خدمات به شهروندان به بهره 
تنها  افزود:  برسد.صادق کریمی در نشست خبری  برداری 
بیمارستان عمومی کلانشهر کرمانشاه مرکز درمانی آموزشی 
امام رضا علیه السلام با حدود یک هزار تخت است که نیاز به 
بیمارستان عمومی دیگری در این شهر داریم.وی به تشریح 

وضعیت بیمارستان ۵۴۰ تختخوابی کرمانشاه اشاره کرد و 
گفت: ساخت این بیمارستان که از چند سال گذشته آغاز 
شده به دلیل کمبود اعتبارات روند کندی دارد و پیشرفت 

فیزیکی آن حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد است.
معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
در ادامه هزینه هم اینک ساخت هر متر بیمارستان را حدود 
۶۰۰ میلیون ریال ذکر کرد و اظهار داشت: با منابع دولتی 
نمی توانیم این بیمارستان را به بهره برداری برسانیم از این رو 
نیازمند منابع جدیدی مانند استفاده از ظرفیت تهاتر و مولد 
سازی هستیم.کریمی با بیان اینکه یکی از نمایندگان مردم 

استان کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی به دنبال جذب 
منابعی برای تکمیل این طرح است، اظهار کرد: ساخت این  
بیمارستان یکی از مطالبات عمومی مردم است و امیدواریم 
دولت از محل منابع در اختیار به بهره برداری این طرح کلان 
کمک کند.وی به مطالبات دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نزد 
بیمه ها نیز اشاره کرد و گفت: سازمان بیمه سلامت مطالبات 
خود را بروز پرداخت می کند و مشکلی با این بیمه نداریم اما 
تامین اجتماعی در این ارتباط تاخیر دارد به طوریکه مطالبات 
یکساله دانشگاه که حدود سه هزار میلیارد ریال بوده هنوز 

پرداخت نکرده است.

معاون دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه:

تکمیل بیمارستان ۵40 تختخوابی کرمانشاه مطالبه عمومی مردم است
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یزدانی: رییس دانشگاه علوم پزشکی شاهرود گفت: ۱۲۶ 
نفر پس از برگزاری آزمون استخدامی در زیرمجموعه این 

دانشگاه جذب شدند.
 حسین شیبانی پس از برگزاری تور رسانه ای دانشگاه علوم 
پزشکی شاهرود در نشست خبری اظهار کرد: حکم های 
نیروهای جدید این دانشگاه تا پایان امسال صادر می شود.

رضا)ع(  امام  تختخوابی   ۶۴ بیمارستان  افتتاح  به  وی 
میامی در بهمن ۱۴۰۱ اشاره کرد و گفت: با راه اندازی این 
بیمارستان طی ۹ ماه گذشته ۲۲ بیمار سکته قلبی از مرگ 
نجات یافتند.شیبانی با اشاره به عملکرد ۱۸ ماهه دانشگاه 
علوم پزشکی، خدمات بهداشتی و درمانی شاهرود در دوره 
مدیریت خود افزود: این دانشگاه در مسیر عدالت و تعالی 

نظام سلامت در دولت انقلابی و مردمی گام برمی دارد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی شاهرود ابراز کرد: بیش از ۶۰ 
طرح سلامت محور در حوزه های زیر پوشش این دانشگاه 
در کمتر از ۱۸ ماه تکمیل، افتتاح و بهره برداری شد.وی از 
تکمیل، تجهیز و افتتاح بخش جراحی قلب بیمارستان امام 
حسین )ع( خبر داد و افزود: فعالیت بخش آنژیوگرافی و 

آنژیو پلاستی با تلاش همکاران شبانه روزی شد.
شیبانی با بیان اینکه بخش بازتوانی قلب و ریه نیز طی 
۱۸ ماه اخیر افتتاح شد، اظهار کرد: تجهیز و افتتاح بخش 
انبار راهبردی دارویی  جامع اسکوپی، ساخت و تجهیز 
بیمارستان، تکمیل، تجهیز و بهره برداری آموزشگاه بهورزی 
و زنجیره سرما از دیگر اقدام ها است.رییس دانشگاه علوم 
پزشکی شاهرود به افتتاح ساختمان مرکزی اورژانس ۱۱۵ 
اشاره کرد و گفت: خوابگاه های دانشجویی سپهر و یاس با 
ظرفیت ۵۰۰ نفر افتتاح شد.وی با بیان اینکه همراه سرای 
بیمارستان امام حسین )ع( به کمک خیران بهره برداری 
شد، ابراز کرد: عملیات اجرایی همراه سرای بیمارستان بهار 

نیز آغاز شد.
شیبانی از افتتاح و تجهیز چهار مرکز جامع سلامت در 
روستاهای خانخودی، قلعه نو خرقان، نام نیک و نردین 
خبر داد و افزود: ۶ خانه بهداشت در روستاهای ابراهیم آباد، 
کلاته اسد، قدس، دزیان، تلوبین و کرنگ افتتاح و تجهیز 
شد.وی ادامه داد: هفت محل اسکان پزشکان در روستاهای 

فرومد، محمدآباد، حسین آباد کالپوش، نام نیک، بکران 
و بیمارستان امام رضا)ع( میامی بهره برداری شد.رییس 
پایگاه  اینکه  به  اشاره  با  دانشگاه علوم پزشکی شاهرود 
اورژانس ۱۱۵ فرومد افتتاح شد، ابراز کرد: ارتقای تجهیزات 
مراکز جامع سلامت روستای حسین آباد کالپوش، نام نیک 
و میامی انجام شد.وی از اخذ مجوز، آماده سازی، تجهیز 
و افتتاح پردیس فناوری سلامت شاهوار در بسطام خبر 
داد و گفت: درمانگاه شفای مهر ۲ در کلینیک تخصصی 
این دانشگاه آغاز به کار کرد.شیبانی افزود: تعداد پذیرش 
افزایش  نفر  به ۱۳۰  نفر  از ۷۰  روزانه   ،MRI بیماران 
یافته است.وی با بیان اینکه ۲۵ پزشک متخصص و فوق 
تخصص در این بازه زمانی جذب شدند، اظهار کرد: تجهیز 
و افتتاح بخش آی سی یو اطفال ) picu ( در بیمارستان 
بهار از دیگر اقدام ها طی این مدت بود.رییس دانشگاه علوم 
پزشکی شاهرود به ارتقای رتبه پژوهشی این دانشگاه در 
پایگاه رتبه بندی جهانی سایمگو اشاره کرد و گفت: این 
دانشگاه در بین ۱۶۴ دانشگاه علوم پزشکی سراسر کشور 
در رتبه ۳۷ قرار گرفت.وی با اشاره به اینکه ۲ دستگاه 

موتورولانس به ناوگان مرکز مدیریت حوادث و فوریت های 
پزشکی اضافه شد، ابراز کرد: ۱۰ دستگاه آمبولانس نیز 
پس از بازسازی به چرخه فعالیت ناوگان این مرکز بازگشت.

شیبانی با بیان اینکه برای نخستین بار پنج دانشجوی 
خارجی در دانشگاه علوم پزشکی شاهرود جذب شدند، 
بین  راستای  در  دانشجویان خارجی  کرد: جذب  اظهار 
به  است.وی  کار  دستور  در  دانشگاه  این  المللی سازی 
این  ویژه  کلینیک  در  سونوگرافی  درمانگاه  راه اندازی 
امام  بیمارستان  داروخانه  گفت:  و  کرد  اشاره  دانشگاه 
دانشگاه  شد.رییس  شبانه روزی  شاهرود  حسین )ع( 
علوم پزشکی شاهرود به پوشش ۱۰۰ درصدی بیماران 
اشاره  درمانی  هزینه های  کاهش  منظور  به  سرطانی 
کرد و افزود: کلینیک اختلال خواب در بیمارستان امام 
حسین )ع( راه اندازی شد.وی با بیان اینکه دانشگاه علوم 
پزشکی شاهرود موفق به کسب رتبه یک فناوری در بین 
دانشگاه های تیپ سه شد، اظهار کرد: کسب رتبه نخست 
تحقیقات دانشجویی در جشنواره دانشجویی، رتبه سوم 
توسط گروه دانشجویی در هفتمین فن بازار کشور و رتبه 

سوم دفتر فنی دانشگاه در اجرای طرح های عمرانی در 
از جمله  پزشکی سراسر کشور  علوم  دانشگاه های  بین 

موفقیت های این دانشگاه طی ۱۸ ماه گذشته است.
امام  بیمارستان  اطفال  قلب  بخش  افتتاح  از  شیبانی 
گفت:  و  داد  خبر  امسال  آذرماه  ابتدای  در  حسین )ع( 
مرکز قلب این بیمارستان دارای بخش اکو، آنژیوگرافی، 
آنژیوپلاستی، جراحی قلب، سی سی یو، بازتوانی قلب و ریه 
است که با اضافه شدن بخش الکتروفیزیولوژی تا پایان 
سال این مرکز کامل می شود.رییس دانشگاه علوم پزشکی 
شاهرود ادامه داد: مرکز سرطان بیمارستان امام حسین )ع( 
شامل بخش بستری و رادیوتراپی تا پایان امسال و یا اوایل 
سال ۱۴۰۳ افتتاح می شود.وی با بیان اینکه طرح الحاقی 
بیمارستان بهار و امام حسین )ع( تا پایان سال اجرا، تجهیز 
و افتتاح می شود، افزود: با بهره برداری از این ۲ طرح ۲۰۰ 
تخت بیمارستانی به مجموع تخت های این شهرستان 

اضافه می شود.
ادای احترام به شهید خوشنام دانشگاه، بازدید از پردیس 
جدید  بخش های  از  بازدید  شاهوار،  سلامت  فناوری 
جمله  از  خبری  نشست  و  حسین )ع(  امام  بیمارستان 
برنامه های تور رسانه ای دانشگاه علوم پزشکی شاهرود بود.

دانشگاه علوم پزشکی شاهرود در سال ۱۳۵۰ با عنوان 
آموزشگاه بهیاری زیر نظر جمعیت هلال احمر فعالیت 
خود را آغاز کرد و سال ۱۳۵۲ زیر نظر وزارت بهداری آن 

زمان به مدرسه عالی مامایی تغییر نام یافت.
با نام دانشکده پرستاری و مامایی شهید   سال ۱۳۶۱ 
باهنر و از سال ۱۳۷۱ با عنوان دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی شاهرود با هفت معاونت، ۲ شبکه 
بهداشت، ۲۰ پایگاه امداد جاده ای، یک پایگاه امدادهوایی، 
نظر  زیر  و ۱۶۰ عضو هیات علمی،  بهداشت  ۶۴ خانه 
مستقیم وزارت بهداشت به فعالیت خود ادامه می دهد.

دانشکده های پزشکی، پرستاری و مامایی، پیراپزشکی و 
بهداشت با بیش از ۲ هزار دانشجو در دانشگاه علوم پزشکی 
شاهرود فعال است.شهرستان های شاهرود و میامی با ۵۴ 
هزار کیلومتر مربع مساحت، گستره زیر پوشش دانشگاه 

علوم پزشکی شاهرود است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی شاهرود در گفتگو با پیشرو :

۱۲۶ نیروی جدید در حوزه بهداشت و درمان جذب شدند

قم -خبرنگار پیشرو:  رئیس شورای اسلامی 
شهر قم با تأکید بر پیگیری پروژه منوریل 
به  قم، گفت: مدیریت شهری قم مصمم 
تعیین تکلیف پروژه مونوریل است، اما با 
توجه به هزینه های بالا تکمیل این پروژه، 
شهرداری امکان تأمین مالی آن را نداشته 
و نیازمند تامین منابع دولتی است.محسن 
از  مدیریت شهری  داشت:  اظهار  محرری 
اجرایی  پیگیر  ملی،  پروژه  این  آغاز  زمان 
این پروژه فراز  امروز  تا  اما  شدن آن بوده 
را طی کرده است و  و نشیب های زیادی 
این پروژه از روز اول پروژه ای ملی و دولتی 
در  برای شهرداری  تکلیفی  و  تعریف شده 
جهت تامین منابع مالی آن ذکر نشده است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: 

شهرداری امکان تأمین مالی این پروژه را 
نداشته و نمی توانند سایر پروژه های عمرانی 
و خدماتی را برای تکمیل این پروژه متوقف 
میلیارد  هزار  پانزده  بودجه  تأمین  و  کند 

تومانی در توان شهر و استان قم نیست.
تعیین  خصوص  در  مردمی  مطالبه  وی 
را  آن  تکمیل  و  مونوریل  پروژه  تکلیف 
راه  و  تکمیل  کرد:  بیان  و  دانست  به حق 
اندازی مسیر ۸/۶ کیلومتری پروژه مونوریل 
از فرهنگیان تا مصلی به هیچ وجه از نظر 
اقتصادی در جهت  فنی، حمل و نقلی و 
مصحلت شهر نمی باشد و قطعا با استقبال 
مردم مواجه نخواهد شد.محرری نداشتن 
توجیه اقتصادی و فنی را مهم ترین دلیل 
عدم تکمیل این پروژه در سنوات گذشته 

عنوان کرد و گفت: اگر این پروژه تا پردیسان 
ادامه پیدا کند و دولت منابع مالی آن را 
به صورت ملی و یا تهاتر تقبل نماید، توجیه 
خواهد داشت.وی با اشاره به تاکید اعضای 
مبنی  قم  مقدس  شهر  اسلامی  شورای 
بر مبنا قرار دادن مطالعات امکان سنجی 
انجام پروژه مونوریل تا پردیسان در تصمیم 
نهایی و جمع بندی مدیریت شهری، اظهار 
داشت: پس از انجام مناقصه های قانونی که 
در روزنامه های کثیرالانتشار انجام گرفته، 
مقرر شد ادامه پروژه مونوریل تا پردیسان در 
نتایج امکان سنجی مطالعات مد نظر تا پایان 
آذرماه نتیجه مطالعه تحویل مدیریت شهری 
گردد.رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه 
از برگزاری  انتخاب شرکت فوق پس  داد: 

مناقصه قانونی و سپس بررسی پیشنهادات 
و  فنی  ارزیابی  کمیته  توسط  دریافتی 
ناظر شورای اسلامی شهر انجام و شرکت 
مشاور با کمترین قیمت و بالاترین امتیاز 
کرد:  تأکید  گردید.محرری  فنی مشخص 
شرکت موردنظر همچنین دارای گواهینامه 
تشخیص صلاحیت معتبر در تخصص گروه 
ریلی  سیستم های  تخصص  ترابری،  و  راه 
)راه آهن(، رتبه یک از سازمان برنامه وبودجه 
السیر  سریع  قطار  پروژه  مشاور  و  کشور 
اصفهان-قم-تهران بوده است.وی در پایان 
برای  مونوریل  تکلیف  تعیین  کرد:  تأکید 
دارای  و  مهم  موضوعی  شهری  مدیریت 
اولویت ویژه است و در تصمیم نهایی تنها 

مصلحت شهر و مردم لحاظ می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مدیریت شهری قم با منابع دولتی مصمم به تعیین تکلیف 
پروژه مونوریل است

سد »چمشیر« و سیراب کردن
 ۱۴۰ هزار هکتار زمین در جنوب ایران

سد و نیروگاه » چمشیر« که تابستان امسال با حضور رئیس جمهور 
افتتاح شد، نویدبخش آینده ای روشن برای بهبود وضعیت معیشتی 
استان های جنوبی ایران از جمله کهگیلویه و بویراحمد است، سدی که 
۱۴۰ هزار هکتار از اراضی منطقه را سیراب می کند.سد چم شیر با طول 
تاج ۶۸۰ متر، ارتفاع بدنه سد ۱۵۱ متر، نوع سرریز اوجی دریچه دار با 
سه دریچه قطاعی، حجم مخزن ۲.۳میلیارد متر مکعب، ظرفیت نیروگاه 
۱۷۶ مگاوات به علاوه نیروگاه جریانی به ظرفیت ۱۱ مگاوات یکی از 
بزرگترین سازه های آبی کشور به شمار می رود. با انتقال آب این سد به 
زمین های تفتیده ،کشاورزی سه استان کهگیلویه و بویراحمد ، خوزستان 
و بوشهر متحول می شود.سد و نیروگاه » چمشیر« بزرگترین طرح برقابی 
در کشور است که با هدف ذخیره ۳/۲ میلیارد متر مکعب آب و بهبود 
کیفیت و کنترل سیلاب ها بر روی رودخانه زهره ساخته شده است. این 
سد یکی از ابرپروژه های مهم افتتاح شده در دولت آیت الله رییسی و 
نمادی از کارنامه موفق دولتمردان نظام جمهوری اسلامی ایران است.

وقوع سیل فروردین ماه سال ۱۳۹۸ و مانسون تابستان ۱۴۰۱ ،طغیان 
رودخانه ها و سرازیر شدن روان آب ها به محل زندگی مردم و تخریب 
زیرساخت ها ، ضرورت احداث سدهای بزرگ و تاثیرگذار در آسایش 
شهروندان را بیش از پیش نمایان کرد به همین دلایل بهره برداری از 
سد » چمشیر« اقدامی امیدبخش برای مهار و کنترل سیلاب و توسعه 
کهگیلویه و بویراحمد و استان های همجوار از جمله بوشهر محسوب 
می شود.آن طور که مسوولان آب منطقه ای کهگیلویه و بویراحمد می 
گویند: این سد افزون بر تامین آب کشاورزی، صنعت و ظرفیت تولید 
۴۸۲ گیگاوات ساعت در سال را دارد که این خود می تواند گامی در 

تامین این حامل انرژی و آسایش شهروندان به ویژه در تابستان باشد.
مزیت های سد چم شیر

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کهگیلویه و بویراحمد گفت: تامین 
آب کشاورزی ۱۴۰ هزار هکتار از زمین های کشاورزی پایین دست از 
مهمترین مزایای احداث سد » چمشیر« است که با توجه به خشکسالی 
های پیاپی ،نیاز ضروری برای تحقق کشاورزی پایدار و بهبود وضعیت 
معیشتی بهره برداران است.آرش مصلح تاکید کرد: تولید انرژی برقابی 
به میزان ۴۸۲ گیگاوات ساعت در سال از دیگر مزایای این سازه بزرگ 
آبی است که می تواند بخشی از برق مورد نیاز کهگیلویه و بویراحمد را 
تامین کند.به گفته مصلح ، حدود ۶/۱۲۵ میلیون متر مکعب از آب سد 
» چمشیر« برای مصارف صنعت و کشاورزی گچساران اختصاص دارد 
که تحقق این میزان آب ، رونق تولید و اشتغال در این منطقه را به 
دنبال خواهد داشت.وی تصریح کرد:کنترل سیلاب های مخرب رودخانه 
زهره و فراهم شدن زمینه پرورش ماهی از دیگر پیامدهای امیدبخش 
ساخت سد» چمشیر« است.رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی گچساران گفت:ساخت دهکده گردشگری در نزدیکی سد» 
چمشیر« در دستور کار مسئولان قرار گرفته که با تحقق آن افزون بر 
ایجاد بستر ورزش های آبی زیرساخت های لازم برای گردشگری در این 
منطقه فراهم می شود.رحیم خردمند تاکید کرد: سکوبندی، آلاچیق، 
سنگ فرش، جاده سلامت، سوئیت های اقامتی و زیرساخت های ورزش 
های آبی از مهمترین بخش های پیش بینی شده در طرح دهکده 
گردشگری سد چم شیر گچساران است.خردمند اظهار کرد: اقدام برای 
ساخت دهکده گردشگری در نزدیکی سد » چمشیر« با توجه به پیش 
بینی ورزش های آبی هوای مطلوب این منطقه حداقل در سه فصل سال 
می تواند تکمیل کننده جذابیت های گردشگری این شهرستان باشد.

خردمند تاکید کرد: رونق گردشگری در سواحل سد » چمشیر« افزون 
بر امکان ایجاد فرصت های شغلی مستقیم زمینه فروش سوغات محلی و 
صنایع دستی تولیدکنندگان بومی را فراهم می کند.وی تاکید کرد: رونق 
بیشتر گردشگری به عنوان یکی از مهمترین پایه های توسعه اقتصادی 
هر منطقه محسوب می شود که دهکده گردشگری سد چم شیر با توجه 
به زیرساخت های خوب پیش بینی شده گامی امیدبخش برای تبدیل 

این منطقه به یکی از قطب های ایرانگردی است
مزایای سد » چمشیر« از زبان مسئولان

استاندار کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه تولید برق از مزایای سد 
» چمشیر«خواهد بود ، گفت: واحد نخست نیروگاه این سد با ظرفیت 
۵.۵ مگاوات در نیمه دوم تیرماه امسال به بهره برداری رسید و مابقی 
آنان تا پایان سال جاری وارد مدار می شود.سید علی احمد زاده بیان 
کرد: تأمین آب آشامیدنی و صنعتی، بهره مند شدن ۱۴۰ هزار هکتار 
از زمین های کشاورزی استان های کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان و 
بوشهر، ذخیره و کنترل آب رودخانه زهره از مهمترین مزایای اجرای 
این طرح است.وی با بیان اینکه سد و نیروگاه » چمشیر« تاثیر مهمی در 
رونق کشاورزی و صنعت گردشگری دارد ، ابراز امیدواری کرد: با عملیاتی 
شدن احداث دهکده گردشگری در نزدیک این سازه آبی در سال های 
آینده شاهد شکوفایی ظرفیت های گردشگری و درآمدزایی منطقه برای 

مردم گچساران باشیم.
حال خوب سد » چمشیر«

براساس تازه ترین داده های آماری حال سد » چمشیر« در نخستین 
روزهای بارندگی های پاییزی خوب است که این امر نویدبخش وضعیت 
بهتر در پاییز و زمستان پربارش امسال خواهد بود.این سد که بلندترین 
شهرستان  در  گرفته  لقب  )چمشیر(  آسیا  غرب  غلتکی  بتنی-  سد 
گچساران از توابع استان کهگیلویه و بویراحمد قرار دارد با وجود حواشی 
زیاد پیش از بهره برداری نخستین تابستان خود را پشت سر گذاشته اما 
خبری از شوری آب آن که برخی نسبت به آن هشدار داده بودند نیست.

آبگیری آزمایشی سد » چمشیر« بیست و هفتم دی ماه سال گذشته با 
موفقیت انجام شد و این سد اواخر تیرماه امسال به دست رییس جمهور 
افتتاح شد اما سازه بزرگ آبی مذکورهمواره از سوی دلواپسان با سد 
گتوند مقایسه می شد.آیت الله سید ابراهیم رییسی در سفر تابستان 
امسال به کهگیلویه و بویراحمد با اطمینان به اظهارنظرهای کارشناسان 
و صاحبنظران آن را افتتاح کرد تا حرف و حدیث ها درباره پیامدهای 
زیست محیطی آن به حداقل ممکن برسد.هم اینک و در شرایطی که 
نخستین ماه سال زراعی تنها با یک بارندگی به پایان رسیده براساس 
تجربیات سال های گذشته باید دبی آب رودخانه »زهره« به کمترین حد 
می رسید اما این روزها با ذخیره قابل توجه آب در مخزن سد »چمشیر« 
شوری آب آن نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش قابل توجهی یافته 
است.با توجه به اینکه هم اکنون تنها حدود یک پنجم یعنی ۴۲۰ میلیون 
متر مکعب از مخزن سد مذکور پر شده می توان حدس زد که در ادامه 
سال زراعی پر بارشی که کارشناسان هواشناسی کهگیلویه و بویراحممد 
پیش بینی کرده اند با افزایش ذخیره مخزن کیفیت آب آن در حد و 
اندازه بهتری شود.حال خوب سد » چمشیر« نه تنها به معنای افزایش 
توسعه پایدار و ایران قوی در حوزه های کشاورزی،گردشگری و بهبود 
معیشت مردم منطقه است بلکه خط بطلانی بر همه حواشی ایجاد شده 

در روند احداث آن محسوب می شود.
آخرین وضعیت آب پایین دشت سد » چمشیر«

معاون اجرایی طرح سد و نیروگاه »چمشیر« گچساران می گوید: اکنون 
میزان ذخیره آب این سد۴۲۰ میلیون متر مکعب است.محمدرضا فاضل 
افزود: در حالی که دبی ورودی » سد چمشیر« در گچساران هم اکنون 
پنج متر مکعب بر ثانیه است دبی آب خروجی یا آبی که برای آبیاری 
زمین های اطراف رهاسازی می شود ۱۵ متر مکعب بر ثانیه است.وی 
بیان کرد: نتایج آزمایش های امروز کارشناسان از خروجی آب سد » 
چمشیر« گچساران، » ای سی« حدود ۲ هزار را نشان می دهد درحالی 
که این شاخص در مدت مشابه پارسال تا چهار هزار و ۵۰۰ ای سی 
هم گزارش شده بود.کارشناسان حوزه آب کهگیلویه و بویراحمد با اشاره 
به اینکه » ای سی« یک ویژگی کیفی در منابع آب های سطحی، 
زیرزمینی، قنات ها و غیره است تاکید می کنند برای کشاورزی انواع 
محصولات و گیاهان ، آب تا بالای سه هزار و ۵۰۰ ای سی هم مصرف می 
شود.وی عنوان کرد: این نمره قبولی برای آب موجود در سد » چمشیر« 
گچساران از معادل یک پنجم ذخیره کامل این سد به دست آمده است.

فاضل ادامه داد: با افزایش حجم مخزن، این »ای سی« باز هم کاهش پیدا 
خواهد کرد و کیفیت آب آن بهتر خواهد شد و هیچ نگرانی درباره کیفیت 
آب سد » چمشیر« وجود ندارد.معاون اجرایی طرح سد و نیروگاه » 
چمشیر« گچساران افزود: بدنه سد » چمشیر« از نوع بتن Rcc است که 
با هدف ذخیره و بهبود کیفیت آب و کنترل سیلاب ها بر روی رودخانه 
» زهره« ساخته شده است.فاضل با اشاره به اینکه آورده متوسط دراز 
مدت رودخانه » زهره« بیش از یک هزار و ۷۰۰ میلیون متر مکعب است 
تاکید کرد: ذخیره سیلاب ها و استفاده از آب ذخیره شده برای توسعه 
و بهبود فعالیت های کشاورزی در پایین دست سد از مهمترین ارمغان 

های این سازه بزرگ است.

ابلاغ  به  اشاره  با  بنادر و دریانوردی هرمزگان    مدیرکل 
تعرفه های جدید خدمات بندری و دریایی در نیمه دوم سال 
جاری گفت: تعرفه های اعلامی پس از ابلاغ مصوبه هیات 
عامل سازمان بنادر و دریانوردی در این استان اجرایی شده 
است.به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، حسین عباس نژاد افزود: تعرفه های جدید با هدف 
مقابله با رسوب کالا در بنادر و گمرکات کشور تعیین شده 
و در راستای بهره گیری از ظرفیت های اقتصاد دریا محور 
کشور است.به گفته وی؛ براساس کتابچه تعرفه ای جدید و 

در راستای حمایت از صاحبان کالا و اجرای سیاست های 
تشویقی برای سرعت دادن به خروج کالا از بنادر و گمرکات، 
صاحبان کالاها می توانند در صورت خروج کالا خود در مدت 
زمان کمتر از ۳۰ روز از تخفیف ۴۰ درصدی هزینه انبارداری 
برخوردار شوند.منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی به 
عنوان بزرگترین و پیشرفته ترین بندر کانتینری ایران به 
عنوان یکی از مهم ترین مبادی ورودی کالای اساسی کشور 
دارای ۱۸ باب انبار مسقف به مساحت ۱۳۰ هزار مترمربع 
با ظرفیت افزون بر ۳۵۰ هزار تنُ، ۶ پست اسکله ویژه کالای 

اساسی، ظرفیت ۱۰۰ هزار تن انواع کالاهای اساسی فله 
خشک، ۹۰ هزار متر مربع محوطه بارانداز و همچنین تعداد 
سه پایانه نگه داری فرآورده های روغن خوراکی به ظرفیت 
۳۷۰ هزار تن است.گمرک شهید رجایی بندرعباس یکی 
از بزرگترین گمرکات کشور محسوب می شود که در ۱۳۷۶ 
راه اندازی شده و توان پذیرش بیش از ۱۰۰ میلیون تنُ بار 
در سال را دارد.گمرک شهید باهنر نیز بعد از گمرک شهید 
رجایی مهم ترین گمرک جنوب کشور است که در شمال 
خلیج فارس و در نزدیکی مناطق آزاد کیش و قشم قرار دارد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان :

اجرای تعرفه های جدید خدمات بندری و دریایی در هرمزگان 
آغاز شد

ایلام - خبرنگار پیشرو: فرماندار ویژه دهلران با بیان اینکه 
یک هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در حوزه نفت 
و گاز این شهرستان در حال اجرا است، گفت: پتروشمی 
دهلران در حال حاضر ۵۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
اداری بخش"سراب  در نشست شورای  "لطیف صادقی" 
میمه" از توابع شهرستان دهلران، اظهار کرد: سرمایه گذاری 
ها در حوزه نفت و گاز این شهرستان در آینده تداوم دارد و 
ثمره این سرمایه گذاری ها در زمان بهره برداری پروژه ها، 
بروز وظهور می کند و به طور قطع در حوزه های مختلف از 
جمله رونق اقتصادی و اشتغال تاثیر گذار خواهد بود.وی به 
مشکلات پتروشیمی دهلران و رایزنی ها برای رفع مشکلات 
آن اشاره و گفت: یک هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال تا کنون در 
پتروشیمی دهلران هزینه شده است.صادقی تصریح کرد: 
این طرح در حال حاضر ۵۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 

و این پروژه حتما با سرمایه گذاری های بیشتر و همت همه 
مسئولان انجام خواهد شد.فرماندار ویژه دهلران به سرمایه 
گذاری های دولت در حوزه آب و خاک و کشاورزی دهلران 
اشاره و گفت: برای مطالعه سد "چیخاب" نیز اعتبار لازم 

با هماهنگی آب منطقه ای استان پیش بینی شده است.
صادقی با اشاره به اینکه ۲۵ هزار میلیارد ریال برای سد 
اعتبار  این  افزود:  است،  بینی شده  اعتبار پیش  "میمه" 
علاوه بر تکمیل سد "میمه" منجر به تکمیل شبکه های 
آبرسانی در منطقه می شود و کشاورزی بخش مرکزی را 
متحول می کند.وی به اجرای پروژه های راه و شهرسازی 
در خصوص چهار خطه کردن مسیر دهلران به اندیمشک و 
دهلران به مهران هم اشاره و گفت: قطعات مختلفی از مسیر 
دهلران به اندیمشک، حذف نقاط حادثه خیز "نصریان" در 
مسیر دهلران به مهران بطول ۴ کیلومتر و تعریض پل های 

مسیر دهلران به مهران هم با ۲۶۰میلیارد ریال در حال 
انجام است.فرماندار ویژه دهلران انتخابات را عرصه تجلی 
اراده ملت برای تعیین سرنوشت خود دانست و به اهمیت 
انتخابات مجلس دوازدهم و خبرگان رهبری اشاره و گفت: 
همه دستگاه های اجرایی در راستای تامین امکانات برای 
انتخابات شهرستان  با ستاد  انتخابات  چه بهتر برگزاری 

همکاری لازم داشته باشند.
انتخابات  اندرکاران  دست  همه  از  دهلران  ویژه  فرماندار 
شهرستان خواست طبق قانون و با رعایت اصل بی طرفی 
زمینه مشارکت گسترده مردم در انتخابات مجلس دوازدهم 

و خبرگان رهبری را فراهم کنند.
در این نشست که با حضور مدیران دستگاه های اجرایی 
بخش میمه و مسئولان این شهر برگزار شد در خصوص 

توسعه زیرساخت های این بخش بحث و تبادل نظر شد.

یک هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در حوزه نفت و گاز دهلران

مدیرعامل سازمان باغستان شهرداری قزوین  
خبرداد:

آغاز بهسازی و ساخت نهر از رودخانه 
دلیچای به باغستان سنتی قزوین

قزوین -خبرنگار پیشرو: مدیرعامل سازمان باغستان 
شهرداری قزوین گفت: فاز نخست بهسازی و ساخت 
نهر انتقال آب از رودخانه دلیچای به باغستان سنتی 
قزوین آغاز شد.محمدکریم کاظم پور ضمن بیان این 
مطلب اظهار کرد: در فاز نخست این طرح به طول ۲ 
کیلومتر دیواره احداث می شود و مابقی آن به شکل 
احداث کانال با هدف آبرسانی بهتر از رودخانه به سمت 
باغستان سنتی در دستور کار قرار دارد.وی با بیان اینکه 
برای این طرح ۲۶۰ میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته 
شده است، اظهار کرد: با آبرسانی از رودخانه دلیچای به 
سمت باغستان سنتی قزوین حدود ۶۵۰ هکتار از پهنه 
غربی باغستان سنتی از نعمت آب برخوردار خواهند 
شد.کاظم پور، فاصله رودخانه دلیچای تا باغستان سنتی 
را حدود ۳۰ کیلومتر عنوان کرد و گفت: این رودخانه 
که در سمت غرب شهر قزوین قرار دارد، از ارتفاعات 
شمالی استان سرچشمه گرفته و در حدود ۴۰۰ سال 
قبل با احداث یک نهر مصنوعی و به شکل فرعی آب 
رودخانه به سمت باغستان سنتی قزوین منتقل می شد.

این مسوول بیان کرد: مشکل نهر فرعی و منشعب از 
بودن  به خاطر خاکی  بود که  این  رودخانه دلیچالی 
به سمت  را  آبرسانی  نبودن بسترهای لازم در آن  و 
باغستان سنتی با مشکل مواجه ساخته بود.مدیرعامل 
کرد:  خاطرنشان  قزوین  شهرداری  باغستان  سازمان 
تامین آب مورد نیاز باغستان سنتی از مهمترین مواردی 
است که علاوه بر حفظ این میراث کهن به پایداری 
تولید و ارتقای معیشت باغداران منجر می شود.باغستان 
قزوین مجموعه باغ های موجود در نیمه جنوبی، شرقی 
و غرب شهر قزوین با ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار وسعت است 
که در گذشته دور تا دور این شهر را در برمی گرفت.

این باغستان که عمر بسیار طولانی را نیز دارد به استناد 
تاریخ یک هزار و ۱۰۰ سال و به روایتی نیز به دوران 
ساسانیان می رسد که چهار هزار هکتار وسعت داشت.

در گذشته نه چندان دور این باغستان به روش غرقابی 
آبیاری می شد و آب آن نیز توسط پنج رودخانه ارنجک، 
دیزج، دلی چای،  وشته و زویار تامین می گردید اما رفته 
رفته و با توسعه شهر قزوین و برداشت های بی رویه آب 
از رودخانه های بالادست،  این باغستان با کم آبی روبرو 
شده است.براساس اطلاعات صورت گرفته، باغستان 
سنتی قزوین ۶ درجه سانتیگراد هوای قزوین را کاهش 
می دهد و این میزان کاهش درجه حرارت نقش مهمی 

در پایین آورده مصرف انرژی را به همراه دارد.
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گروه ورزشی: رئیس فدراسیون کبدی در 
خصوص برخی شایعات مبنی بر خرید 
داور فینال هانگژو گفت: این حرف کاملا 
مضحک و خنده دار است. اگر این اتفاق 
می افتاد قطعا رای داور به سمت ما بود. 
داوری که خریداری می شود تا آخر مصمم 
و  عنوان  هیچ  به  راه  نیمه  و  می ایستد 

قیمتی تصمیم خود را عوض نمی کند.
پایان  از  پس  هفته  دو  اورسجی  عباس 
بازی های آسیایی هانگژو و اتفاقات عجیب 
و غریب در فینال دیدار کبدی این بازی ها 
بین ایران و هند سرانجام لب به سخن 
گشود و مواردی را در خصوص آن مسابقه 

بیان کرد.
وی گفت: در آن صحنه حساس که چند 
ساعت باعث توقف مسابقه شده بود، حق 
کاملا با هند بود. وقتی این حواشی رخ داد 
و من از جایگاهم پایین آمدم در واقع از 
حیثیت جایگاه رئیس کنفدراسیون آسیا 
استفاده کردم. در غیر این صورت هرگز 
نمی توانستم به عنوان رئیس فدراسیون 
ایران وارد زمین شوم. به خاطر وطن و 
کشورم و مسئولیتی که به عنوان ریاست 
از این پست در  ایران داشتم  فدراسیون 
آسیا استفاده کردم و وارد زمین شدم و 

اعتراض خود را اعلام کردم.
حق با هند بود

وی افزود: از محمد سرور دبیرکل آسیا و 
رئیس فدراسیون جهانی خواستم تا فیلم 
بازی را بازبینی کنند. بعد از آن از بازیکن 
ایران پرسیدند که آیا توسط مهاجم لمس 
شدید، گفت خیر. اصرار بیشتر هندی ها 
اجحاف در حق تیم مقابل بود. ما چندین 
بار فیلم را تماشا کردیم و متوجه شدیم که 
حق با هند بود. گله و شکایت من برای این 
بود که داور نمی توانست روی تصمیم خود 
بایستد و قاطع باشد. داور ابتدا اعلام کرد 

یک بر یک و بعد گفت ۳ بر یک.
است/  مضحک  داور  خرید  اورسجی: 
تغییرات گسترده در تیم ملی کبدی بانوان

ناراحتیم ام از نداشتن تمرکز داور بود
رئیس فدراسیون کبدی عنوان کرد: من 
اینکه داور و سرداور تمرکز نداشتند،  از 
بسیار ناراحت شدم و نسبت به این موضوع 
واکنش نشان دادم. داور تشخیص نمی داد 
هند  و  ما  تیم  به  باید  امتیازی  چه  که 
می داد. همین باعث شد که بازی متوقف 
شود. در واقع از عدم تصمیم قاطع داور 
ناراحت شدم اما در نهایت حق با هند بود.

به شدت از عملکرد تیم ملی کبدی مردان 
راضی هستم

مردان  کبدی  ملی  تیم  شد:  یادآور  وی 
شایستگی کسب طلا را داشت. آنها ۱۵ 
اردوی فشرده و بسیار سخت را پشت سر 
گذاشتند و از عملکرد تیم ملی کبدی به 
بسیار  ما  بازیکنان  هستم.  راضی  شدت 
ظاهر  مقتدر  و  همدل  منسجم،  خوب، 
شدند. چه بسا اگر شانس مقداری با ما 
بود به طلا هم می رسیدیم. همین الان هم 
تیم کبدی مردان را طلایی می بینیم و آنها 
بسیار شایسته بازی کردند و لیاقت کمتر 

از طلا را نداشتند.
خرید داور مضحک است

اورسجی در پاسخ به این پرسش که برخی 
عنوان کردند که شما داور را خریده اید، 
خاطرنشان کرد: این حرف کاملا مضحک 
و خنده دار است. اگر این اتفاق می افتاد 
قطعا رای داور به سمت ما بود. داوری که 
خریداری می شود تا آخر مصمم می ایستد 
و نیمه راه به هیچ عنوان و قیمتی تصمیم 
خود را عوض نمی کند. از جایگاه رئیس 
کنفدراسیون کبدی آسیا حاضر نیستم 
و  مصمم  شود.  خورده  تیمی  هیچ  حق 

قاطع روی این موضوع می ایستم.
ایران فقط چهار سهمیه در داوری بازی ها 

داشت
وی در واکنش به اینکه چرا تعداد داوران 
ایرانی در آسیا زیاد نبود، گفت: در گذشته 
وقتی هندی ها میزبان مسابقات جهانی 
داوران  از  زیادی  تعداد  بودند  آسیایی  و 
هندی و پاکستانی حضور داشتند. حداقل 
۲۳ داور هندی در جاکارتا حضور داشتند. 
زمانی که رئیس کنفدراسیون کبدی آسیا 
شدم، اسامی داوران در بازی ها اعلام شده 
بود. با توجه به تعویق بازی های آسیایی، 
یکسال و نیم گذشته اسامی داوران توسط 
محمدسرور دبیر کنفدراسیون آسیا اعلام 
شده بود. ما در کل چهار سهم داشتیم 
و باقی داوران از طرف رئیس فدراسیون 
جهانی، مدیر اجرایی شورای المپیک آسیا 
و تعدادی خارج از هند و آسیا به بازی ها 

دعوت شده بودند.
تیم ملی  بگوید  بعید می دانم مازندرانی 

ضعیف بود
رئیس کنفدراسیون کبدی در پاسخ به 
این پرسش که غلامرضا مازندرانی اعلام 
کرده که تیم ملی کبدی مردان فوق العاده 
ضعیف عمل کرد، خاطرنشان کرد: بعید 
می دانم وی چنین حرفی درباره تیم ملی 
مطرح کرده باشد. شاید به خاطر تمرینات 
و انتظاری که از تیم داشته و باید مقتدرانه 
تیم های دیگر را شکست می داد، چنین 
حرف هایی زده باشد. اگر فوق العاده ضعیف 
بودیم که باید اختلاف امتیازی ما با هند 
۲۰ به ۳۰ می شد نه آنکه پا به پای آنها 
پیش برویم اما تیم خیلی خوب و شایسته 
عمل کرد. مازندرانی چون توقع زیادی از 
تیم داشته است از چنین نتیجه ای راضی 

نبود.
به  مالیات  درصد   ۲۵ مهاجرانی  ابوذر 

فدراسیون پرداخت نکرده است
وی در واکنش به انتقادات ابوذر مهاجرانی 
مبنی بر اینکه چرا از تیم ملی حذف شده 
است و بازیکنان باید ۲۵ درصد به سرمربی 
یادآور  می کردند،  پرداخت  فدراسیون  و 
شد: در تمام رشته های ورزشی به خصوص 
تیمی معمولا افرادی که از اردوی تیم ملی 
حذف می شوند اعتراضات خود را به انواع 
مختلف عنوان می کنند. ابوذر مهاجرانی و 
۵۰ نفر دیگر در اردو بودند و اعزام نشدند. 
دلیل ندارد که تک تک بازیکنان علت خط 
خوردن را از سرمربی و فدراسیون بخواهد. 
تیم ملی کبدی ۵۰ نفر نیست، ۱۲ نفره 
است. ۶۰ نفر به اردو دعوت می شوند و 
سرمربی تیم ملی با توجه به نیازها و از 
همه مهم تر به لحاظ فنی در پست های 

مختلف، بازیکن دعوت می کند.
و  مهاجر  نمی گویم  داد:  ادامه  اورسجی 
ورزشکاران دیگر بازیکنان خوبی نبودند 
جاکارتا  در  که  بودند  ارزنده  آنها  قطعا 
به مدال طلا رسیدند و برای ما عزیز و 
محترم هستند. نکته اینجاست سرمربی 
انتخاب می کند که  را  بازیکن  ملی  تیم 
با تیم هماهنگ و پشتوانه خوبی باشد. 
اما شاید در  بازیکن خوبی است  مهاجر 
تاکتیک های سرمربی تیم ملی نگنجید 
ما  و  است  فنی  کاملا  بحث  یک  این  و 
چرا  که  کنیم  دخالت  نمی توانیم  هم 
این  نشد.  یا  شد  انتخاب  بازیکن  یک 
ملی  تیم  کادر  و  سرمربی  سیاست های 
است تا از یک بازیکن استفاده کند یا نکند. 
بحث انسجام تیم ملی از همه مهم تر است 
و اگر بازیکنان یکدل و همسو با سیاست 
سرمربی نباشند عملکرد خوبی ندارند و 

تیم آسیب پذیر می شود.
بازیکنی تاکنون یک ریال به سرمربی تیم 

ملی نداده
مهاجر  ابوذر  اگر  یقینا  کرد:  اضافه  وی 
پرداخت  پولی  فدراسیون  به  درصد   ۲۵
کرده من حاضرم همه ۲۵ درصد را به او 
بازگردانم، اما اگر او چنین مالیاتی پرداخت 
نکرده است باید به عنوان یک ورزشکار 
اخلاق مدار ۲۵ درصد به ما مالیات بدهد. 
عنوان  هیچ  به  هم  ملی  تیم  سرمربی 
قراردادی در اختیار ما نگذاشته که بازیکن 

به او ۲۵ درصد مالیات بدهد. وی به عنوان 
مربی ۳۰ سال در این رشته زحمت کشید 
و در سه سال گذشته به افرادی به صورت 
رایگان آموزش می داد و خودش باشگاهی 
را  باشگاه  اجاره  پول  و  می کرد  اجاره  را 
هم  شهریه ای  حتی  می کرد.  پرداخت 
نمی گرفت و بازیکنان خوبی را به تیم های 

ملی و باشگاهی تزریق کرد.
رئیس فدراسیون کبدی افزود: وی اجباری 
برای فردی نداشت و در قرارداد باشگاهی 
او  با  بازیکنی  اگر  که  کرده  عنوان  خود 
قرارداد بست و مبلغ را به عنوان حق رشد 

و تعلیم از شخص می گیرد. 
در واقع بازیکنان جوان را رایگان پرورش 
می دهد و اگر شناخته شدند به وی مبلغی 
پرداخت می کنند اما هفت بازیکن با سابقه 
تیم ملی و حتی کاپیتان تیم اصلا با وی 
به  که  هستند  کسانی  ندارند.  قراردادی 
به  و  شده اند  کبدی  عرصه  وارد  تازگی 
مازندرانی  آموزش  تحت  رایگان  صورت 
هستند و تا به امروز یک ریال هم فردی به 

مازندرانی نداده است.
وی درباره انتقادها به عدم اعتراض سرمربی 
تیم ملی در دیدار فینال با هند گفت: وی 
یک کارت سبز دریافت کرده بود و اگر 
اعتراض می کرد کارت زرد می گرفت و در 
نهایت نیمکت را ترک می کرد و یک امتیاز 

فنی هم به تیم حریف می دادند.
برخی با غرض ورزی کارهای ما را دخالت 

عنوان می کنند
این موضوع که  به  واکنش  در  اورسجی 
چرا در جریان مسابقات تیم ملی کبدی 
رئیس  داد:  پاسخ  کردید،  دخالت  زنان 
فدراسیون کبدی ایران و پاسخگوی نتایج 
هستم. وقتی نتیجه مثبت یا منفی باشد 
من باید جواب دهم و به تمام امور نظارت 
کنم. این امر دخالت نیست بلکه نظارت 
است.  فدراسیون  رئیس  درصدی  صد 
شاید برخی ها با غرض ورزی کارهای ما 
را دخالت عنوان می کنند. تاسف می خورم 
که بعضی من و مازندرانی را دوست ندارند 
و از نتیجه بد کشورمان خوشحال می شوند 
و باید گریست بر حال فردی که چنین 

تفکری داشته باشد.
دیگر با سرمربی هندی تیم ملی کبدی 

زنان کار نمی کنیم
وی اضافه کرد: من از عملکرد مردان راضی 
هستم اما در بخش بانوان نیاز به تحول 
اساسی داریم و با سرمربی هندی هم دیگر 
کار نمی کنیم. بیش از ۹۰ درصد بازیکنان 
و کادر فنی تغییر می کند. می خواهم از 

مربیان داخلی استفاده کنم.
برای  الان  همین  از  گفت:  اورسجی 
دنبال  به  آسیا  کمیته های کنفدراسیون 
بخش های  در  و  هستم  متخصص  افراد 
برای  کشورها  تا  کردیم  اعلام  مختلف 
سایت  کارهای  کنند.  ارسال  رزومه  ما 
سرعت  با  را  آسیا  کبدی  کنفدراسیون 
دو  در  انجام می دهیم. همچنین  زیادی 
ماه آینده برای تقویت داوران آسیا و جهان 

میزبانی کلاس داوری بین المللی هستیم.

سرپرست تیم ملی پارادوومیدانی: 

گرفتن مدال های 
ورزشکاران ما یک سرقت 

ورزشی بود
سرپرست تیم ملی پارادوومیدانی و رئیس فدراسیون جانبازان 
توضیحاتی درباره پس گرفتن مدال های طلا و نقره نمایندگان 

کشورمان ارائه داد.
سیدمحمد شروین اسبقیان، سرپرست تیم ملی پارادوومیدانی 
در بازی های پاراآسیایی هانگژو درباره پس گرفتن مدال های طلا 
و نقره ورزشکاران ایران اظهار داشت: نفوذ چین باعث شد که 

یک سرقت ورزشی و مدالی صورت بگیرد و مدال های طلا و 
 F۵۶ نقره هاشمیه متقیان و زینب مرادی در پرتاب نیزه کلاس
بانوان پس گرفته شود.رئیس فدراسیون ورزش های جانبازان و 
توان یابان در واکنش به اتفاقی که برای هاشمیه متقیان و زینب 
مرادی افتاد، گفت: اعتقاد دارم یک سرقت ورزشی و مدالی 
صورت گرفته است چرا که به ورزشکاران ما اجازه دادند در کال 

روم حاضر باشند و سپس در مسابقه شرکت کنند. 
شش پرتاب سنگین هم داشتند و در نهایت حکم قهرمانی را 
هم اهدا کردند که هم اکنون نزد ما است. حتی قهرمانان ما در 
تست دوپینگ هم شرکت کردند و همه مراحل را طی کردند.

اسبقیان ادامه داد: بعد از مسابقه، چینی ها اعتراض کردند که 
ورزشکاران ما دقایقی دیر وارد کال روم شده اند که این حرف 
خلاف مقررات است چرا که داور بر اساس مقررات تشخیص 

داده که مشکلی نیست. در آن مرحله داور تصمیم گیرنده است 
و در چنین مواقعی کارت زرد نشان می دهد و تاکید می کند در 
صورت تکرار مشکل ایجاد می شود. هیچ جا هم ثبت نشده که 
تاخیر داشتند یا نداشتند، پس گرفتن مدال از ورزشکاران ایران 

کاملا غیرقانونی است. 
مدال طلا و نقره را در حالی از ورزشکاران ما گرفتند که مدال 
طلا را به ورزشکار چین دادند. در واکنش به این موضوع رئیس 
کمیته ملی پارالمپیک هم مکاتبه ای با فدراسیون جهانی داشتند 

که البته تا به این لحظه پاسخ شفافی دریافت نکرده ایم.
ارزش های  از  ناخوشایند  اتفاق  این  کرد:  تاکید  وی 
ورزشکاران ما کم نمی کند. فراموش نکرده ایم که هاشمیه 
متقیان، ورزشکار متدین و با ایمان ما مدال پارالمپیک 

توکیو را دارد.

از حیثیت جایگاه رئیس آسیا استفاده کردم؛

مدیرعامل استقلال خوزستان  تغییرات گسترده در تیم ملی کبدی بانوان
انتخاب شد

طی حکمی از سوی هیات مدیره باشگاه ، مدیرعامل 
باشگاه استقلال خوزستان به صورت رسمی کار خود را 
در این تیم دنبال خواهد کرد.در شرایطی که بعد از تغییر 
و تحول در باشگاه استقلال خوزستان، امید علی نجفی 
به عنوان سرپرست طی هفته های اخیر کار را دنبال 
کرده بود، اکنون به صورت رسمی به عنوان مدیرعامل 
آبی پوشان انتخاب شد.نجفی که سابقه مدیریت بیش از 
یک دهه از شرکت های صنعتی و تولیدی را در کارنامه 
دارد و پیش از این با حضور در هیات مدیره باشگاه 
استقلال خوزستان با شرایط و جو این باشگاه کاملا 
آشنایی داشت، بعد از تجربه چند ماه حضور در پست 
سرپرستی، اکنون با نظر مدیران و مالکان این باشگاه 
به عنوان مدیرعامل انتخاب و کار خود را دنبال خواهد 
کرد.در شرایطی که تصور می شد با توجه به شناخت 
کم نجفی از جو فوتبال او اسیر حواشی و شایعات و 
فشارهای شکل گرفته به واسطه نتایج تیم قرار گیرد، اما 
مدیرعامل کنونی آبی ها با استراتژی قابل توجهی، بیشتر 
توجه خود را معطوف  به بحث زیرساختی و ثبات در این 

باشگاه کرده است.

پورسلمان: 
از اینکه مدال خوشرنگ تری 

در هانگژو نگرفتیم عذرخواهی 
می کنم

رئیس فدراسیون شمشیربازی گفت: باید مدال ما در بازی های 
آسیایی خوشرنگ تر می شد ولی خداراشکر حداقل ها را گرفتیم.

علیرضا پورسلمان در خصوص عملکرد تیم سابر در بازی های 
آسیایی و کسب دو مدال برنز در این مسابقات اظهار داشت: 
به دنبال بازسازی روحی و روانی تیم سابر هستیم. باید مدال ما 
در بازی های آسیایی خوشرنگ تر می شد ولی خداراشکر که با 
ابزاری که داشتیم دست خالی باز نگشتیم و حداقل ها را گرفتیم. 
از کادر فنی تیم سابر، بازیکنان، وزارت ورزش و کمیته ملی 
المپیک به دلیل حمایت هایی که داشتند قدردانی می کنم اما 
باید بگویم از مردم عزیز ایران به دلیل اینکه نتوانستیم مدال 
خوش رنگ تری بگیریم، عذرخواهی می کنم.وی در ادامه افزود: 
اگر واقع بینانه نگاه کنیم باید بگوییم که شرایط ما متفاوت است. 
ژاپن مربی خارجی و ابزار لازم برای قهرمانی را دارد اما با وجود 
این تدارکات خوب نتوانست در انفرادی و تیمی در بازی های 
آسیایی نتیجه بگیرد. عربستان از یک ماه قبل از بازی های 
آسیایی در هانگژو اردو زده بود و مربی فرانسوی استخدام کرده 
است. این یک زنگ خطر برای سابر ما است.رئیس فدراسیون 
شمشیربازی در مورد وضعیت علی پاکدامن گفت: پاکدامن باید 
به وضعیت قبلی خود برگردد و به عنوان یک بازیکن مطمئن 
به تیم کمک کند. او رنکینگ ۹ دنیا است و همه او را به عنوان 
یک سابریست خوب می شناسند و قطعا به روزهای اوج خود 
باز می گردد.پورسلمان عنوان کرد: سعی می کنیم پشتوانه های 
تیم ملی را تقویت کنیم شاید در کوتاه مدت نتیجه لازم را 
نگیریم ولی باید از پشتوانه ها حمایت کنیم در همین راستا به 
مسابقات عراق در کنار بزرگسالان 4 جوان اعزام کردیم.وی با 
اشاره به لزوم پشتوانه سازی در تمام اسحه ها گفت: در بحث 
اعزام بزرگسالان به مسابقات این موضوع را تاکید کردم که اگر 
قصد ادامه حضور در تیم ملی را دارید به سفر بروید. فدراسیون 
بودجه ندارد که بخواهد آن را دور بریزد. ما باید روی جوانان 
سرمایه گذاری کنیم و از طرفی بزرگسالان هم دارای رنکینگ 
هستند باید از ظرفیت آنها استفاده کرد. تلاش می کنم در اعزام 
ها حقی ضایع نشود و هر کسی که لیاقت دارد باید اعزام شود.

پورسلمان افزود: تقریبا هفته ای یک مسابقه داخلی داریم و 
حجم مسابقات آنقدر بالاست که هیئت ها خسته شده اند اما 
این کار در راستای ایجاد انگیزه در بین ورزشکاران است. در 
حال حاضر کیومرث هاشمی، وزیر ورزش هم قول داده است 
که در جهت تامین تجهیزات از شمشیربازی حمایت کند و در 
بحث احداث سالن نیز ما را حمایت می کنند.وی در خصوص 
اعزامی به  نفرات  نهایی  باقرزاده در لیست  عدم حضور کیانا 
گرجستان در شرایطی که در ثبت نام اولیه نام او وجود داشت، 
تاکید کرد: کیانان باقرزاده بر زبان انگلیسی تسلط دارد  و برای 
حضور در دوره داوری فلوره و سابر راهی قزاقستان شده بود و 
این مدرک را گرفت که اتفاق خوبی بود. وقتی به تهران برگشت 
با او صحبت کردم و دچار سرماخوردگی شده بود و به همین 
دلیل به گرجستان نرفت. او از شمشیربازان خوب ماست و در 

مسابقات همیشه خوب ظاهر شده است.

مرادی: 
با وجود مصدومیت از عملکردم 

راضی هستم
ماه  پارادوومیدانی کشورمان گفت: چند  نقره ای  مرد 
پیش یک مصدومیت جدی داشتم اما از عملکرد خودم 
راضی هستم.مهدی مرادی پس از کسب مدال نقره 
پرش طول ۱۳ در بازی های پاراآسیایی هانگژو اظهار 
کرد: خدا کمک کرد و مدال نقره گرفتم. چند ماه پیش 
یک مصدومیت جدی داشتم اما از عملکرد خودم راضی 
هستم.وی ادامه داد: انشاءالله در آینده با بهتر کردن 
رکوردهایم بتوانم مدال های خوش رنگ تری به دست 
آورم.دارنده مدال نقره بازی های پاراآسیایی هانگژو در 
پایان گفت: از مردم ممنونم که همیشه دعای آنها بدرقه 

راهم بوده است.
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ملکی: 
تیم گلبال بانوان جوان شده

سرمربی تیم ملی گلبال بانوان گفت: امیدوارم از این به 
بعد با انجام بازی های تدارکاتی ، تیم هرچه سریع تر به 
تجربه کافی برسد.طیبه ملکی، سرمربی تیم  ملی گلبال 
ایران پس از مسابقه در بازی های پاراآسیایی هانگژو، 
اظهار داشت: ما در بازی های قبلی همیشه با اختلاف 
شرایط  بار  این  اما  می دادیم،  شکست  را  تایلند  گل 
تغییر کرده بود، چرا که تیم ما جوان شده است. این 
بچه ها این بچه ها استعداد زیادی دارند، اما هنوز تجربه 
ندارند.ملکی در مورد بازی فردا مقابل ژاپن هم گفت: 
مسابقه بسیار سختی است. من حریف را کاملاً آنالیز 
کردم و گفتنی های لازم گفته شده، اما باید دید بچه ها 
درون زمین چقدر از عهده کار ها برمی آیند.وی افزود: 
آن ها استعداد و توانایی زیادی دارند، اما به اندازه کافی 
میدان ندیده اند. امیدوارم از این به بعد با انجام بازی های 
تدارکاتی بین المللی، تیم هرچه سریع تر به تجربه کافی 

دست پیدا کند تا در تورنمنت های آینده موفق باشیم.

معینی: 
به بیشتر بازیکنان اصلی مقابل چین 

استراحت دادم

سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر بانوان گفت: به 
بازیکنان اصلی بیشتر استراحت دادیم تا برای بازی 
معینی،  آزاده  برویم.  میدان  به  قوا  تمام  با  تایلند  با 
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر بانوان کشورمان پس از 
شکست مقابل تیم قدرتمند چین گفت: بازی سختی 
بود، پیش بینی این بازی را می کردیم. مقابل یکی از 
تیم های برتر جهان بازی داشتیم. با توجه به اینکه فردا 
باید از ساعت ۱۹ مقابل تیم تایلند در دیدار رده بندی 
بازی کنیم، سعی کردیم از همه بازیکن ها در این بازی 
استفاده کنیم و به بازیکنان اصلی بیشتر استراحت 
دادیم تا برای بازی با تایلند با تمام قوا به میدان برویم.

وی با اشاره به اینکه بازی با تایلند غیرقابل پیش بینی 
است گفت: امیدواریم و تمام تلاشمان را می کنیم تا به 
پیروزی برسیم.معینی در پایان گفت: تیم ما جوان و 
آینده.دار و از پتانسیل بالایی برخوردار است و می تواند 

در آینده حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد.

ایران با 4۷ نشان رنگارنگ در جایگاه 
دوم بازی های پاراآسیایی

کاروان ورزشی ایران در روز دوم بازی های پاراآسیایی 
با  هانگژو ۲۵ نشان رنگارنگ کسب کرد و همچنان 
مجموع 4۷ نشان، جایگاه خود را در رده دوم جدول 
بازی های  دوره  دوم چهارمین  کرد.روز  بازی ها حفظ 
پاراآسیایی هانگژو هم برای کاروان کشورمان پر افتخار 
بود و نمایندگان کشورمان در رشته های مختلف ۲۵ 
نشان رنگارنگ دیگر کسب کردند.  مجموع نشان های 
ایران در این روز ۲۵ نشان متشکل از ۸ طلا، ۱۱ نقره و 
۶ برنز بود. اسامی مدال آوران ایران در روز دوم بازی ها 

به شرح زیر است: نشان طلا: 
۱ - الهام صالحی - )پاراپرتاب وزنه( 
۲ - مهرداد مرادی )پارادوومیدانی( 

۳- اسلام جاهدی )پاراقایقرانی( 
4- پرستو حبیبی )پارادوومیدانی( 

۵- علی پیروج )پارادوومیدانی - پرتاب نیزه( 
۶- فائزه احمدی )پاراتیراندازی - تپانچه ۱۰ متر( 

۷- رزا ابراهیمی )پاراتکواندو( 
۸- مهدی پوررهنما )پاراتکواندو( 

 )۳ kl نشان نقره:  ۱ - شهلا بهروزی راد )کانو کلاس 
۲ - صادق بیت سیاح )پرتاب نیزه( 
۳- محسن بختیار )پاراوزنه برداری( 

4 - امیر خسروانی )پرش طول - پارادوومیدانی( 
۵- سجاد نیک پرست )پارادوومیدانی - پرتاب نیزه( 
۶- ساره جوانمردی )پاراتیراندازی - تپانچه ۱۰ متر( 

۷- سعید صادقیان پور )پاراتکواندو( 
۸- موسی غلامی )پاراجودو( 

۹- رومینا چمسورکی )پاراتکواندو( 
۱۰- امیر جعفری )پاراوزنه برداری( 

۱۱- سینا ضیغمی نژاد )پاراشنا - ۲۰۰ متر مختلط انفرادی( 
 )۲ kl نشان برنز: ۱ - رؤیا سلطانی )کانو کلاس 

۲- سیدیوسف یوسفی )پاراوزنه برداری( 
۳- محمد دلیر )پارادوچرخه سواری - تایم تریل( 

4- مهدی برچلو )پاراجودو( 
۵- شاهین ایزدیار )پاراشنا - ۲۰۰ متر مختلط انفرادی( 
۶-محمدحسین کریمی )شنای ۱۰۰ متر پروانه(کاروان 
ورزشی ایران در پایان دومین روز از بازی های پاراآسیایی 
هانگژو با کسب ۱۶ نشان طلا، ۱۹ نقره و ۱۲ برنز پس 

از چین در مکان دوم جدول توزیع مدالی قرار گرفت.

واکنش اتحادیه جهانی کشتی به 
صادرنشدن روادید امید های ایران

اتحادیه جهانی کشتی با اعلام اینکه با وجود پیگیری های انجام شده، آلبانی روادید کشتی 
گیران ایران را برای حضور در رقابت های زیر ۲۳ سال جهان صادر نکرده است، از این 

موضوع ابراز نا امیدی عمیق کرد.
متن بیانیه درج شده در سایت اتحادیه جهانی به شرح زیر است:

اتحادیه جهانی کشتی نا امیدی عمیق خود را از بحران دیپلماتیک ناگهانی آلبانی در مورد 
رد ویزای کشتی گیران ایران برای حضور در رقابت های جهانی زیر ۲۳ سال جهان که قرار 

بود روز های ۱ تا ۷ آبان ماه در تیرانا برگزار شود، اعلام می کند.
هم فدراسیون کشتی آلبانی و هم اتحادیه جهانی کشتی برای تسهیل صدور روادید لازم 
برای همه شرکت کننده ها از جمله کشتی گیران ایرانی تلاش خستگی ناپذیری داشتند، 
ولی با وجود تلاش ها، مسئولان کشور آلبانی حق حضور تیم ایران در این مسابقات را 

رد کردند.
اتحادیه جهانی کشتی با بیان اینکه در کنار همه کشتی گیران می ایستد و متعهد است 
که این ورزش را برای هر کشوری فراگیر  کند، در آینده نگاهی عمیق تر به این موضوع 

خواهد داشت.

کشورهای رکورددار کسب توپ طلا معرفی شدند.
مراسم اهدای توپ طلای ۲۰۲۳ قرار است دوشنبه آینده 
در پاریس به میزبانی مجله فرانس فوتبال برگزار شود تا 

بهترین فوتبالیست دنیا انتخاب شود.
آماری  در  آرژانتین   »TNT« نشریه  رابطه  همین  در 
را  کردند  را کسب  توپ طلا  بیشترین  که  کشورهایی 
معرفی کرد. در این لیست آرژانتین با یک بازیکن یعنی 

مسی ۷ توپ طلا گرفته و صدرنشین است.

آلمان هم با کسب ۷ توپ طلا توسط ۵ بازیکن در رده 
دوم ایستاد. هلند با ۷ توپ طلا با ۳ بازیکن در رده سوم 
قرار گرفت. پرتغال با ۷ توپ طلا با ۳ بازیکن در رده چهارم 

ایستاد.
فرانسه با ۷ توپ طلا با ۵ بازیکن در رده پنجم قرار گرفت. 
برزیل با ۵ توپ طلا با 4 بازیکن در رده ششم ایستاد. 
انگلیس با ۵ توپ طلا با 4 بازیکن در رده هفتم قرار گرفت. 

ایتالیا با ۵ توپ طلا با ۵ بازیکن در رده هشتم ایستاد.

کدام کشور رکورددار کسب توپ طلا است؟
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سخنگوی صنعت آب:
صادرات آب معدنی مانعی ندارد

حجم  اینکه  به  باتوجه  گفت:  آب  صنعت  سخنگوی 
صادرات آب معدنی محدود است، این موضوع مشکلی 
در برنامه ها و سیاست های کشور ایجاد نمی کند و مانعی 
ندارد.عیسی بزرگ زاده، با اشاره به صادرات آب معدنی 
و تاثیرات آن بر زیست بوم کشور، اظهار کرد: حجم آب 
معدنی که از کشور خارج می شود در قیاس با آب شرب 
بسیار محدود است به طوری که نمی توان نام صادرات 
آب را روی آن گذاشت، ضمن اینکه برای این موضوع 
نیز تدابیری لحاظ می شود.وی با بیان اینکه آب معدنی از 
منابعی تامین می شود که در آن مناطق منابع آب کافی 
وجود دارد، گفت: به طور مثال در صورتی اجازه برداشت 
داده  به یک سرمایه گذار  در یک چشمه  معدنی  آب 
می شود که در آن منطقه مشکل پایداری محیط زیستی 
وجود نداشته باشد، در این شرایط مشکلی برای برداشت 
آب نیست.به گفته سخنگوی آب  زمانی که سرمایه گذار 
درخواست می دهد که با احداث یک کارخانه و ایجاد 
اشتغال کار را پیش ببرد و در آن منطقه  نیز مشکلی از 
نظر منابع آبی و محیط زیستی وجود نداشته باشد با این 
مساله موافقت به عمل می آید. بزرگ زاده اظهار کرد: با 
توجه به اینکه این موضوع مشمول فشارهای سیستمی 
تداخل  اکوسیستمی کشور  آوری  تاب  با  و  نمی شود 

ندارد، از نظر ما مانعی برای صادرات آب معدنی نیست.
 برآوردها نشان می دهد صادرات آب های بسته بندی در 
سال کمتر از ۲ میلیون دلار است که رقم بسیار کمی 

محسوب می شود.

معاون صنایع عمومی وزارت صمت طی 
نامه ای اعلام کرده که ممنوعیت ترخیص 
روغن خام سویا و روغن خام آفتابگردان 
کشور  جاری  مقررات  و  ضوابط  خلاف 
است.محمد مهدی برادران - معاون صنایع 
عمومی وزیر صنعت، معدن و تجارت- در 
پیمان پاک -قائم مقام  به علیرضا  نامه ای 
و  بازرگانی  امور  در  وزیر جهاد کشاورزی 
تنظیم بازار- با اشاره به اینکه روغن نباتی 
به عنوان یک کالای اساسی و استراتژیک 
دارای جایگاه بسیار مهم و حساس در کشور 
و حایز اهمیت برای رصد و پایش توسط 
این وزارتخانه است و در حال حاضر مواد 
اولیه مورد نیاز این صنعت با عنوان روغن 
خام توسط آن وزارتخانه تامین می شود، 

با  صنعت  این  تولیدکنندگان  که  گفته 
توجه به اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها 
با  را  همکاری  نهایت  مقرر  زمان های  در 
دولت انجام دادند؛ به نحوی که با پیگیری 
صورت گرفته در دو مرحله  در جهت رفاه 
مصرف کنندگان اقدام به کاهش قیمت خود 
کرده اند. اما علی رغم همکاری های صورت 
گرفته، سرپرست معاونت توسعه بازرگانی 
آن وزارتخانه طی نامه ای در میانه مهر ماه 
برای ترخیص روغن خام سویا و روغن خام 
آفتابگردان درخواست ممنوعیت ترخیص 
هیچگونه  اعلام  بدون  کشور  گمرکات  از 

مستنداتی را اعلام کرده است. 
در ادامه این نامه آمده که مطابق تبصره 
و  صادرات  مقررات  قانون   ۴ ماده  ذیل 

واردات: »وزارتخانه ها و سازمان های مسئول 
استانداردهای  و  مقررات  ضوابط  تعیین 
ورود  و  ترخیص  برای  که  گواهی  صدور 
باید ضوابط یاد شده  کالا مخالف باشند، 
را به وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام 
و وزارت یادشده به صورت عام و... اجرایی 
با  کند«. همچنین مطابق ماده ۶ مبارزه 
قاچاق کالا و ارز و ماده ۲۳ قانون احکام 
مقررات  و  ضوابط  خلاف  امر  این  دائمی 

جاری کشور است.
بنابراین به گفته این مقام مسئول هرگونه 
اقدام که منجر به عدم تامین به موقع مواد 
اولیه مورد نیاز صنعت شود، منجر به ایجاد 
اقدامات  و  شد  خواهد  کشور  در  بحران 
صورت گرفته توسط آن وزارتخانه باید در 

راستای رشد و توسعه صنایع و نه صرفا در 
حمایت از شرکت مادر تخصصی بازرگانی 
دولتی ایران باشد. بنابراین در صورت عدم 
رسیدگی به موقع کلیه تبعات متاثر از این 
اقدام بر عهده آن وزارتخانه است.همچنین 
ضمن  است:  شده  آورده  نامه  انتهای  در 
هرگونه  و  مشترک  جلسه  برای  آمادگی 
ترتیبی  می شود  درخواست  همفکری 
اتخاذ شودد موضوع در اسرع وقت بررسی 
و در راستای رفع هرگونه محدودیت اقدام 
لازم صورت گیرد.گفتنی است میانه مهر 
که  کرد  اعلام  جهادکشاورزی  وزارت  ماه 
ترخیص روغن خام آفتابگردان و سویا از 
تمامی مبادی گمرکات کشور از اول آبان 

ممنوع است.

وزارت صمت اعلام کرد:

ممنوعیت واردات روغــن غیرقانونی است

وزیر نیرو گفت: علاوه بر اضافه شدن دو میلیون مشترک 
جدید، گرمای بی سابقه و استمرار گرما در تابستان ۱۴۰۲ 
باعث شد بیش از ۳۶ مرتبه رکورد مصرف سال گذشته 
ارتقا یابد.علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در نشست تخصصی 
توسعه  انسانی،  منابع  بخش های  در  بهره وری  ارتقای 
مدیریت، تحقیقات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: ما مسئول 
تأمین دو عنصر بسیار پراهمیت آب و برق برای رشد و 
تعالی کشور هستیم و این مسئولیت علاوه بر افزایش رفاه و 
رشد اقتصاد، برای رشد صنعت، کشاورزی و سربلندی ایران 
عزیزمان مؤثر است.وی ادامه داد: این در حالیست که این 
دو عنصر در نقاط مختلف جهان با محدودیت روبرو است و 
هنر مدیریت در تأمین و توزیع صحیح و عادلانه آن نقش 
بسیار کلیدی و مهمی را در رشد رضایت مندی و اقتصاد و 
پارامترهای اجتماعی هر کشوری دارد.محرابیان با اشاره به 
شرایط خاص کشور در حوزه آب ادامه داد: کشوری هستیم 
که جمعیت جوان آن برای ایجاد یک حرکت ملی، پا به 
عرصه جامعه گذاشته است. این موضوع که تقاضای آب و 
برق زیاد می شود ذات آن مایه خوشحالی ماست و معنای 

آن این است که کشور در حال رشد و پیشرفت است و باید 
بتوانیم بهترین خدمات را ارائه دهیم.وزیر نیرو با تاکید بر 
بهره وری مصرف آب و برق با توجه به شرایط محدودیت 
منابع و ایجاد رضایت برای مردم خاطر نشان کرد: با توجه 
به این محدودیت ها، امر انرژی و آب امری واجب است، آب 
منبعی تقریباً ثابت است که در طبیعت دچار یک گردش 
و بازچرخانی طبیعی می شود. فاکتورهایی مثل تغییرات 
اقلیمی، شرایط جوی و جبری که بر هر منطقه و اقلیم 
وارد می شود و منابع را روز به روز محدودتر می کند؛ بنابراین 
مدیریت و بهره وری یک امر لازم و واجب است.محرابیان 
با بیان اینکه عدم بهره وری، توزیع نامناسب و هدرروی 
گذشته، امروز برای ما گنج پنهان محسوب می شود تا با 
مدیریت درست و با استفاده از دانش و تجارب و یافته های 
بشر، بهره وری را شکوفا کنیم و بتوانیم با این منابع محدود، 

پاسخ گوی نیازها و افزایش تقاضا باشیم.
وی یادآور شد: افزایش بهره وری کار سختی است؛ اما در 
کشور ما در حوزه های منابع طبیعی برای افزایش بهره وری 
ظرفیت های خوبی وجود دارد.وزیر نیرو با مقایسه وضعیت 

تابستان در سال ۱۴۰۰ با تابستان ۱۴۰۲ ادامه داد: طی دو 
سال گذشته بیش از ۲ میلیون کنتور جدید بین مشترکین 
توزیع شده که بیش از یک و نیم میلیون آن مربوط به 
کنتور خانگی و حدود ۵۰۰ هزار کنتور دیگر هم برای 
مشترکین صنعتی و کشاورزی و.. شامل می شود که قطعاً 
این تعداد نیاز و مصرف جدید دارند. علاوه بر اضافه شدن دو 
میلیون مشترک جدید، گرمای بی سابقه و استمرار گرما در 
تابستان ۱۴۰۲ باعث شد بیش از ۳۶ مرتبه رکورد مصرف 
به کاهش ۲۰  اشاره  با  یابد.محرابیان  ارتقا  سال گذشته 
درصدی ذخیره سد سفیدرود گیلان در دو سال اخیر افزود: 
عمده آب این سد، صرف کشت برنج می شود و علی رغم 
این کاهش، درصد محصول تولیدی افزایش پیدا کرده و 
این نشان می دهد صرفاً آب بیشتر محصول بیشتر نیست.بر 
اساس اعلام وزارت نیرو، وی با تاکید بر اینکه عوامل تولید با 
بهره وری منابع انسانی رابطه تنگاتنگی دارد، گفت: چنانچه 
منابع انسانی در فکر، اعتقاد، عمل، تکنیک و رفتار سازمانی 
در هماهنگی ها و گزارش ها به بهره وری اعتقاد داشته باشد، 

این مفهوم در سازمان ایجاد می شود.

وزیر نیرو :

مصرف بــرق در تابستان ۳۶ بار رکــورد زد

رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از مکاتبه با بانک مرکزی 
برای ابلاغ وام ۳۵۰ میلیون تومانی مسکن روستایی خبر 
داد و گفت: این وام به ماندگاری جمعیت روستاها کمک 

می کند.
وام مسکن  افزایش سقف  در خصوص  غلامرضا صالحی 
مسکن  وام  سقف  دولت  مصوبه  با  کرد:  اظهار  روستایی 
روستایی به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافته است، البته 
بنیاد مسکن درخواست افزایش وام را به ۴۰۰ میلیون تومان 
داده بود.وی با بیان این که تاکنون حدود 7۰ هزار پرونده 
برای وام ۳۵۰ میلیون تومانی تشکیل شده است، افزود: 
پرداخت این وام به دولت کمک می کند؛ یکی از مزیت های 
پرداخت وام مذکور جلوگیری از مهاجرت روستاییان به 
شهرها و ماندگاری جمعیت است.وی تصریح کرد: در واقع با 

پرداخت وام مسکن روستایی، از میزان متقاضیان وام نهضت 
ملی مسکن کاسته می شود.رئیس بنیاد مسکن افزود: ارائه 
با توجه به مشکلات شهرها در  تسهیلات به روستاییان 
بحث سکونتگاه ها، ترافیک  و... به مهاجرت معکوس منجر 

می شود.
صالحی با یادآوری این که وام ۳۵۰ میلیون تومان مسکن 
روستایی در کمیسیون های فرعی دولت تصویب شده و باید 
سلسله مراتب آن طی شود، اضافه کرد: برای تسریع در روند 
ابلاغ وام، حدود ۲ هفته قبل با بانک مرکزی مکاتبه کرده ایم.

وی گفت:سود وام ۲۵۰ میلیون تومانی ۵ درصد و دوره 
بازپرداخت آن ۲۰ ساله است. اخیرا سخنگوی دولت نیز 
با اشاره به تصویب کلیات وام مسکن روستایی گفته منتظر 

ابلاغ جزییات وام ۳۵۰ میلیون تومانی هستیم.

مکاتبه بنیاد مسکن با بانک مرکزی برای ابلاغ 
وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی

 ساخت ۲۰۰هزار مسکن در 
»صنعت شهر«ها

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گفت: تاکنون 
زمین برای ساخت ۱۰۰هزار مسکونی در قالب طرح 
صنعت شهر تأمین شده است و طبق هدف گذاری تا 
پایان سال تأمین اراضی در این طرح به ۲۰۰هزار 
برای  زمین  کنون  تا  گفت:  مالکی  می رسد.  واحد 
ساخت ۱۰۰ هزار مسکونی در قالب طرح صنعت شهر 
تأمین شده است، ۵۰ هزار واحد دیگر نیز در شرف 
امضای تفاهم قرار دارد و مابقی آن تا سقف ۲۰۰ هزار 
واحد تا پایان سال تکمیل می شود.معاون وزیر راه و 
شهرسازی در خصوص استفاده از اراضی بانک های 
دولتی برای تأمین زمین در نهضت ملی مسکن گفت: 
اموال بانک ها شامل دو بخش می شود؛ دسته اول، 
سرمایه خود بانک است و متعلق به دولت است که 
اگر در این حوزه زمینی و ملکی شناسایی شود، در 
طرح نهضت ملی مسکن مورد استفاده قرار می گیرد.

مالکی افزود: دسته دوم اراضی خریداری شده از منابع 
و سپرده های مردم است که مشمول قانون اراضی 
بنابراین  نمی شود؛  دولتی  دستگاه های  سایر  مازاد 
این که اموال و اراضی از چه محلی خریداری شده 

مهم است.

 قیمت گذاری خودروهای وارداتی 
به سازمان حمایت واگذار شد

براساس مصوبه شورای رقابت قیمت کلیه خودروهای 
سازمان  گذاری  قیمت  ضوابط  اساس  بر  وارداتی 
حمایت محاسبه و ابلاغ می شود. در جلسه شورای 
رقابت به منظور تسهیل و تسریع در واردات خودرو 
مصوب کرد که ذیل بند ۱-۳ دستورالعمل تنظیم 
بازار خودروی سواری به عنوان تبصره ۲ قیمت کلیه 
خودروهای وارداتی بر اساس ضوابط قیمت گذاری 
تصویب  و  تعیین  هیأت  مصوب  وارداتی  کالاهای 
قیمت ها توسط سازمان حمایت محاسبه و ابلاغ شود.

البته طبق این دستورالعمل، شورای رقابت نظارت 
لازم رو بر این موضوع دارد و فرایند قیمت گذاری 
طبق قوانین هیأت تعیین و تصویب قیمت ها از طرف 
سازمان حمایت را به رسمیت می شناسد.نکته مهم 
اینجاست بر این اساس هیچ گونه بهانه ای جهت 
تعلل عرضه برای خودروهای وارداتی مورد پذیرش 
نیست و نهادهای نظارتی بر این اساس فرایند نظارت 

خود را تقویت خواهند کرد.

اختلاف قیمت نان مصوب و نرخ 
فروش در سکو های فروش اینترنتی 

بررسی می شود
وزیر اقتصاد به بیان توضیحاتی درباره ساماندهی 
فروش نان در سکو های برخط پرداخت.سید احسان 
درخصوص  دولت  اقتصادی  سخنگوی  خاندوزی 
ساماندهی فروش نان در سکو های برخط عنوان 
کرد: یکی از تخلفاتی که در ایام گذشته صورت 
قیمت  بین  فاحش  اختلاف  می گیرد،  و  گرفته 
اینترنتی  در سکو های  فروش  نرخ  و  نان  مصوب 
است. برای رفع این دغدغه پیش نویس آئین نامه 
ضوابط فروش نان آماده شده و منتظر تصویب آن 

در ستاد تنظیم بازار هستیم.
خاندوزی گفت: بعد از قطعی شدن این مصوبه درباره 
آن اطلاع رسانی خواهد شد. در چارچوب پیش نویس 
آمده که باید قیمت مصوب نان در سکو های فروش 
اظهار و درج شده و سایر هزینه های دیگر سکو ها از 
جمله هزینه حمل، بسته بندی و منفعت آنان باید 
به صورت ارقام جداگانه مشخص باشد. امیدواریم 
این مصوبه بزودی به تصویب برسد و درباره آن 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.

مسکن کارگری ارزان نشده، 
اسمِ رکود را »کاهش قیمت« نگذارید!

یکی از مسائلی که در هفته های اخیر به عنوان یک »دستاورد 
اقتصادی« بارها در رسانه ها مطرح شد، »کنترلِ تورم بخش 
مسکن« است؛ مدیران دولتی غالباً این دستاورد را »کاهش 
قیمت های مسکن« می نامند، اما سوال این است که کاهش 
و  متر  کدام  با  اندازه گیری  در  و  چه  با  قیاس  در  قیمت 
معیار؟وقتی رئیس مرکز پژوهش های مجلس از ده برابر شدن 
هزینه های مسکن در بازه ی پنج ساله اخیر سخن می گوید و به 
درستی ادعا می کند هزینه های این بخش از استطاعت واقعیِ 
اکثریت مردم کشور خارج است، دولتمردان مدعی می شوند ما 
توانسته ایم تورم مسکن را مهار کنیم. اما آنچه آن ها مهار تورم 
می نامند، به گفته علیرضا خرمی فعال کارگری »فقط بهره  بردن 
از رکودی ست که به دلیل همان عدم استطاعت جمعی، در بازار 
مسکن حاکم شده است؛ هیچ عملکرد اصلاحی صورت نگرفته، 
فقط مناسبات عرضه و تقاضا، موجب شده به دلیل کاهش 
تقاضا، رکود حاکم شود، آیا اسم اینکه مردم دیگر نمی توانند 
خانه بخرند، پایین آمدن قیمت هاست؟!«در سال های اخیر، 
شوک های تورمیِ پیاپی در بازار ملتهب مسکن اتفاق افتاد؛ 
آخرینِ این شوک ها، در پایان پاییز سال گذشته بود که موجب 
شد، قیمت هر متر مربع مسکن در تهران، بینِ ۵۰، ۶۰ تا ۱۰۰ 
درصد افزایش یابد؛ بعد از آن بازار به دلیل خصلتِ ذاتیِ خود 
در رکود و خمودگیِ سنگین فرورفت؛ مشتریانِ خرید ملک کم 
شدند و کمتر کسی یافت می شد که مثلاً در تهران بتواند بابت 
هر متر مربع آپارتمان بیش از ۶۰ یا 7۰ میلیون تومان بپردازد.

با وجود همه ی این واقعیاتِ مسلم که پیش چشم همگان اتفاق 
افتاد، از دستاورد دولت در مهار تورم یاد می شود؛ برای نمونه، 
در تازه ترین اظهارنظر درخصوص وضعیت بازار مسکن، حسین 
جنتی، مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در روزهای میانی 
مهرماه، کاهش قیمت مسکن در استان را به طور متوسط ۲۰ 
درصد اعلام کرده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران 
با اشاره به اجرای برنامه ساماندهی مشاوران املاک و جلوگیری 
از فعالیت مشاوران بدون مجوز صنفی، آن را عامل مهمی در 
کاهش قیمت مسکن عنوان کرده است. به گفته جنتی از 
اردیبهشت ماه امسال در تهران، شهرهای جدید پرند، پردیس، 
اندیشه و همه شهرهای استان برای ساماندهی ۲۱ هزار مشاور 
املاک استان از طریق عملیات گشت های ساماندهی مشاوران 
املاک آغاز شد.با بازخوانی این اظهارات می بینیم که گناه 
گرانی مسکن را نه معلولِ ناتوانی در تامین مسکن براساس 
اصل ۳۱ قانون اساسی که از بدعملکردی و فسادِ مشاوران 
املاک دانسته اند؛ گویا با پلمب کردن دفاتر مشاور املاکِ فاقد 
مجوز، یک گام بلند در ساماندهی مسکن و قیمت های آن 
برداشته شده و حالا دیگر مردم می توانند خانه دار شوند!کاهش 
۲۰ درصدی قیمت مسکن البته در قیاس با مثلاً فروردین 
یا اردیبهشت اگر هم در بخش هایی از پایتخت اتفاق افتاده 
باشد، تنها معلولِ ناتوانی مردم در خرید آپارتمان است و علت 
دیگری ندارد و البته چیز جدیدی هم نیست. چند ماه قبل از 
این اظهارات، در هفدهم خردادماه سال جاری، دبیر انجمن 
انبوه سازان مسکن استان تهران گفت: باتوجه به رکود فعلی، 
قیمت های مسکن در مناطق شمالی و لوکس نشین با افت ۱۰ 
تا ۲۰ درصدی روبرو شده است. به گفته ایرج رهبر »با توجه به 
کاهش قدرت خرید متقاضیان در بازار مسکن شاهد افت ۱۰ تا 
۲۰ درصدی قیمت ها در بازار مسکن به ویژه واحدهای لوکس 
هستیم که همین موضوع باعث شده که قیمت ها روند نزولی 
داشته باشند«.پس می بینیم اولاً کاهش قیمت ها در برخی 
مناطقِ لوکس تهران که نرخ ها نجومی و فوق لاکچری ست 
و  است  امسال شروع شده  بهار  از  و  نیست  اتفاق جدیدی 
دوماً آنچه بازار نشان می دهد و متولیان آن می گویند همان 
رکود است که منجر به کاهش قیمت ها شده نه رویکردهای 
قیمت  کنترل  ادعای  با  ارتباط  در  خرمی  اصلاحی!علیرضا 
تورم  ما تلاش کرده ایم  مسکن می گوید: دولت مدعی ست 
را مهار کنیم در صورتیکه این اتفاق نیفتاده؛ الان مدتهاست 
که کسادی در بازار هست و دولت به این کسادی و رکودِ 
بازار، »کنترل تورم« می گوید!به گفته ی این فعال کارگری، 
مدتهاست که خرید خانه برای مردم عموماً و کارگران خصوصاً 
تبدیل به یک رویا شده است؛ دیگر کسی نمی تواند به خانه دار 
شدن فکر کند چه برسد که برای آن برنامه ریزی کند.این 
فعال کارگران اصفهان در ادامه می گوید: کارگران برای اجاره 
همه کارگران در  تقریباً  به حاشیه ی شهرها رفته اند؛  خانه 
حاشیه ها زندگی می کنند؛ در اصفهان هیچ کارگری نمی تواند 
با درآمد خود در یک منطقه ی خوب یا متوسط شهر خانه 
اجاره کند لاجرم مجبور است به حاشیه ها برود؛ و این مساله 
در حال تسری یافتن به شهرستان های کوچک است.خرمی 
اضافه می کند: دولت در مذاکرات مزدی ۱۴۰۲، افزایش حقوق 
کارگران را عامل تورم دانست و تن به افزایش قانونی دستمزد 
نداد؛ چه شد، تورم مهار شد؟! این مارپیچ دستمزد- تورم اصلًا 
در کشور ما واقعیت ندارد؛ حقوق را زیاد نکردند اما تورم به 
پیش تاخت.او تاکید می کند: امروز کارگران بیش از ۸۰ درصد 
درآمد خود را برای اجاره خانه می دهند؛ من همکاری دارم 
که ۱۴ میلیون تومان حقوقِ ماهانه می گیرد ولی ۱۰ میلیون 
تومانِ آن را برای اجاره خانه می دهد، خودتان حساب کنید 
چه بر سر کارگران می آید، حتی کارگران فنی و متخصص که 
بیشتر از حداقل ها حقوق می گیرند!مهار تورم، ادعایی ست که 
واقعیت ندارد؛ نمی شود اسم تنزلِ خودکارِ ۲۰ درصدی قیمت 
ملک در مناطق لاکچری پایتخت را کاهش هزینه های مسکنِ 
مردم گذاشت؛ کارگر با ده یا ۱۵ میلیون تومان حقوق اگر 
۳۰ سال کار کند و حقوقش را کنار بگذارد، نمی تواند خانه دار 
شود.»موفقیت در مهار نرخ های نجومی مسکن« وقتی معنا 
پیدا می کند که دولت با طرح هایی مثل اجاره به شرط تملیک 
یا حمایت از تعاونی های پررونق مسکن، راهی باز کند تا عموم 
وام های  حتی  امروز  شوند؛  خانه دار  مزدبگیران  یعنی  مردم 
مسکن با بهره های آن چنانی، کارکردی ندارند و فقط به درد 
سودجویان می خورند. بیست و دوم مهرماه، محمدرضا رضایی 
کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس در مورد وام هایی که 
کارکردی ندارند، گفت: »قرار شده که ۵۵۰ میلیون تومان وام 
مسکن ارائه شود اما با بازپرداخت ۱۲ میلیون تومان آن هم اگر 
یک میلیارد تومان سپرده داشته باشند حال اینکه کدام جوان 
می تواند اقساط ۱۲ میلیون تومان را بپردازد و یک میلیارد 

تومان سپرده داشته باشد«.

به گفته مسئولان، در قانون راننده محوری 
بیمه شخص ثالث، بحث خسارت و صدمات 
از اتومبیل برداشته و به راننده وسیله نقلیه 
الحاق می شود.بر اساس تبصره یک ماده 
۱۸ قانون بیمه اجباری شخص ثالث بیمه 
نیروی  همکاری  با  است  موظف  مرکزی 
ترتیبی  ایران  اسلامی  انتظامی جمهوری 
اتخاذ کند که حداکثر تا پایان برنامه پنج 
ساله ششم، امکان صدور بیمه نامه شخص 
ثالث براساس ویژگی های »راننده« فراهم 
بود  برنامه ششم ۱۴۰۰  پایانی  شود.سال 
که در نهایت دوسال هم تمدید شد و سال 
اما  آغاز خواهد شد،  هفتم  برنامه   ۱۴۰۳
همچنان اجرای این بند قانونی معطل مانده 
است! موضوعی که در خصوص آن مهدی 
قمصریان، مدیر صندوق تامین خسارت های 
بدنی در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: خیلی از اوقات استفاده و بهره برداری 
از وسایل نقلیه توسط مالکان نیست یعنی 
ممکن است پلاک وسیله نقلیه به نام فردی 
آن  بردار  بهره  و  راننده  ولی  باشد،  دیگر 
شخص دیگر، به همین سبب این تکلیف 
قانونی مشخص شد که اگر بناست بیمه 
نامه شخص ثالث برای فردی صادر شود 
باید امتیاز های رانندگی آن احصاء گردد. او 
افزود: اما اجرای این تبصره قانونی نیازمند 
مرکزی  بیمه  مجموعه  نزدیک  همکاری 
و نیروی انتظامی است. بر اساس تکلیف 
قانون باید نیروی انتظامی مرتب اطلاعات 

رانندگی  و  راهنمایی  تخلفات  به  مربوط 
افراد را به بیمه مرکزی ارسال کند تا در 
سامانه ای اعتبارسنجی شود و هر فردی بر 
اساس امتیازی که دارد بتواند از این ظرفیت 

قانونی استفاده کند.
این  اجرای  پیگیری  برای  هم  خبرنگار 
بند قانونی به سراغ بیمه مرکزی رفت و 
قائم مقام رئیس کل بیمه مرکزی مجید 
مشعلچی در این راستا گفت: یکی از موارد 
قانون بیمه اجباری شخص ثالث تبصره یک 
ماده ۱۸ است که در بیمه مرکزی از آن 
می شود.  یاد  محوری  راننده  عنوان  تحت 
در این قانون بحث خسارت و صدمات از 
اتومبیل برداشته و به راننده اتومبیل الحاق 
می شود.این مقام مسئول در ادامه بیان کرد: 
در این بند قانونی رانندگان به پرخطر و کم 
خطر تقسیم بندی می شوند و زمانی که 
شاخص هایی  اساس  بر  پرخطر  رانندگان 
نامه  بیمه  صدور  هنگام  شدند  شناسایی 
مبالغ بر اساس پرخطر بودن آن ها محاسبه 
می شود و اگر کم خطر باشند برای آن ها 
تخفیفاتی لحاظ می شود و بر این اساس 
دیگر بار رانندگی پرخطر بر دوش جامعه 
نخواهد بود.او افزود: حال برای تحقق این 
اطلاعاتی  چرخش  یک  باید  قانونی  بند 
بخش  یک  کنیم،  ایجاد  سامانه  چند  در 
این داده ها به مرکز داده بیمه مرکزی در 
خصوص اصالت بیمه نامه، ارتباط بیمه نامه 
با شخص راننده و... باز می گردد. قسمت 

دیگر به داده های قوه قضائیه و بخش دیگر 
هم در مرکز داده فراجا اطلاعاتی از جمله 
امتیازات منفی رانندگان است که مقداری 
فرآیند ارسال داده ها به بیمه مرکزی زمان بر 
شد که اخیرا این موضوع از طریق کارگروه 
تعامل پذیری دولت الکترونیک پیگیری شد 
و این کارگروه مصوب کرد فراجا اطلاعات را 
در اختیار بیمه مرکزی قرار دهد.  مقدمات 
کار فراهم شده و زیر ساخت ها آماده است و 
به شکل آزمایشی و البته بدون شاخص های 
فراجا این اقدام را در ۲ شرکت بیمه هم 

اجرایی کردیم.
او در پاسخ به این پرسش که این اقدام با 
توجه به زمان برنامه ششم تا پایان سال 
تقریبا ۸۰  اظهار کرد:  عملیاتی می شود؟ 
است  رفته  پیش  آزمایشی  تست  درصد 
با تکمیل شاخص هایی که از فراجا و قوه 
قضائیه دریافت می شود، می توانیم این ماده 

قانونی را عملیاتی کنیم.
راننده محوری بیمه شخص ثالث که مینا 
صادقی کارشناس بیمه در خصوص مزیت 
اجرای آن به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: 
با نگاهی دقیق به ماده ۱۸ قانون شخص 
ثالث، مشخص می شود که بیمه نامه باید 
و همچنین  ویژگی های خودرو  اساس  بر 
از  لذا  و  شود  تنظیم  راننده  ویژگی های 
دیدگاه تعیین حق بیمه طبق قانون باید 
بیمه نامه های صادره،   هم خودرو محور 

و هم راننده محور باشند.

او افزود: در این قانون هر راننده که خوب 
رانندگی می کند یک امتیاز دریافت کرده و 
در نهایت قیمت کمتری برای بیمه شخص 
ثالث پرداخت می کند. پیش بینی می شود 
در این طرح بانوان موفقیت بیشتری داشته 
رانندگان محتاط تری  باشند، زیرا معمولا 
هستند و به همین جهت می توانند از این 

طرح به نفع خود استفاده کنند.
تامین  صندوق  مدیر  هم  ادامه  در 
کرد:  اظهار  قمصریان  بدنی  خسارت های 
اول این که نگاه قانون گذار در این بخش 
با هدف حمایتی بوده است. اکثر رانندگان 
قانون مدار هستند و عملیاتی شدن این 
بند قانونی سبب می شود که شرکت های 
افراد  برای  را پیدا کنند  این اختیار  بیمه 
با  را  ثالث  نامه شخص  بیمه  مدار  قانون 
تخفیفات مناسب تر ارائه  و رانندگانی که 
تخلفات حادثه خیز دارند بیمه نامه خود را 
به قیمت بالاتری تهیه کنند و در واقع این 
یک اهرم تشویقی است. متاسفانه اکنون 
به راننده قانون مدار و متخلف با یک دید 
نگاه می شود که نباید این رخ دهد.  اگر 
بر  ثالث  شخص  نامه  بیمه  صدور  امکان 
اساس امتیاز راننده مهیا شود نگاه عادلانه 
نیز فراهم خواهد شد که نیازمند همیاری 
و همکاری نیروی انتظامی است.حالا باید 
منتظر ماند و دید اجرای این بند قانونی تا 
پایان سال یعنی زمان اتمام برنامه ششم 

عملیاتی خواهد شد؟

قانون بیمه شخص ثالث راننده محور همچنان منتظر اجرا
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برداشت زعفران آزادشهر
برداشت نوبرانه گل زعفران از زمین های بارور این محصول در گلستان و به طور عمده 
در روستای کوهستانی »وامنان« شهرستان آزادشهر آغاز شد. زمان اوج برداشت گل 
تا مدت  هوایی  و  آب  بودن شرایط  مساعد  با  گلستان  استان  بارور  باغ های  از  زعفران 
۲۰ روز ادامه دارد. »وامنان« قطب اصلی پرورش زعفران در استان گلستان به شمار 
می رود. ۲ دهه قبل روحانی روستای »وامنان« با انتقال پیاز زعفران از استان خراسان 
رضوی و زراعت در زمین های روستا، سبب گسترش تولید این محصول در این منطقه و 

روستاهای همجوار شد و زمینه پایداری رونق اقتصادی منطقه را فراهم کرد.
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قطع یارانه مرفهین بی درد! 

»مطالعه ژنتیکی ویژگی های مرتبط با دیرزیستی، برگشت پذیری پس از 
خشکی و خواب تابستانه در فسکیوی بلند« عنوان طرحی است که محمد 

هادی طالب صغادی در قالب رساله دکتری به ثبت رسانده است.
ایران )INSF(، مشکلات پوشش گیاهی و  بنیاد ملی علم  به گزارش 
محیط زیست همواره از دغدغه های محققان بوده است و طرح های مختلفی 
در این زمینه به بنیاد ملی علم ایران نیز ارسال شده است. بر همین 
اساس، بنیاد ملی علم ایران هم از طرح های دارای اولویت در این زمینه، 
با دیرزیستی،  حمایت کرده است.»مطالعه ژنتیکی ویژگی های مرتبط 
برگشت پذیری پس از خشکی و خواب تابستانه در فسکیوی بلند« یکی از 
همین طرح هاست که محمد هادی طالب صغادی در قالب رساله دکتری و 
با راهنمایی محمدمهدی مجیدی در بنیاد ملی علم ایران به ثبت رسانده و 

از حمایت های این نهاد در انجام طرح استفاده کرده است.
طالب صغادی که مدرک دکتری تخصصی خود را در رشته زراعت و اصلاح 
نباتات - اصلاح نباتات - ژنتیک بیومتری دانشگاه صنعتی اصفهان دریافت 
کرده است، درباره علت انجام این طرح گفت: ایران به دلیل تغییرات اقلیم 
و روند گرم شدن کلی زمین، نسبت به سال های گذشته، بیشتر دچار 
دلیل  به  قدیمی  گیاهی  پوشش های  و  پیاپی می شود  خشکسالی های 
گرم شدن آب و هوا و کمبود منابع آبی دیگر توانایی پاسخ گویی به نیازهای 
مختلف را ندارند. بنابراین نیاز به اصلاح ارقام جدیدی است که در عین 

گرم شدن هوا و خشکسالی های پیش رو بتوانند عملکرد خود را حفظ کرده 
و دارای کارایی بالاتری نسبت به ارقام قبلی باشند.

وی ادامه داد: امروزه استفاده از گیاهانی که در عین مقاومت به انواع تنش ها 
دارای کاربردهای گوناگونی باشند در دنیا بسیار رواج یافته است. به همین 
منظور اصلاح گیاهان علوفه ای-چمنی که دارای کاربردهای وسیعی نظیر 
سازگاری با دامنه وسیعی از شرایط آب و هوا و خاک، عملکرد خوب علوفه، 
سهولت در استفاده از علوفه، فصل طولانی چرا، زیباسازی فضاهای شهری، 
تحمل خشکی، مقاومت در برابر بسیاری از بیماری ها و از جمله حشرات 

مضر، تولید بذر مطلوب و حفاظت از خاک بسیار ضروری است.
این محقق و پژوهشگر در ادامه بیان کرد: با استفاده از روش های اصلاح 
نباتات در این گیاهان می توان ارقامی را تولید کرد که بسیاری از نیازهای 
امروز ایران را برطرف کند. یکی از گراس هایی که قابلیت زیادی برای اصلاح 
دارد گیاه فستوکاست که در عین حفظ عملکرد بالا در تمام سال برای 
چرای دام، زیباسازی فضاهای شهری و حفظ پوشش گیاهی مراتع بسیار 
کاربردی است. باوجود اینکه، این گیاه بومی و سازگار با شرایط آب و هوایی 
ایران بوده ولی تاکنون کارهای اصلاحی و ژنتیکی در این گیاه صورت 

نگرفته است.
وی تصریح کرد: همچنین به دلیل آنکه بذور چمن برای زیباسازی فضاهای 
شهری از خارج از کشور تهیه می شود؛ می توان با اصلاح این گیاه هزینه های 

سرسام آور برای تهیه آن در داخل کشور را کاهش داده و حتی اقدام به 
صادرات آن به کشورهای مشابه با آب و هوای ایران هم کرد. همچنین این 
گیاه دارای قابلیت پوشش دهی بسیار عالی برای مراتع ضعیف، خشک و 

حتی رو به تخریب کشورمان را دارد.
طالب صغادی در ادامه بیان کرد: با استفاده از نتایج این تحقیق، ارقامی 
شناسایی و معرفی شد که دارای قابلیت تحمل تنش خشکی بالایی هستند 
و ارقام علوفه ای شناسایی شده، مناسب برای کشت و تولید علوفه هستند و 
می توان از این گیاه تا هفت سال علوفه در سه کشت برداشت کرد. همچنین 
می توان از ارقام مقاوم این گیاه برای کشت در مراتع گیاهی هم استفاده 
کرد.وی در پایان خاطر نشان کرد: یکی از محاسن انجام این طرح، این بود 
که داده ها و ارقام از قبل تهیه شده بود که تا حد زیادی به پیشبرد اهداف 
طرح کمک کرد اما مشقت ها و سختی های انجام کار میدانی همچنان 
وجود داشت و فرایند آزمایش را سخت می کرد با این حال به نتایج جالبی 
در این تحقیقات دست یافتیم و چمن هایی را پیدا کردیم که مقاوم به 

خشکی بوده و عملکرد علوفه ای نیز داشتند.

یک قدم نزدیک تر به تولید چمن های 
مقاوم به خشکی در ایران

با کمک اپلیکیشن موبایل؛

جوراب های هوشمند 
اضطراب بیماران را 

ردیابی می کند
جوراب هایی مجهز به هوش مصنوعی به نام »اسمارت ساکس« ابداع شده 
که می تواند اضطراب را ردیابی کند.جوراب های مذکور پزشکی هستند 
و می توانند اضطراب را در افراد مبتلا به اتیسم و فراموشی ردیابی کنند. 
»اسمارت ساکس« به خصوص برای استفاده در خانه سالمندان یا خانه خود 
فرد ابداع شده که افراد به طور ۲۴ ساعته مراقبت نمی شوند.جاکویی آرنولد 
یکی از مدیران میلیباتیکس در این باره می گوید: به نظر می رسد اسمارت 
ساکس مناسب ترین نوع فناوری پوشیدنی هوشمند باشد زیرا قابلیت 
تحمل بالایی دارد و درباره آن تابوهای کمتری در مقایسه با مچ بند یا 
دیگر دستگاه های هوشمند پوشیدنی وجود دارد.اکنون اسمارت ساکس در 
یک خانه سالمندان در جنوب غرب انگلیس آزمایش می شود.جوراب های 
مذکور مجهز به حسگرهایی خاص و به یک اپ روی دستگاه موبایل متصل 
هستند. این حسگرها اطلاعات فیزیولوژیکی را از مچ پای کاربر جمع آوری 
و به اپ ارسال می کنند. چنین داده هایی به پلتفرم ابر منتقل می شود و در 
آنجا الگوریتم های ماشین یادگیری اطلاعات را پردازش می کنند.در مرحله 
بعد الگوریتم های پیچیده که حق امتیاز آنها هنوز ثبت نشده، احتمال آنکه 

کاربر جوراب دچار اضطراب باشد را بررسی می کنند. .

متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد؛

کدام میان وعده های 
خوراکی در کیف 

دانش آموز باشد
متخصص تغذیه و رژیم درمانی، به والدین توصیه کرد از میان وعده های 
سالم برای فرزند خود در ساعات حضور در مدرسه استفاده کنند.تیرنگ 
نیستانی گفت: اگر فاصله بین صبحانه تا نهار نیز زیاد است، نان و پنیر، نان 
و پنیر و گردو یا سبزی، لقمه هایی نظیر کوکو و کتلت ها، میوه ها، خشکبار، 
مغزها مانند گردو، فندق و بادام، برگه های میوه، انواع شیر خالص در ردیف 
توسط والدین و به خصوص مادران  تغذیه های سالمی است که عموماً 
می تواند در کیف مدرسه فرزندان محصل قرار گیرد.وی با تأکید بر اهمیت 
سلامت مواد غذایی در بوفه مدارس، توضیح داد: استفاده بیش از حد از مواد 
غذایی حتی در شرایطی که از غذای سالم استفاده می شود نکته مهمی است 
چرا که با غذای سالم هم می شود چاق شد، به عبارت ساده تر اگر اضافه 
دریافت کالری رخ دهد چاقی و اضافه وزن نیز ایجاد می شود.نیستانی گفت: 
مسئله غذای سالم با تغذیه سالم متفاوت است، فرد می تواند غذای سالم 
مصرف کند ولی تغذیه سالمی نداشته باشد.استاد دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی به والدین و مربی های بهداشت توصیه کرد: اگر کودکی وزن 
گیری سالمی ندارد و یا بافت چربی بیش از حد در کودک ایجاد شد قبل از 

اینکه این موضوع تبدیل به معضل شود، باید پیگیری و بررسی شود.

ناصحی عنوان کرد؛

مردم منتظر خبر خوب 
دندانپزشکی باشند

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران گفت: مردم منتظر یک خبر خوب در 
حوزه دندانپزشکی باشند.

محمدمهدی ناصحی، نبه در برنامه صبح بخیر ایران شبکه یک سیما، با 
اشاره به مشکلات مردم در پرداخت هزینه های دندانپزشکی، گفت: متأسفانه 
خدمات دندانپزشکی در بیمه های پایه خیلی جایگاه نداشت و بیمه سلامت 

از دو سال قبل در این حوزه خدماتی را پوشش می دهد.
وی با اشاره به طرحی که در شورای عالی بیمه سلامت مطرح است، افزود: 
بر اساس این طرح، تمامی خدمات دندانپزشکی به جز ایمپلنت و ارتودنسی، 

تحت پوشش بیمه های پایه قرار خواهد گرفت.
ناصحی ادامه داد: اجرایی شدن این طرح نیازمند همراهی و موافقت سازمان 
برنامه و بودجه است که امیدواریم مشکلات بهداشت دهان و دندان مردم 

حل شود.
وی افزود: اجرای چنین طرح هایی در راستای کاهش پرداخت از جیب 

مردم مردم صورت می گیرد.
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران، در خصوص خدمات روانشناسی که 
تحت پوشش بیمه پایه قرار گرفته است، اظهار داشت: ویزیت روانشناسی 
و روان درمانی فردی، گروهی و خانوادگی، توسط بیمه های پایه پوشش 

داده می شود.

متخصص تغذیه و رژیم درمانی، به والدین توصیه کرد از میان وعده های 
سالم برای فرزند خود در ساعات حضور در مدرسه استفاده کنند. تیرنگ 
نیستانی گفت: اگر فاصله بین صبحانه تا نهار نیز زیاد است، نان و پنیر، نان و 
پنیر و گردو یا سبزی، لقمه هایی نظیر کوکو و کتلت ها، میوه ها، خشکبار، 

مغزها مانند گردو، فندق و بادام، برگه های میوه، انواع شیر خالص در 
ردیف تغذیه های سالمی است که عموماً توسط والدین و به خصوص 
مادران می تواند در کیف مدرسه فرزندان محصل قرار گیرد.وی با تأکید 
بر اهمیت سلامت مواد غذایی در بوفه مدارس، توضیح داد: استفاده 

بیش از حد از مواد غذایی حتی در شرایطی که از غذای سالم استفاده 
می شود نکته مهمی است چرا که با غذای سالم هم می شود چاق شد، 
به عبارت ساده تر اگر اضافه دریافت کالری رخ دهد چاقی و اضافه وزن 
نیز ایجاد می شود.نیستانی گفت: مسئله غذای سالم با تغذیه سالم متفاوت 
است، فرد می تواند غذای سالم مصرف کند ولی تغذیه سالمی نداشته 
باشد.استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به والدین و مربی های 
بهداشت توصیه کرد: اگر کودکی وزن گیری سالمی ندارد و یا بافت 
چربی بیش از حد در کودک ایجاد شد قبل از اینکه این موضوع تبدیل 
به معضل شود، باید پیگیری و بررسی شود.نیستانی، مصرف منبع پروتئینی 
غنی مثل پنیر، تخم مرغ، عدسی، حلیم و مجموعاً مصرف پروتئین را برای 
صبحانه کودکان توصیه کرد و گفت: پروتئین ها منابع غنی هستند که در 

یادگیری بهتر و افزایش تمرکز کودکان نقش مؤثر دارند.

متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد؛

 کـدام میـان وعــده های خـوراکی 
در کیـف دانش آموز باشد

در نشست شورای امنیت؛

 بلینکن: خواهان رویارویی
 با تهران نیستیم

وزیر خارجه آمریکا در نشست شورای امنیت درباره غزه گفت: واشنگتن 
خواهان رویارویی با ایران نیست. »آنتونی بلینکن« وزیر امور خارجه آمریکا 
در نشست شورای امنیت سازمان ملل درباره غزه گفت: باید برای حفظ 
ورود کمک های بشردوستانه به غزه تلاش کنیم؛ بدون اینکه حماس از 
آن منتفع شود.وزیر امور خارجه آمریکا ادامه داد: ما باید برای محافظت 
از همه غیرنظامیان در درگیری های جاری در غزه تلاش کنیم.این مقام 
آمریکایی بدون اشاره به تداوم جنایت های اشغالگران قدس در حق مردم 
مظلوم فلسطین در طی بیش از ۷ دهه، با اعلام اینکه اسرای در دست 
حماس باید آزاد شوند؛ اضافه کرد: از مصر و کمیته بین المللی صلیب سرخ 
به خاطر نقش آنها در آزادی دو اسیر در غزه سپاسگزاریم. ما با مصر، )رژیم( 
اسرائیل و سازمان ملل متحد کار می کنیم تا مکانیسم هایی را ایجاد کنیم که 
دسترسی مستمر به کمک های بشردوستانه را برای غیرنظامیان غزه فراهم 
کند.»آنتونی بلینکن« گفت: هرگونه درگیری در مقیاس وسیع عواقب جدی 
بر منطقه و جهان خواهد داشت. آتش بس بشردوستانه باید مورد بحث قرار 
گیرد تا کمک ها وارد غزه شود. واشنگتن خواهان رویارویی با ایران نیست، اما 
اگر ایران و نیروهای نیابتی اش آمریکا را هدف قرار دهند، از منافع خود دفاع 
خواهیم کرد. من به ایران می گویم که جبهه جدیدی را در درگیری های 
جاری در منطقه باز نکند.وی ادعا کرد: دستیابی به صلح پایدار در منطقه و 
دستیابی به راه حل دو دولتی راه حل نهایی مناقشه جاری است.»بلینکن« 
افزود: من از اعضای سازمان ملل می خواهم تا از نفوذ خود برای آزادی فوری 

و بدون قید و شرط اسرا استفاده کند.

در نشست شورای امنیت درباره غزه؛

برزیل: اسرائیل باید تمام فعالیت های 
شهرک سازی خود را متوقف کند

وزیر امور خارجه برزیل در نشست شورای امنیت درباره غزه تأکید کرد: 
اسرائیل باید تمام فعالیت های شهرک سازی خود را متوقف کند.»مائورو 
وییرا« وزیر امور خارجه برزیل در نشست شورای امنیت سازمان ملل درباره 
غزه گفت: من خواهان آزادی همه اسرای غیرنظامی غزه هستم. تشدید 
خشونت ها در غزه غیرقابل قبول است؛ همچنین تخریب زیرساخت ها در 
نوار غزه را رد می کنیم.وزیر امور خارجه برزیل ادامه داد: کمک هایی که 
وارد نوار غزه شده است به هیچ وجه برای رفع نیازهای ساکنان این باریکه 
کافی نیست. همه طرف های درگیر در غزه باید به اصول بشردوستانه بین 
المللی پایبند باشند. مایه تأسف است که هیچ پیشرفتی در روند صلح بین 
فلسطینی ها و اسرائیلی ها مشاهده نمی شود.»مائورو وییرا« اضافه کرد: تعداد 
کامیون هایی که از مرز رفح عبور کرده اند برای رفع نیازهای غزه کاملًا 
ناکافی است. ادامه اشغال کرانه باختری راه حل دو دولتی را تضعیف می کند.

این مقام برزیل افزود: )رژیم( اسرائیل باید تمام فعالیت های شهرک سازی 
خود از جمله در بیت المقدس شرقی را متوقف کند. اکنون شاهد گسترش 
مخاطرات بحران در غزه به سایر نقاط منطقه هستیم.»وییرا« خاطرنشان 
کرد: شورای امنیت نباید از مسئولیت خود در آزادی اسرا و رساندن کمک به 
غزه غفلت کند. خشونت در غزه باید پایان یابد، آتش بس باید برقرار شود و 

کریدورهای بشردوستانه باید ایجاد گردد.


